
واردات ۱۰ میلیارد دلار کالا از طریق کوله بری و ملوانی
رئیس کل گمرک گفت: برآوردها حاکی از آن است که ارزش کوله بری و 

واردات ملوانی حدود ۱۰ میلیارد دلار است.
فرود عســگری روز سه شــنبه در بیست و سومین نشســت اعضای اتاق 
بازرگانــی تهران اظهار کــرد: تســهیل گری های متنوعــی را به بخش 
خصوصی در گمــرک ارائه می کنیم. گمرک در گذشــته تفاهم نامه ای با 
اتاق تهران داشت که پرونده های موردی در گمرک را پیگیری و مشکلات 
را بر اســاس آن حل می کردیم که باید تفاهم نامه را ادامه دهیم. معاونان 
گمرک در اتاق حضور پیدا خواهند کرد و مشــکلات فعالان اقتصادی در 

حوزه گمرک را شناسایی و برطرف خواهند کرد.
رئیس کل گمرک ایران اضافه کرد: ۸۳ منطقه ویــژه اقتصادی داریم که 
در ۳۱ منطقه برای ارائه خدمات گمرکی حضور داریم همچنین در هفت 
منطقه آزاد نیز در خدمت مردم و تجار هســتیم. همچنین در ۲۰ بازارچه 
مشــترک مرزی داریم که در آنها نیز خدمات گمرکــی ارائه می کنیم. در 
کشــور ۳۱ گمرک ملوانی داریم و در چهار اســتان خدمات کولبری در 

حوزه گمرک صورت می گیرد.
معاون وزیــر اقتصاد تصریح کرد: گمرک با هشــت هزار نیــرو، ۱۶ رویه 
گمرکی را پیگیری می کند که این رویه ها نســبت به ســایر کشــورهای 

همسایه متنوع و خدمات خوبی است.
وی اضافه کرد: در حوزه تســهیلگری قانون رفع موانع تولید داریم که هر 
چند بخش خصوصی و دولتی راغب به اجرای آن نیستند اما تکالیفی برای 
نهادهای مختلف دیده شده که در قالب بخشنامه و بسته حمایتی از بخش 
تولید است.رئیس کل گمرک ایران تاکید کرد: در گمرک سعی کرده ایم 
از بخش خصوصی حمایت کنیم و بســته های حمایتــی را در اختیار آنها 
قرار دهیم به عنوان مثال وقتی کالاها وارد کشــور می شــود در انبار قرار 
می دهیم و فعال اقتصادی می تواند با پرداخــت کمترین حقوق گمرکی 

اقدام به ترخیص کند.
وی با بیــان اینکه ترخیــص نســیه کالا در گمرک داریم گفــت: برای 
واحدهای که کمبود نقدینگی و مشــکلات دارند خدمات ارائه می کنیم و 

۶۰ درصد تجهیزات را نگه می داریم و کالا را ترخیص می کنیم.
رئیس کل گمرک ایران اضافه کرد: این ترخیص نســیه به منظور حمایت 
از تولید داخلی و بهبود فضای کسب و کار و تسهیل در تشریفات گمرکی 
برای واحدهای تولیدی معتبر است که با نگهداری بخشی از کالا به عنوان 

وثیقه حقوق ورودی کالاهای ترخیصی اعلام می شود.

گمرک وسازی ایران خطر سلطه قطعه سازان بر صنعت خودر
خریدار  از جمله چالش های اساســی در 
واگذاری مدیریت دو خودروســازی بزرگ 
کشور واگذاری ســهام های تودلی و اهلیت 
خریداران اســت و در این خصوص هیئت 
واگذاری تصمیماتی را اتخاذ کرده اســت و 
سازمان خصوصی ســازی نیز ایده واگذاری 
تعهدی را مطــرح کرده اســت.به گزارش 
تســنیم، بحث واگذاری و خصوصی سازی 
دارایی هــای دولــت در راســتای اجرای 
سیاســت های کلی اصل 44 قانون اساسی 
بارها مورد تاکید قرار گرفته اســت. شــاید 
یکی از موارد خصوصی ســازی که بیش از 
سایرین به آن پرداخته شده است، واگذاری 

دو خودروسازی بزرگ کشور است.
هر چند که در گذشته این دو خودروسازی 
واگذار شــده اند اما ترکیب سهام مربوط به 
شــرکت های خریدار این دو خودروسازی 
سبب شــده اســت تا همچنان دولت نقش 
تعیین کننــده را در هیئت مدیــره این دو 

خودروسازی داشته باشد.
این موضوع به عنوان ســهام های »تودلی« 
شــهرت پیدا کرد چرا که دولــت همچنان 
امکان اعمال نفوذ و مدیریت خود را از طریق 

سهام شــرکت هایی که در دل ایرانخودرو و 
سایپا قرار گرفته بودند حفظ کرد.

در دولت ســیزدهم اقداماتــی در خصوص 
شناسایی و تعیین تکلیف سهام های تودلی 
صورت گرفت. با این حــال این تلاش ها به 
نتیجه نهایی نرسید. شاید طول عمر دولت 
سیزدهم اجازه تکمیل این اقدامات را نداد. 
در حقیقت ایــن اقدمات با دســتور رئیس 
جمهــور در آبان مــاه ســال ۱4۰۲، برای 
فروش ســهام دولت در خودروسازی آغاز 

شد.
با توجه به گزارشات موجود به نظر می رسد 
که در مجموع چیزی حــدود ۱7 درصد از 
سهام سایپا و ۶ درصد از سهام ایران خودرو 
به صورت مستقیم همچنان در اختیار دولت 
قرار دارد. در عین حال ســهم شرکت های 
عمومی وابســته به دولــت در ایرانخودرو 
۱۲.۲۱ درصــد و ســهم ســهام تودلی نیز 
۲5.۲4 درصد اســت. در ســایپا نیز سهام 
شرکت های عمومی وابسته به دولت ۱5.۶ 
درصد و سهام تودلی ۳9.۶۶ درصد را شامل 

می شود.
با این حال ظاهراً موضــوع تعیین تکلیف 

ســهام تودلــی ایــن دو خودروســازی 
پیچیده تر از این بود که بتوان به ســرعت 
آن را تعییــن تکلیــف کرد به طــوری که 
منوچهر منطقی معــاون وقت حوزه حمل 
و نقــل وزارت صمــت گفته بــود که روند 
واگذاری خودروســازان پیچیده اســت و 
اینگونه نیست که به راحتی این سهام ها را 
واگذار کنیم. این واگذاری پیچیدگی های 

مختلف مالی و سیاستی دارد.
در ادامه شاهد سیاســت های جدید دولت 
چهاردهم در حوزه مولدسازی دارایی های 
دولت و خروج از بنگاه داری بودیم. در همین 
راســتا نیز، زهره عالی پور رئیس ســازمان 
خصوصی سازی کشــور اخیراً در خصوص 
واگذاری ایران خــودرو و ســایپا به عنوان 
دو خودروسازی بزرگ کشــور گفته است 
که ســازمان خصوصی ســازی با مشتریان 
استراتژیک که بتوانند بهبود فعالیت بدهند 
و افزایش بهره وری و سرمایه گذاری جدید 
در شرکت ها داشته باشــند مذاکره خواهد 
کرد. این سازمان در حال بررسی مدل های 
فروش تعهدی در مورد این خودرو ســازها 
نیز اســت. آنچه که اهمیت دارد این است 

که با افرایش ســرمایه گذاری، بدهی های 
شرکت ها پرداخت شود و افزایش بهره وری 

این دو خودروساز به نتیجه برسد.
وی در ادامــه گفته بــود که مــا تعهداتی 
خواهیم داشــت و در نظر داریم تا به صورت 
ویژه با مشتریان اســتراتژیک وارد مذاکره 
شــویم. افزایش ســرمایه و تجدید ارزیابی 
این دو شــرکت و خــروج از مــاده ۱4۱ با 
شرایط و مقررات کنونی امکان پذیر نیست 

و احتیاج به مصوبه سران ســه قوه دارد. در 
این فرآیند در مورد افزایش سرمایه از محل 
تجدیــد ارزیابی دارایی دو خودروســاز هر 
گونه مصوبه و دســتوری ابلاغ شود سازمان 

خصوصی سازی اعمال خواهد کرد.
همچنین در روزهای اخیــر و در چهارصد 
و بیست و هفتمین جلســه هیات واگذاری 
نیز مصوباتی در این خصــوص به تصویب 

رسیده است.

واقعی کردن قیمت ها با وجود رانت انرژی، امکان پذیر نیست

حذف قیمت گذاری دستوری؛ از تصمیم تا اجرا
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قالیباف: 
کشور با بحران مدیریت پسماند مواجه است

 تکرار استقراض۱۰ میلیارددلاری دولت
 از صندوق توسعه ملی در ۱۴۰۴

سهامدار خارجی چگونه آمد و چرا رفت؟

وغن داخلی با قیمت ۲ سال قبل تامین ر

در نشست خبری اعلام شد
وزانه  و حجم معاملات ر ۴۵ میلیون یور

بازار ارز تجاری
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وظیفه اصلی بانک   ها، بانکداری است نه بنگاه   داری
دکتر ابوالفضل نجارزاده  قدرت خلق پول یکــی از ویژگی   های انحصاری 
بانک   ها در مقایسه با ســایر نهادهای اقتصادی به شمار می   آید، علاوه بر این 
مهم   ترین مزیت ذاتی بانک   ها امکان پذیرش بدهی به عنوان وســیله    مبادله 
اســت، ویژگی انحصاری و مزیت ذاتی که در ازای آن بانــک وظیفه تامین 
مالی بنگاه و خانوار را برای رونق و شــکوفایی اقتصادی یک جامعه برعهده 

می   گیرد. 

یادداشت

ونق کجاست؟ وسازی به مسیر ر بلیت بازگشت خودر

صفحه 4

   روابط عمومي  - شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان

تجديد مناقصه عموميتجديد مناقصه عمومي
 يك مرحله اي بصورت فشرده يك مرحله اي بصورت فشرده

 شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران منطقه گلستان

شناسه آگهی: 1857656

نوبت دوم

 شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران منطقه گلستان

شمار مجوز  - موضوع مناقصه
مبلغ پايه
)ريال(

مبلغ تضمين شركت در فرآيند 
ارجاع كار)ريال(

 مهلت دريافت اسناد از 
تاريخ بازگشايي پاكاتمهلت ارائه پيشنهادتاريخ جلسه توجيهيسامانه ستاد

2003091709000009
 تكميل كارهاي باقي مانده طرح توسعه انبار

نفت گرگان-بخش برق
34/600/175/1001/730/000/000

يك شنبه
1403/10/23

ساعت 15

چهارشنبه
1403/10/26

ساعت 12

چهارشنبه
1403/11/10

ساعت 15

شنبه
1403/11/13

ساعت 11

نوع تضمين
ضمانت نامه معتبر بانكي و يا واريز نقدي مبلغ ضمانت شركت در مناقصه به شماره شبا IR410170000002172588008004 نزد بانك ملي به نام شركت  ملي پخش 

فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان و شناسه ملي 10101122904
* تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار بايد به مدت سه ماه از تاريخ تسليم  معتبر باشد.

گرگان، خيابان جمهوري، روبروي هتل طهماسبي، شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان سالن جلسات منطقه تلفن 32421510 -017 و 32422601-017محل گشايش پيشنهادها

گرگان، ميدان مفتح، انبار نفت شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان واحد مهندسي تلفن 32424204 -017محل برگزاري جلسه توجيهي

شرايط عمومي و مدارك مورد نياز 

1-ارائه حداقل يك مورد رضايت نامه كاري پروژه مشابه در پروژه هاي نفت و گاز
2-ارائه گواهي تاييد صلاحيت فني رتبه 5 رشته نفت و گاز يا تاسيسات از سازمان برنامه و بودجه 

3-تصوير اساسنامه شركت و تصوير آخرين تغييرات مندرج در روزنامه رسمي 
4-ارائه گواهي صلاحيت ايمني براي پيمانكار برنده مناقصه در زمان عقد قرارداد الزامي است در صورت عدم ارائه سپرده شركت در مناقصه به نفع مناقصه گزار ضبط خواهد شد.

5-عدم ممنوع المعامله بودن در سطح كليه شركتها)در صورت محرز شدن، سپرده شركت در مناقصه به نفع مناقصه گزار ضبط خواهد شد(
*ارسال تمامي مدارك فوق به همراه قرارداد در سامانه ستاد الزامي مي باشد

نوبت اول روز دوشنبه مورخ 1403/10/17 و نوبت دوم روز چهارشنبه مورخ 1403/10/19تاريخ چاپ آگهي

- ارائه گواهي صلاحيت ايمني براي برنده مناقصه در زمان عقد قرارداد الزامي مي باشد در صورت عدم ارائه، ضمانت نامه ضبط مي گردد.توضيحات

 آگهی مزايده 
حراج ماشین آلات

مورخ   87 شماره  مجوز  استناد  به  دارد  نظر  در  بسطام  شهرداری 
بسطام  گردشگری  نمونه  شهر  اسلامی  محترم  شورای   1403/03/31
نسبت به فروش تعدادی از ماشین آلات مازاد بر نیاز ) فرسوده( خود را از 
طریق برگزاری حراج آنلاین با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت wwww.setadiran.ir به صورت الکترونیکی واگذار نماید.
تاریخ انتشار در سامانه ستاد ایران:  1403/10/18

زمان بازدید: 1403/10/20 تا 1403/10/30
زمان برگزاری:1403/11/01 ساعت 12 الی 14

تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/19
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/30

سید محمد جعفر حسینی- شهردار بسطام
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گرگان، خيابان جمهوري، روبروي هتل طهماسبي، شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان سالن جلسات منطقه تلفن 32421510 -017 و 32422601-017محل گشايش پيشنهادها

گرگان، ميدان مفتح، انبار نفت شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان واحد مهندسي تلفن 32424204 -017محل برگزاري جلسه توجيهي

شرايط عمومي و مدارك مورد نياز 

1-ارائه حداقل يك مورد رضايت نامه كاري پروژه مشابه در پروژه هاي نفت و گاز
2-ارائه گواهي تاييد صلاحيت فني رتبه 5 رشته نفت و گاز يا تاسيسات از سازمان برنامه و بودجه 

3-تصوير اساسنامه شركت و تصوير آخرين تغييرات مندرج در روزنامه رسمي 
4-ارائه گواهي صلاحيت ايمني براي پيمانكار برنده مناقصه در زمان عقد قرارداد الزامي است در صورت عدم ارائه سپرده شركت در مناقصه به نفع مناقصه گزار ضبط خواهد شد.

5-عدم ممنوع المعامله بودن در سطح كليه شركتها)در صورت محرز شدن، سپرده شركت در مناقصه به نفع مناقصه گزار ضبط خواهد شد(
*ارسال تمامي مدارك فوق به همراه قرارداد در سامانه ستاد الزامي مي باشد

نوبت اول روز دوشنبه مورخ 1403/10/17 و نوبت دوم روز چهارشنبه مورخ 1403/10/19تاريخ چاپ آگهي

- ارائه گواهي صلاحيت ايمني براي برنده مناقصه در زمان عقد قرارداد الزامي مي باشد در صورت عدم ارائه، ضمانت نامه ضبط مي گردد.توضيحات

 آگهی مزايده 
حراج ماشین آلات

مورخ   87 شماره  مجوز  استناد  به  دارد  نظر  در  بسطام  شهرداری 
بسطام  گردشگری  نمونه  شهر  اسلامی  محترم  شورای   1403/03/31
نسبت به فروش تعدادی از ماشین آلات مازاد بر نیاز ) فرسوده( خود را از 
طریق برگزاری حراج آنلاین با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت wwww.setadiran.ir به صورت الکترونیکی واگذار نماید.
تاریخ انتشار در سامانه ستاد ایران:  1403/10/18

زمان بازدید: 1403/10/20 تا 1403/10/30
زمان برگزاری:1403/11/01 ساعت 12 الی 14

تاریخ انتشار نوبت اول 1403/10/19
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/10/30

سید محمد جعفر حسینی- شهردار بسطام

نوبت اول

اقتصاد منطقه یورو سال ۲۰۲۴ را با لرز به پایان رساند
و نیم سوز شد فتیله اقتصاد منطقه یور

اقتصاد منطقه یورو ســال ۲۰۲4 را در وضعیتی متزلزل به پایان رساند و بهبود 
اندک در صنعت خدمات نتوانست رکود بیش تر در تولید را جبران کند.بر اساس 
نظرسنجی اقتصاد منطقه یورو ســال ۲۰۲4 را در وضعیت شکننده ای به پایان 
رساند که نشــان می دهد فعالیت های کلی برای دومین ماه متوالی در دسامبر 
کاهش یافته اســت زیرا یک بهبود متوســط  در صنعت خدمات نتوانست رکود 
عمیق تر در تولید را جبران کند.شــاخص نهایی ترکیبی مدیــران خرید بانک 
تجاری هامبورگ برای این بلوک، که توسط S&P Global گردآوری شده، در 

دسامبر از 4۸.۳ در نوامبر به 49.۶ افزایش یافت. 
این رقم اندکی بالاتر از تخمین اولیه 49.5 بود اما همچنان زیر 5۰ است. با توجه 
به تعطیلات، داده ها زودتر از حد معمول جمع آوری شد و نظرسنجی از 5 تا ۱۸ 
دسامبر انجام شد. شــاخص ها در این منطقه با کاهش شدید فعالیت کارخانه ها 

تحت تأثیر قرار گرفت.
ســیروس دلاروبیا، اقتصــاددان ارشــد در HCOB اعلام کرد کــه داده های 
شاخص مدیران خرید دسامبر پایه  و اساســی برای رونق بخش خدمات در سال 
۲۰۲5 ایجاد نمی کند، اما حداقل کســب وکارها از سقوط متوقف شده و کاهش 

سفارش های معوقه نزولی شده است.
ارائه دهندگان خدمــات می توانند خود را خوش شــانس بداننــد که برخلاف 
تولیدکنندگان، مســتقیماً تحت تأثیــر تهدید تعرفه هــای ایالات متحده قرار 
نمی گیرند. به طور کلی، آنها باید اطمینان حاصــل کنند که ضعف صنعتی کل 
اقتصاد را در ســال ۲۰۲5 به طور کامل تحت تأثیر قرار نمی دهد.دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور منتخب آمریکا که اواخــر ماه جاری به کاخ ســفید بازمی گردد، 
متعهد شده اســت که تعرفه های کل کالاها را اعمال کند.بانک مرکزی اروپا در 
ماه دســامبر برای چهارمین بار نرخ بهره را کاهش داد و راه را برای تسهیل بیشتر 
هموار کرد، زیرا اقتصاد منطقه یورو به دلیل بی ثباتی سیاســی در داخل و تهدید 
جنگ تجاری ایالات متحده به پایین کشیده شده است. طبق نظرسنجی رویترز، 

انتظار می رود امسال حداقل ۱۰۰ واحد کاهش یابد.

وزیر صمت در جشنواره ملی فولاد ایران مطرح کرد

ناترازی انرژی؛ بزرگ ترین تهدید صنعت فولاد



عراقچی: 

دشمن در تلاش برای تزلزل در جبهه مقاومت است

سخنگوی دولت خبر داد

تصویب پرداخت کمک هزینه تحصیلی به دانشجویان ممتاز در هیات دولت

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در دیدار با فرماندهی کل و معاونان نیروی انتظامی
 تاکید عارف بر لزوم حفظ حقوق شهروندی 

و امنیت حریم خصوصی
 معاون اول رئیس جمهور بر لزوم حفظ حقوق شهروندان، امنیت حریم 
خصوصی و تعامل مناســب بین نیروی انتظامی و مردم همراه با حفظ، 

حرمت و کرامت شهروندان تاکید کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی معاول اول رئیس جمهور، »محمدرضا 
عارف« در دیدار با فرماندهی کل و معاونان نیروی انتظامی کشــور، با 
گرامیداشت یاد، خاطره و نام شــهدای نیروی انتظامی به ویژه شهدای 
مدافعان مرزی و مرزبانان کشــور، از زحمات گســترده، وقفه ناپذیر و 

خالصانه نیروی انتظامی کشور قدردانی کرد.
معاون اول رئیس جمهــور در این دیدار صمیمی، بــا تاکید بر حمایت 
کامل از نیروی انتظامی، تصریح کرد: مجهز بــودن نیروی انتظامی به 
تجهیزات، دانش و فناوری های روز بســیار حائز اهمیت است و در این 
راســتا دولت برای حمایت از زیرســاخت های مهم برای توسعه همه 

جانبه نیروی انتظامی آمادگی کامل دارد.
عارف همچنین با اشــاره به ماموریت های متنوع نیــروی انتظامی، بر 
لزوم حفظ حقوق شهروندان و امنیت حریم خصوصی و تعامل مناسب 
بین نیروی انتظامی و مردم همراه با حفظ، حرمت و کرامت شهروندان 

و نیز اقتدار همراه با محبوبیت نیروی انتظامی تاکید کرد.
همچنین در این دیدار سردار ســرتیپ احمدرضا رادان؛ فرماندهی کل 
انتظامی جمهوری اسلامی ایران، گزارشی از وضعیت نیروی انتظامی، 
خدمات، عملکرد، مشــکلات و کمبودهای این نیرو ارائه کرد و حمایت 

دولت از برنامه های تحولی نیروی انتظامی را خواستار شد.

در پایان این دیدار مقرر شد، کارگروهی برای تدوین برنامه بهبود و ارائه 
مشــکلات و راهکارهای حمایتی در نهاد ریاســت جمهوری تشکیل و 
موضوعات مصوب کارگروه و حمایت هــای دولت در برنامه زمان بندی 

مشخص پیگیری شود.

کنفرانس سنجش و ایمنی پرتوهای یونساز و غیریونساز
اسلامی: باید مصمم تر از گذشته در طرح های 

نیروگاهی پیش رویم
رئیس ســازمان انرژی اتمی تصریح کرد: باید مصمم تر از گذشــته در 
طرح های نیروگاهی پیش رویم و بــا نیروهای متخصص و ظرفیت های 
گسترده ای که در اختیار داریم و برنامه ها و تصمیماتی که برای رسیدن 

به این هدف گرفته شده است به این سمت برویم.
»محمد اســلامی« در هفتمیــن کنفرانس ۲ روزه ایمنی و ســنجش 
پرتوهای یونساز و غیریونســاز که صبح روز سه شنبه در دانشگاه شهید 
بهشتی برگزار شد با گرامیداشــت یاد و خاطره شهید احمدی روشن و 
شهید علیمحمدی اظهار کرد: نکته مهم این است که با توجه به پنجاه 
سالگی تاسیس ســازمان انرژی اتمی و چهل و نهمین سال حفاظت در 
برابر اشــعه و مرکز نظام ایمنی هســته ای باید گفت که هنوز راه نرفته 
زیاد داریم. تهاجم و جو سنگین و رعب آوری که علیه انرژی اتمی ایران 
است حقایقی در درون خود دارد که منتشر نمی شود اما القائاتی درباره 
برنامه هســته ای ایران به طور فریب کارانه مطرح می شــود که باعث 

می شود این جو ایجاد شود که باید مقابل برنامه هسته ای ایران ایستاد.
 وی با اشــاره به قانون ۱، ۲، ۳ کنگره آمریکا اظهار کــرد: این قانون به 
صراحت می گویــد که  هر کــس در دنیا خواســت روی ســه بخش 
غنی سازی، بازفرآوری و آب سنگین کار کند باید از آمریکا اجازه بگیرد 
و آنها تعیین می کنند چه باشد. ما در پنجاه سال گذشته به عنوان ایران 
و نه جمهوری اســلامی همیشه به خاطر پتانســیل کشور نیاز داشتیم 
وارد این حوزه های هسته ای شویم.اسلامی اظهار کرد: فشار سهمگینی 
قبل از انقلاب هم داشــتند که ایران وارد عرصه چرخه ســوخت نشود. 
چون اگر وارد عرصه ســوخت و راکتور نشــوید نمی توانید ادعا کنید 
که هســته ای شــدید.وی ادامه داد: برای اینکه ایران وارد این حوزه ها 
نشود گفتند یک شرکت تاسیس می کنیم و شما در آن سهیم شوید لذا 
ایران قبل از انقلاب یک میلیارد دلار در یک شــرکت فرانسوی  سرمایه 
گذاری کرد، اما بعد از مدتی دبه می کنند و می گویند شما غیر اروپایی 
هستید و این شرکت اروپایی اســت و نمی توانیم شما را در این شرکت 
بپذیریم ولی پول را می گیرند. تمام ثروت بزرگ هســته ای فرانسه که 
الان 7۶ درصد برق کشــورش را از هســته ای تامین می کند برای این 
سرمایه گذاری ایران است. بنابراین شرکت دیگری را تاسیس می کنند 
و ایران را در آن شرکت سهیم می کنند که آن شرکت هنوز هم هست و 

ما با این تمهیدات و ادبیات آنها از آن محروم ماندیم.
رییس ســازمان انرژی اتمی با اشــاره به اینکه بعد از انقلاب القا کردند 
که انرژی هســته ای بلندپروازانه بوده است و هسته ای را متوقف کنیم، 
گفت: اخیرا برخی مســتندات و مصوبات گذشــته را مرور می کردم و 
دیدم مصوب شــده اراضی و تاسیســات که برای احداث نیروگاه های 
اتمی در بوشــهر و خوزســتان بوده، ســاختمان ها را هم به اموزش و 
پرورش دهند و زمین ها را هم کشــاورزی کنند و دیگر کار اتمی  نکنیم؛ 
این مظلومیت هســته ای از ســوی خودمان و آن هم ظلم و زورگویی 

خارجی ها تا اتهاماتی که به کشور زدند که دنبال بمب است!
اسلامی با اشاره به مذاکرات هســته ای بیش از ۲5 سال ادامه داد: همه 
دولت ها در ایران با هر ایدئولوژی و مشی سیاســی که داشتند مذاکره 
کردند و حاصل آن برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ شــد. این ســال ها مذاکره 
برای این بود که موارد اتهامی را خاتمه دهند و تحریم ها برداشــته شود 
و ایران برای یک دوره معین محدودیت هســته ای ایجاد کند و پرونده 
بسته شود، اما این را هم تحمل نکردند و با فشار سهمگین صهیونیستی 
و جریانات معاند، ترامپ از برجام خارج شــد و بایــدن آمد که به برجام 
برگردد، اما گفتند چند مکان که قبلا بازرســی و بســته شده را دوباره 
بازرسی کنیم و همان شد بهانه برای فشار بیشتر.وی در ادامه به گزارش 
تخصصی موسسه ISIS در مارس ۲۰۲4 علیه ایران اظهار کرد: در این 
مقاله به نیروگاه دارخوین اشاره کرده و با اشاره به تصاویر منتشر شده از 
زمان فرانسوی ها که قرار بود این نیروگاه را قبل از انقلاب بسازند، اما بعد 
رها کردند و تصاویر این نیروگاه در زمان جنگ و غارت زیرساخت های 
این نیروگاه و تصویــر بنده در روز افتتاحیه پروژه ســاخت این نیروگاه 
یک ارزیابی را ارائه داده اســت که قابل توجه اســت؛  گفته است اراده 
ایران برای ســاخت نیروگاه دارخوین نشــان می دهد کــه اینها دارند 
ســازنده تکنولوژی و نیروگاه می شــوند و جامعه بین المللی باید علیه 
ایران اقدام کند. وقتی فرانسوی ها دارخوین را ترک کردند ایران با یک 
شرکت اروپایی دیگر برای ســاخت دارخوین قرارداد بست و آمریکایی 
ها به محض اینکه مطلع شدند مانع شدند و اجازه فعالیت به آن شرکت 
اروپایی را ندادند. دیویــد آلبرایت در این گزارش مدعی اســت که اگر 
ایران به این روند ادامه دهد و به این قابلیت در ســاخت راکتور برســد 
ایران ایــن تکنولوژی و اقلام را به کشــورهایی می دهد که ما دوســت 
نداریم. بنابراین اینهــا نمی خواهند ما راه های باقــی مانده در چرخه 

سوخت را طی کنیم اما باید این مسیر را برویم.

تریبون

رئیس مجلس در جلســه علنی مجلــس گفت: به جز 
شــهر اصفهان که در آنجا اقتصاد پســماند با مدیریت 
درست از ابتدا و در مبدا تفکیک انجام می شود، در بقیه 

کشور ما دچار بحرانیم.
 محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شــورای 
اســلامی و در جریــان بررســی وضعیــت مدیریت 
پسماندها در کشور، اظهار کرد: ما موضوعات متعدد و 
پیچیده و مسائلی داریم که بعضاً سه دهه است که این 

موضوعات را نتوانستیم یا نخواستیم حل کنیم.
وی ادامــه داد: بعضی از مســائل پیچیده انــد و ابعاد 
گوناگون دارند، اما واقعاً ما یکســری مســائل بســیار 
ســاده هم داریم که نه می توانیم بگوییم مشکل پول و 
نه می توانیم بگوییم مشکل تکنولوژی در زمینه با این 
مسائل داریم که موضوع پسماند یکی از این موضوعات 

است.رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: بنده اخیراً ســفری به استان مازندران 
داشــتم که باید بگویم یکــی از چالش های 
جدی در شمال و هر سه اســتان ساحلی ما، 

بحران زباله و بحران تالاب ها است.
قالیباف گفت: به جز شهر اصفهان که در آنجا 
اقتصاد پسماند با مدیریت درست از ابتدا و در 

مبدا تفکیک انجام می شود و حداقل دفن زباله را دارند، 
در بقیه کشور ما دچار بحرانیم.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: ما روزانه 5۸ هزار 
تن تولید زباله داریم و بســیاری از عوارض های زیست 
محیطی، آلودگــی خاک، آلودگــی آب و آلودگی هوا 
ریشــه در حوزه پســماندها دارد. واقعاً فقط ما مشکل 
مدیریتی داریم.وی در ادامه، گفت: شهر تهران تقریباً 

و به طور متوسط ۸۰۰۰ تن در روز زباله دارد. 
البته در شــب های عید که مردم خانه های 
خود را تمیز می کننــد، میزان زباله در تهران 
بعضاً به ۱۱ تا ۱۲ هــزار تن در ماه های دو ماه 

آخر سال می رسد.
قالیباف افــزود: بعد این زبالــه واقعاً در یک 
شبانه روز وقتی جابجا می شود، سه بار دفن 
و دپو می شود تا در نهایت به مخزن اصلی برود. هزینه ها 

و خسارت ها را مورد توجه قرار دهید.
رئیس مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: امروز ما 
ســرجمع 9 درصد بازیافت داریم و 9۰ درصد زباله ما 
به صورت غیر استاندارد دفن می شود. خب ما برای چه 

قانون می نویسیم و سازمان درست می کنیم؟
قالیباف توضیــح داد: وظایف دســتگاه های اجرایی 

بر اســاس قانون معلوم و کاملًا روشن شده است. خود 
موضوع اتباع بیگانه با بحــث جمع آوری زباله، امروز در 
شهرهای ما و از ابعاد مختلف خودش تبدیل به بحران 
شده اســت.وی اظهار کرد: به طور روشن وزارت کشور 
در این کار مســئول است و باید دســتگاه های دیگر را 
هماهنگ کنــد. اجازه ندهیم که شــرکت های خاص 
و افراد خاص این صنعت را در ســیطره خودشان قرار 
دهند. ما الان نمونه هایی داریم که در شهرســتان های 
کوچک ما زباله سوزی انجام می شــود. به طور روشن 
در شــهر میبد دســتگاه زباله ســوز وجود دارد که به 
روش خلأ انجام می شود.قالیباف تصریح کرد: در ماده 
۲۲ برنامه هفتم توضیح داده شــده و بــه طور دقیق و 
مشخص آمده که ما باید چه کارهایی انجام دهیم . ۱۰۰ 

درصد دستگاه زباله سوز نیز داخلی است.

مجلس

خریدار   وزیر امور خارجه با تاکید بر تلاش 
دشــمن در جهت تزلزل در جبهه مقاومت، 
گفــت: ضربه ای که در ســوریه بــه ارتش 
این کشــور وارد شــد قبل از آن که نظامی 
باشــد، یک ضربه روانی بود کــه از طریق 
فضاسازی هایی که در رسانه ها انجام گرفت 
چنان شد که ارتش سوریه قبل از جنگیدن، 

شکست خورد.
»عباس عراقچی« سه شــنبه در جشنواره 
تجلیل از مدیران و کارکنان تراز مکتب حاج 
قاسم، بیان کرد: مکتب شهید سلیمانی در 
اصل مکتب مقاومت اســت و نظریه پرداز و 
متفکران آن امامین انقلاب بودند و اندیشه 
امام خمینی )ره( و تدابیر رهبر انقلاب آن را 

تقویت کرد.
عراقچی ادامه داد: شــهید سلیمانی مکتب 
مقاومت را به میــدان آورد و بــه آن جنبه 
عملی بخشــید و به جبهه و جریان مقاومت 
تبدیل کرد که این جریان مقاومت همچنان 
در منطقه به صورت قوی حضور داشــته و 
با رژیم صهیونیســتی و کل جریان ســلطه 

مبارزه می کند.
وی  با اشاره به شــهادت تعدادی از رهبران 
مقاومت از جمله شهید سید حسن نصرالله 
در ماه های اخیر گفت: مــن تردید ندارم با 

خون شهید نصرالله، جنبش حزب الله لبنان 
قوی تر و بارورتر می شود.

وزیر امور خارجه با تاکیــد بر اینکه رهبران 
و سرداران مقاوت با خون خود این محور را 
به پیش می برند، افــزود: مکتب مقاومت را 
نمی توان با ضربات نظامی و بمباران از بین 
برد. سلاح مکتب مقاومت، خون شهداست و 
این موضوع را دشمنان ما متوجه نمی شوند. 
به تعبیر امام )ره( هر پرچمی که از دســت 
ســرداری بیافتد ســردار دیگری با دست 

توانای خود آن را بلند می کند.
عراقچی تاکید کرد: مکتب مقاومت با همه 
فراز و نشــیب ها و ضربات و شــهدایی که 
تقدیم کرده، روند رو به رشدی داشته است 
و دشــمنان تصور نکنند بــا ضرباتی که در 
چند ماه اخیر از نظر خود، به جبهه مقاومت 
وارد کرده اند، خدشــه ای در این آرمان و یا 
ضعفی در این مکتب حاصل می شود، اتفاقا 

این مکتب قوی تر خواهد شد.
وی با بیــان اینکه مکتب مقاومت شــامل 
دیپلماســی مقاومت نیز می شــود،گفت: 
همیشه در این مکتب میدان و دیپلماسی از 
یک یگانگی برخوردار هستند و هیچ جدایی 
و فاصله ای بیــن این دو نیســت. میدان و 
مقاومــت همدیگــر را تکمیــل می کنند، 

همدیگر را کامل می کنند و با همدیگر جلو 
می روند. 

وزیر امور خارجه تصریح کرد: دیپلماسی به 
اتکای قدرت میــدان جلو می رود و میدان با 
قدرت خــودش راهگشــایی می کند. برای 
آنکه دیپلماســی بتواند اهداف، منافع ملی، 
امنیت ملــی، حیثیت ملی و عــزت ملی را 
تأمین کند، این دوتا در کنار هم هســتند و 

در کنار هم حرکت می کنند. 
عراقچــی ادامــه داد: تجلــی عینــی این 
یگانگی میدان و دیپلماســی را مــا به ویژه 
در ماه های اخیر شــاهد بودیم و میدان در 
کنار دیپلماسی و دیپلماسی در کنار میدان 
هر دو در ادامه همدیگر، حرکت خودشــان 

را ادامــه دادند و در مقابــل تهاجمات رژیم 
صهیونیستی ایستادگی شــد و ایستادگی 

خواهد شد.
وزیر امور خارجه گفــت: من معتقدم که در 
کنار میدان و دیپلماسی، یک محور سومی 
هم وجود دارد و آن رســانه است که این سه 
در اصل باید با هم حرکت کنند و همدیگر را 
تکمیل کنند که بحث مفصلی دارد و وارد آن 
نمی شوم. نکته  مهم سرمایه گذاری است که 
دشمنان ما بر روی آن ضلع سوم به خصوص 
با تکنولوژی های جدیــد، فضای مجازی و 
امکاناتی که در اختیار دارد، انجام داده است 
و تلاش می کننــد به لحاظ شــناختی و به 
لحاظ روایت ســازی جبهه مقاومت را دچار 
تزلزل کنند و این خیلی امر مهمی هســت 

که باید متوجه آن بود.
وی افزود: ضربه ای که در ســوریه به ارتش 
ســوریه وارد شــد قبل از آن کــه نظامی 
باشــه، یک ضربــه روانی بود کــه از طریق 
فضاسازی هایی که در رسانه ها انجام گرفت 
چنان شد که ارتش سوریه قبل از جنگیدن، 
شکست خورد و نتوانســت ایستادگی کند 
و این باید یــک زنگ هشــدار بزرگی برای 
ما باشــد که مراقبــت کنیــم از فضایی که 
دشــمنان ما در رســانه ها ایجاد می کنند 

برای شکستن روحیه ها، برای ایجاد یاس و 
برای ایجاد تزلزل استفاده نشود و هشداری 
که مقام معظم رهبری در ســخنرانی اخیر 
خودشــان هم بارها تکرار کردند هر کسی 
که در جهت ایجــاد یاس، ایجــاد ترس در 
دل مردم و ایجــاد ناامیدی حرکت می کند، 
در حقیقت در زمین بازی دشــمن حرکت 
می کند و بخشــی از تلاش آنهــا را محقق 

می کند.
رئیس  دستگاه دیپلماســی در پایان گفت: 
دشمنان به دنبال ایجاد یأس و سرخوردگی 
در بیــن مــردم هســتند و حفــظ روحیه 
رزمنــدگان و جهادگــردان لازم و ضروری 
اســت. من از سازمان بســیج ادارات تشکر 
می کنم که این همایــش را ترتیب دادند که 
در این شــرایط حاضر یک بــار دیگر اعلام 
شود که بســیج محکم و قدرتمند در صحنه 
اســت و نقش خود را فراموش نمی کند. در 
همه عرصه هــا اعم از سیاســی، اقتصادی، 
اجتماعــی، رســانه ای و گفتمانی بســیج 
حضور دارد و باید این حضــور را اعلام کند.
دشمنان باید بدانند همچنان قوی و پرامید 
و با انگیزه بــالا در صحنه هســتیم و اجازه 
نمی دهیم ضربات آنها خدشــه ای در ایمان 

و اراده ما ایجاد کند.

قالیباف: کشور با بحران مدیریت پسماند مواجه است

خریدار   سخنگوی دولت گفت: پرداخت 
کمــک هزینه تحصیلــی به دانشــجویان 
مســتعد و ممتاز به تصویب هیــات دولت 
رسید و امیدواریم با اجرای این آیین نامه ها 

شاهد ایران مستقل و قدرتمندتر باشیم.
»فاطمــه مهاجرانی« در نشســت خبری 
هفتگی خود که در محل ســاختمان کوثر 
نهاد ریاســت جمهوری برگزار شد، ضمن 
تبریک ایام ماه مبارک رجــب و همچنین 
سال نو میلادی به همه مردم جهان به ویژه 
مســیحیان ایران،گفت: ۱۸ دیماه سالروز 
درگذشــت جهان پهلوان تختی است، لازم 
اســت جوانمردی او در زلزله بوئین زهرا را 
گرامی بداریــم. آنچه تختــی را تبدیل به 
جهان پهلوان کرد خلــق و خوی مردمی او 
بود که همچنان در میان مردم ایران ساری 

و جاری است.
سخنگوی دولت با اشاره به سالروز آسمانی 
شــدن درگذشــتگان هواپیمای اوکراینی 
و کشتی ســانچی، یاد درگذشــتگان این 
دو ســانحه را گرامی داشــت و ادامه داد: با 
همکاری سران قوای قضائیه و مقننه شاهد 
حذف فیلتر از دو سکوی اینترنتی بودیم که 
امیدواریم درباره سایر سکوها نیز این اتفاق 
تکرار شود.وی افزود: پرداخت کمک هزینه 
تحصیلی به دانشــجویان مستعد و ممتاز به 
تصویب هیات دولت رســید و امیدواریم با 
اجرای این آیین نامه ها شاهد ایران مستقل 
و قدرتمندتــر باشیم.ســخنگوی دولت در 
بخش دیگری از ســخنان خود به شــهادت 
امیرکبیــر در ۱۸ دیماه ۱4۰۳ اشــاره کرد 
و افــزود: امیرکبیر ظرف مدت ســه ســال 
خدمات بســیار ارزنده ای به ایران انجام داد، 
بنیانگذار دارالفنون اولین آموزش رسمی و 
عالی کشــور بود اگرچه هیچ وقت نتوانست 
آنرا ببینــد، امیرکبیــر بنای خیــر بنیان 
گذاشت، واکسیناسیون را در ایران آغاز کرد 
هنگامی که در دنیا به شــکل امروزی نبود، 
هنگامی که بــه او گفتند که مــادری اجازه 
واکسیناســیون فرزندش را نمی دهد و آن 
بچه به خاطر آبله کور شد، گفت من مسئول 
جهل مردم هستم و لذا نباید فراموش کنیم 
که مسئولین به اندازه مردم مسئول هستند. 

 
معیار انتخاب مدیران وفاق، قوانین، 

مقررات و شایسته سالاری است
مهاجرانی همچنین ســالروز عروج آیت الله 
هاشــمی رفســنجانی را گرامی داشت و در 
پاسخ به سوالی درباره روند شایسته گزینی در 
دولت، گفت: در انتصابات، تمرکز بر گفتمان 

دولت و حل مســائل مــردم اســت اما عهد 
اخوت با کسی نبسته ایم. توجه به شایستگی 
افراد مورد نظر اســت و تلاش می کنیم افراد 
همســوی دولت هم باشــند اما نــگاه اصلی 
ما عملکرد اســت و براســاس وفاق، قوانین و 

مقررات و شایسته سالاری حرکت می کنیم.

پیوستن به اف.ای.تی.اف می تواند 
به تسهیل  سرمایه گذارای در کشور 

بیانجامد
سخنگوی دولت در پاســخ به سوالی درباره 
ادامه رونــد تصویــب اف.ای.تــی.اف در 
مجمع تشــخیص مصلحت نظــام، گفت: 
اف.ای.تی.اف شــامل 4۲ موافقتنامه است 
که ایــران 4۰ موافقتنامه آنرا از ســال های 
قبل اجرا می کرده اســت. تنها سی اف تی و 
پالرمو در ایران مصوب نشــده است که آنها 
نیز با هماهنگی بین قوا و دستور مقام معظم 
رهبری در مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
در حال بررسی اســت. با درایتی که در این 
مجموعه هســت و نگاهی که به مصالح ملی 
دارند، امیدواریم که نتایجی حاصل شود که 

مردم ایران از آن منتفع شوند.
مهاجرانی با تاکیــد بر اینکه پیوســتن به 
اف.ای.تــی.اف می تواند منجر به تســهیل 
سرمایه گذارای در کشور شود، تاکید کرد: 
دو موافقتنامه باقی مانــده مربوط به مبارزه 
با حمایت از تروریســم و مقابله با پولشویی 
اســت که البته در حال حاضر در ایران اجرا 
می شود، بانک های ما پولشویی نمی کنند و 

لذا ان شاالله با تسلط نگاه حرفه ای و توجه به 
منافع ملی مســیری را در پیش بگیریم که 
بتوانیم بهترین دستاورد را در زندگی مردم 

شاهدش باشیم.
وی دربــاره نقــش مســاله اف.ای.تی.اف 
بر کنترل نــرخ ارز، گفــت: نمی گوییم که 
تحریم ها هیچ اثری بــر روی زندگی مردم 
ندارد. مسلما بیشترین کسانی که تحریم ها 
را حــس می کنند مــردم هســتند، اعم از 
صنعتگران و همه افرادی که در این کشــور 
زیست می کنند تحت تاثیر تحریم هستند، 
لذا مذاکرات رفع تحریم ها مطابق دســتور 
مقام معظم رهبری حتی ســاعتی به عقب 
نینداختیم.وی افزود: اگر در موضوع اف.ای.

تی.اف اقدامی نکنیــم مراوداتمان حتی با 
کشورهای دوست هم دچار خدشه خواهد 
شــد لذا این دو تــا موضوع را با هــم دنبال 
می کنیم، به این جهت که معتقدیم زندگی 

مردم نباید معطل مذاکرات باشد.

اجرای قانون حجاب فعلا در دستور 
کار نیست

وی در رابطــه بــا آخرین وضعیــت قانون 
حجاب و عفاف گفت: درمورد قانون حجاب 
و عفاف نکته مهم نظر نهادها از نظر شخصی 
افراد اولی اســت، دوبار این قانون در نهادها 

به تعویق افتاده است.
مهاجرانی افزود: قانونمند کردن موضوعات 
مهم اســت اما بندهایی از ایــن قانون می 

توانست تبعات اجتماعی داشته باشد 

سخنگوی دولت تاکید کرد: زن های ایران 
هم از گذشته تا به امروز عفیف بوده اند. فعلا 
هم در مورد قانون حجاب چیزی در دستور 

کار نیست.

امیدواریم مشکل خبرنگار ایتالیایی 
به سرعت حل شود

سخنگوی دولت در پاســخ به سوالی درباره 
سیاســت خارجی ایــران بــرای مذاکره و 
رفع تحریم، تاکید کرد: سیاســت خارجی 
جمهوری اسلامی ایران بر اساس تاکیدات 
رهبر انقلاب براســاس ســه اصــل عزت، 
حکمت و مصلحت شــکل می گیرد در این 
راســتا آمادگی داریم که برای رفع تحریم 
با قدرت های جهانــی مذاکره کنیم. ما ملت 
اهل مذاکره هســتیم و کســی که قرارداد 
امضا شــده را زیر پا گذاشــت ایالت متحده 
آمریکا بود.وی در پاســخ به ســوالی درباره 
سرنوشت خبرنگار بازداشت شده ایتالیایی 
در ایران، گفت: با درایتی که در قوه قضائیه 
شاهد هستیم امیدواریم که این موضوع به 
سرعت حل شــود. این موضوع به هیچ وجه 
مســاله تلافی جویانه نیســت و با اقداماتی 
که دســتگاه دیپلماســی در حال انجام آن 
است امیدواریم که به ســرعت مشکل این 

خبرنگار حل شود.

ارز دو نرخی زمینه ایجاد فساد
 و رانت است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی در مورد 

نوســانات نرخ ارز اظهار داشت: معمولا نرخ 
ارز تابع موضوعات متنوعی اســت، بخشی 
از این موضوعات در درون کشــور اســت و 
بخشی در بیرون کشــور، و طبیعتاً این دو با 
هم تعیین کننده هســتند. اما در مورد نرخ 
ارز خیلی از اوقات ما شــاهد تقاضای القایی 
هستیم؛ مثلا پرسش هایی از این جنس که 
نرخ ارز تا کجا میخواهــد بالا برود؟ خودش 
باعث باعث افزایش خواهد شد! اما واقعیت 
موضوع این بود که اولا مصادف شــد با سال 
نو مســیحی، چون معمولاً در آغاز ســال نو 
مسیحی با افزایش سفرها مواجه هستیم و 
هموطنان مقدار زیادتری خرید می کنند و 
میزان واردات کالا و افزایش ثبت سفارش ها 
و درخواســت ارز بــرای این ایــام معمولاً 
افزایش پیدا می کنــد لذا یک افزایش تقاضا 

داشتیم. 
مهاجرانی دلیــل دوم افزایش نــرخ ارز را 
هیجاناتی عنوان کرد که در داخل بازار ارز به 
وجود آمده است، به واسطه ایجاد بازار ارزی 
که جزو وظایف قانونــی بود که برنامه هفتم 

هم بر تکلیف کرده بود. 
وی افزود: تنوع بین نرخ های ارز سبب ایجاد 
فساد و رانت و همه موضوعاتی می شود که 
بارها و بارها با نام پرونده های مختلف از آنها 
نام برده می شــود، لذا طبیعی است که این 
اقدام بایــد صورت می گرفــت و البته تمام 
تلاش دولت بر این اســت کــه بتواند تاب 
آوری نرخ ارز را تقویت کنــد. همانطور که 
می دانید نرخ کاهش پیــدا کرده و در کانال 
7۰ هزار تومان زیــر ۸۰ هــزار تومان قرار 
گرفته و امیدوار هستیم که با سیاست های 
خوبی کــه بانک مرکــزی دســتگاه های 
اســتفاده کننده از ارز انجام میدهند شاهد 

وضعیت بهتری هم باشیم.
ســخنگوی دولــت اســتیضاح وزرا را یک 
فرصــت و در عین حــال یک حــق قانونی 
توصیف کــرد که قانــون در اختیار مجلس 
گذاشــته اســت. مهاجرانــی درخصوص 
افزایــش ظرفیــت نصب شــده تولید برق 
تجدید پذیر در مدت کوتــاه فعالیت دولت 
چهاردهم  بــا بیان این که ناتــرازی واژه ای 
است که ناشــی  از کاهش تولید از یک سو 
و افزایش مصرف از ســوی دیگری اســت، 
تصریح کرد: آن چیزی که دولت مشخصا در 
سیاست های خودش در حوزه انرژی دنبال 
میکند متنوع ســازی ســبد انرژی از طرف 
عرضه، و نیز بهبود فرهنگ و کاهش مصرف 
است، البته نه فقط با فشار بر مردم که لزوماً 

شما کمتر مصرف کنید. 



واقعی کردن قیمت ها با وجود رانت انرژی، امکان پذیر نیست
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تکرار استقراض۱۰ میلیارددلاری دولت از صندوق 
توسعه ملی در ۱۴۰۴

در حالی که دولت در ســال آینده برنامه برداشت ۱۰ میلیارد دلاری از 
صندوق توسعه را در بوجه ۱4۰4 گنجانده، در ســال جاری نیز مجوز 

برداشت ۱۰ میلیارد دلاری را دریافت کرده است.
 چندی قبل مژگان خانلو ســخنگوی ســتاد بودجه ۱4۰4 با اشاره به 
اینکه وقتی هزینه ها در حداقل دیده شــده و ناچار به پرداخت هستید 
اگر منابع وصول نشود یا بیش برآوردی انجام شود دچار کسری بودجه 
خواهیم شد، گفت: در لایحه سال آینده نیز با کسری مشخصی مواجه 
شدیم و می توانستیم بودجه را تراز نشــان دهیم و سپس در وسط سال 
با اجازه مقام معظم رهبری از منابع صندوق توسعه ملی استفاده کنیم. 
برای جلوگیری از این موضوع که در ســال جاری نیز رخ داد، با کســب 
مجوز لازم ۱۰ میلیــارد دلار از منابع صندوق توســعه ملی وارد لایحه 
بودجه ۱4۰4 شــد.به این ترتیب در ســال آتی با مجوز کسب شده در 
همان ابتدای ســال بعد، دولت مجوز اســتقراض ۱۰ میلیارد دلاری از 

منابع صندوق توسعه از فروش نفت را در اختیار دارد.

برداشت قطعی 7 میلیارد دلاری و مجوز استقراض
 10 میلیارددلاری در 1403

نکته جالب وجه اینکه بر اســاس اعلام صالح عضو هیات عامل صندوق 
توسعه ملی، در ســال جاری نیز رقم برداشــت دولت از منابع صندوق 

توسعه ملی تا پایان سال به ۱۰ میلیارد دلار خواهد رسید.
بر اســاس اعلام این عضو هیات عامل صندوق توســعه، دولت تا کنون 
5 میلیارد دلار از منابع صندوق توســعه ملی برداشــت کرده و با توجه 
به کارسازی انجام شــده ۲ میلیارد دلار دیگر نیز برداشت خواهد کرد. 
همچنین ممکن اســت تا پایان ســال جاری نهایتا  ۱۰ میلیارد دلار از 

منابع صندوق توسعه ملی از فروش و صادرات نفت دریافت کند.

بدهی 96 میلیاردی دلاری دولت همچنان افزایش خواهد یافت
با توجه به اشــاره این عضو هیات عامل صندوق توســعه ملی برداشت 
دولت از صندوق توسعه ملی در دو سال ۱4۰۳ و ۱4۰4 مجموعا به ۲۰ 

میلیارد دلار خواهد بود.
همچنین نگاهی به ترازنامه صندوق توسعه ملی نشان میدهد، تاکنون 
مجموع استقراض دولت از صندوق توسعه ملی حدود 9۶ میلیارد دلار 

بوده که حتی یک دلار آن  باز پس داده نشده است.

وزیر اقتصاد مطرح کرد
 حسابرسی ۹۲۵ هزار اظهارنامه مالیات 

بر درآمد مستغلات اجاری
وزیر امور اقتصادی و دارایی از حسابرســی 9۲5 هزار اظهارنامه مالیات 

بر درآمد مستغلات اجاری بدون بررسی مأموران مالیاتی خبر داد.
به  نقل  از  ســازمان  امور  مالیاتی  عبدالناصر همتی، وزیر امور اقتصادی 
و دارایی گفت: در ســال های قبــل بخش عمــده ای از اظهارنامه های 
مالیات بر درآمد مستغلات اجاری اشخاص حقیقی در قالب حسابرسی 
اداری و میدانی توسط مأموران مالیاتی حسابرسی می شد، اما در حال 
حاضر همه اظهارنامه های مالیات بر درآمد مستغلات اجاری اشخاص 
حقیقی به تعداد 9۲5 هزار و ۱۳۶ به صورت سیســتمی و بدون بررسی 

مأموران مالیاتی حسابرسی شده است.

وی افزود: در اجرای ماده 97 قانون مالیات های مستقیم، خوداظهاری 
تعداد ۱۱۶ هزار و ۱5۶ مورد از اظهارنامه هــای مالیات بر درآمد اجاره 
سال ۱4۰۲ اشــخاص حقیقی با عنایت به بررسی های سیستمی بدون 
ریسک تشخیص و مورد قبول واقع و اوراق قطعی آنها صادر و ابلاغ شده 

است.
همتی خاطرنشــان کرد: همچنین در اجرای مقررات ماده 54 قانون 
مالیات های مســتقیم و آئین نامه اجرایــی موضوع ماده ۲۱9 قانون 
مذکور، تعــداد ۸۰۸ هزار و 9۸۰ مــورد از اظهارنامه هــای مالیات 
بر درآمد مســتغلات اجاری سال ۱4۰۲ اشــخاص حقیقی که پس 
از بررســی در اجرای ماده 97 قانون فوق دارای ریســک تشخیص 
داده شده بود، به صورت سیســتمی و بدون بررسی توسط مأموران 
مالیاتی حسابرسی و برگ تشــخیص مالیاتی آنها صادر و به مودیان 

مالیاتی ابلاغ شد.
گفتنی اســت در ســال های قبل قســمت عمده ای از اظهارنامه های 
مالیات بر درآمد مستغلات اجاری اشخاص حقیقی در قالب حسابرسی 
اداری و میدانی توســط مأموران مالیاتی حسابرســی می شد که با این 
اقدام از ظرفیت زمانی مأموران مالیاتی در حسابرســی به پرونده های 
بزرگ مالیاتی یا مشــکوک به فرار مالیاتی و همچنین اجرای قرارهای 

رسیدگی استفاده خواهد شد.

بازار

طیبه بیــات  حــذف قیمت گــذاری 
مهمترین راهکار پیش روی اقتصاد کشور 
اســت که به گفته اقتصاددانان لزوم آن، 
بیش از گذشته احســاس می شود اما در 
مقابل شرایط اقتصاد کشور هم باید برای 

تحقق این سیاست فراهم باشد.
 قیمت گذاری دستوری یکی از ابزار تعیین 
قیمــت در اقتصاد به شــمار مــی رود که 
تأثیرات قابل توجهــی روی بازارها، توزیع 
منابع و رفتار اقتصادی افراد می گذارد. این 
اقدام اقتصادی سابقه ای تاریخی و اجرایی 
در بسیاری از کشــورها دارد اما با توجه به 
اینکه موفقیــت مورد انتظاری نداشــته 
اغلب کشــورها آن را از میــان ابزارهای 
حاکم بر اقتصاد خود کنار گذاشــتند و به 
اقتصاد آزاد در اقتصاد خود تمایل بیشتری 
نشــان دادند. در مقابل سال هاســت که 
سیاست های دســتوری نقش مهمی در 
مدیریــت و حکمرانی اقتصادی کشــور 
ما دارد و این در حالی اســت که برخی از 
اقتصاددانان بر این باور هســتند که ما در 
کشــورمان در حال آزمودن سیاست های 
شکســت خــورده قبلی هســتیم.آنچه 
شــفاف تر و دقیق تــر در تعریــف قیمت 
گذاری دســتوری قابل بیان اســت این 
است که در این شیوه، دولت قیمت کالاها 
و خدمــات را تعیین و کنتــرل می کند و 
این روش در مقابــل قیمت گذاری بازاری 
یا به عبارتی بازار آزاد قــرار دارد که در آن 
قیمت ها به طور طبیعی توســط نیروهای 

بازار تعیین می شوند.
قیمت گذاری دستوری معمولاً به تعیین 
حداکثــر و حداقــل قیمت هــا، تعیین 
قیمت های مرجع توســط دولت یا اعلام 
قیمت های محدود توســط سازمان های 
مربوطه اطــلاق می شــود. طبــق نظر 
بسیاری از کارشناسان اقتصادی شاید در 
نگاه اول قیمت گذاری دستوری در جهت 
حمایت از عدالت اجتماعی و اقشار آسیب 
پذیر جامعه باشد اما در مدار منطق، وقتی 
قیمت ها پایین نگه داشــته شود، میزان 
عرضــه و کیفیت خدمات نیز به تناســب 
کاهش پیدا می کند که موضوع بسیار قابل 
توجهی است؛ چرا که قیمت مناسب لزوماً 
قیمتی نیست که به ســود مصرف کننده 
باشد. قیمت مناسب، در واقع قیمتی است 
که در بلندمدت به ســود همگان باشــد و 
مصرف کننده هم از ایــن طریق بهره مند 
می شــود. ضمــن اینکه سیاســت های 
دســتوری اغلب موجــب افزایش هزینه، 
کاهش ســطح تولیــد و کیفیــت کالا و 

افزایش فساد و رانت می شود.
بــر همیــن اســاس در ادامــه، نظرات 
تعدادی از کارشناســان مسائل اقتصادی 
و اقتصاددانــان پیرامــون قیمت گذاری 
دســتوری ارائه می شــود که به شرح زیر 

است:

واقعی کردن قیمت ها با وجود رانت 
انرژی، امکان پذیر نیست

علی یوســفی نژاد یک کارشناس مسائل 
اقتصادی در رابطه قیمت گذاری دستوری 
اظهار کرد: در تمــام نظام های اقتصادی 
حتی لیبــرال ترینِ آن کــه وظیفه دولت 
را صرفاً تســهیل کننده نیروهــای بازار 
می داند، به هنــگام مواجهه با بحران های 
سیاســی و اقتصادی با تخطی از این اصل 
و برای جلوگیری از سو استفاده از وضعیت 

نامتعادل بازار، دولــت را موظف به تعیین 
قیمت عادلانه دانسته و عملًا در مقاطعی 
از زمــان کنترل بــر قیمت هــا را اعمال 

می کند.
این کارشــناس اقتصادی با وجود اعتقاد 
به لزوم حذف قیمت گذاری دســتوری، 
پیش شرط حذف قیمت گذاری دستوری 
را فراهم کردن آرامــش در بازار می داند و 
معتقد اســت: برای اینکــه دخالت دولت 
در این زمینه برداشــته شــود نیازمند به 
وجود آمدن یک آرامــش در فضای بازار 
اعم از بازار کالا و خدمــات، بازار پول و ارز 
و هم چنین سایر بازارها اســت. تا زمانی 
که اقتصاد کلان از بــی ثباتی رنج می برد 
و عوامــل غیر اقتصــادی، بــازار را دچار 
التهاب می کنند دولت ناچــار به دخالت 
است تا از افزایش قیمت ها جلوگیری و از 
حق مصرف کننده دفاع نماید. اگر تصمیم 
گیرنــدگان اقتصادی فکــر می کنند که 
فضای اقتصاد کشور به آرامش رسیده در 
آن صــورت می توانند از دخالــت در بازار 

دست کشیده و تنها ناظر بر آن باشند.
یوسفی نژاد نظام قیمت گذاری دستوری 
را یکــی از مبادی هــای چنــد گانه رانت 
برشمرد و گفت: طبیعی است که در نظام 
چند قیمتی ناشــی از دخالــت دولت در 
بازار کالا و خدمات، رانت هم ایجاد شــود. 
در شــرایط کنونی کشــور امکان تثبیت 
قیمت ها در بازار وجود ندارد. تا مشکلات 
اصلی کشور در فضای مبادلات بین المللی 
حل نشود امکان ثبات در بازارها به وجود 
نمی آید. ضمن اینکه در فقدان یک دولت 
مقتدر، مســیر رانت هم تغییــر کرده و به 
شکل جدیدی بروز و ظهور می یابد. همان 
طور که اشاره شد دو یا چند قیمتی بازارها 
یکی از راه های شناخته شده رانت جویی 

است.
وی در ادامــه تأکیــد کرد: اساســاً آنچه 
توســط اقتصاددانان و در متون اقتصادی 
برای عدم دخالــت دولت هــا در اقتصاد 
توصیه می شــود به منظور رقابتی کردن 
بازار اســت تا نیروهای بازار یعنی عرضه و 
تقاضا بتوانند آزادانه عمــل کرد مطلوبی 
از خود نشــان دهند. اما بایــد بدانیم در 
شرایطی که یک کشــور دچار بحران های 
سیاسی شــود فضای اقتصادی نیز دچار 
بحران و بی ثباتی می شود. در این شرایط 
فضا برای ســو اســتفاده و بروز فساد مهیا 

می گردد.

این کارشــناس اقتصادی خاطرنشــان 
کرد: کاهش اقتدار دولت در این شــرایط 
می تواند فضای مناسبی برای سو استفاده 
و بروز فســاد ایجــاد کند. کوتــاه کردن 
دســت دولت از بازار در این شرایط نه تنها 
نمی تواند رقابت ســالمی بــه وجود آورد 
بلکه ممکن اســت موجب شــکل گیری 
انحصارات توســط کارتل های اقتصادی 
گردد که بــدون توجه بــه منافع مصرف 
کنندگان، بازار را در اختیار گرفته و رانت 

انحصار ایجاد شود.
یوســفی نــژاد با بیــان اینکــه در غیاب 
قیمت گذاری دســتوری لازمه شفافیت، 
ارائه آمــار و اطلاعات صحیــح و به موقع 
است، تصریح کرد: تا زمانی که بنگاه های 
بزرگ اقتصادی بــه ویژه از نــوع دولتی 
از ارائــه حداقل های آمــاری در خصوص 
چگونگــی هزینه های تولیــد خودداری 
می کنند بدیهی اســت که امکان نظارت 
و کنترل بــر فرآیند قیمت گــذاری را از 
نهادهای ذیربط ســلب می کنند. معتقدم 
که تا رانت انرژی در اقتصــاد ایران وجود 
دارد امــکان واقعــی کــردن قیمت ها و 
جلوگیری از فســاد وجود نــدارد. ضمن 
اینکه عمل کرد ســامانه هوشمند متکی 
به داده های صحیح اســت. تــا زمانی که 
هزینه ها شفاف سازی نشــوند نمی توان 
انتظار عملکرد مناســبی از ســامانه های 

هوشمند سازی داشت.
وی اضافه کرد: در شرایط کنونی هر گونه 
تصمیم در جهت کوتاه کردن دست دولت 
از بازار کمک به ایده پــردازان هنر تحریم 
اســت که می تواند به نارضایتــی مردم از 
حکومت منجر شــود. تأمیــن کالاهای 
اساســی جز وظایف اصلی هــر حکومتی 
است. شرایط سیاسی کشور اقتضا می کند 
تا دولت به نحو مقتضــی تأمین کالاهای 
اساســی را هم چنان بر عهــده گرفته و از 
سپردن آن به بازار خودداری کند هر چند 
اگر هزینه هایی هم متحمل شود. در واقع 
هیچ جایگزین مطمئنی در شرایط کنونی 

وجود ندارد.
ایــن کارشــناس اقتصادی تأکیــد کرد: 
قیمت گذاری دستوری به معنای دخالت 
بی موقع و بی جای نیرویــی بیرون از بازار 
در امور داخلی بازار اســت. بدیهی اســت 
در شــرایط ثبات اقتصادی هیچ توجیهی 
برای ایــن امر وجود ندارد. اما در شــرایط 
حاد اقتصادی این قاعده دچار شکســت 

شده و تنها راه حمایت از مصرف کنندگان 
دخالت دولــت و ســازمان های نظارتی 
اســت؛ البته نه به شــکل کنونــی بلکه با 
استفاده از ســازوکارهای هوشمند و قوی 

در جهت کاهش نواقص موجود.

 قیمت گذاری دستوری
 زخم عمیق تر از تحریم بر پیکر 

اقتصاد ایران
علی ســعدوندی اقتصــاددان بــا بیان 
اینکــه قیمت گذاری دســتوری در هیچ 
جای دنیا موفق نبوده اســت، تأکید کرد: 
»این سیاســت در ایــران نیــز فاجعه به 
بار آورده و ما تازه در ابتــدای یک بحران 
بزرگ هســتیم. ارز در حال رشــد است، 
زیرا بازارهای جایگزیــن که بخش واقعی 
اقتصاد محسوب می شــوند، دچار آسیب 
شده اند. بررســی وضعیت ســود و زیان 
شــرکت های تولیــدی نشــان می دهد 
شرایط به مراتب وخیم تر از گذشته است 
و حتی در زمان جنگ نیز چنین وضعیتی 
سابقه نداشته است. این سیاست ها انگیزه 
ســرمایه گذاری را در بخش واقعی اقتصاد 
از بین برده است. در شــرایطی که کشور 
هم با تحریم ها مواجه اســت و هم شرایط 
ژئوپلیتیک ســخت تر شده، دولت به جای 
تســهیل گری، بــا اعمال سیاســت های 
فســادآور تعزیرات، عملًا به تحریم های 

خارجی کمک کرده است.«
این اقتصاددان تصریح کرد: »در دو ســال 
گذشــته، تأثیر این سیاســت ها بیش از 
تحریم ها به اقتصاد ایران آسیب زده است. 
این در حالی است که حجم زیادی از پول 
سیال در جامعه وجود دارد که می توانست 
به ســمت بازار بورس هدایت شود. اما به 
دلیل آسیب به سودآوری شرکت ها ناشی 
از قیمت گذاری دســتوری، این اتفاق رخ 
نداده اســت. در آینده، دولت هیچ ابزاری 
برای کنتــرل بحران اقتصــادی نخواهد 

داشت.«
وی با بیان اینکه این سیاســت ها امنیت 
اقتصــادی و قضائــی کشــور را به خطر 
انداخته اســت، گفت: »از ابتــدای دهه 
۱۳9۰، نــرخ رشــد تشــکیل ســرمایه 
منفی شد و هر سال نســبت به سال قبل 
سرمایه گذاری کمتری انجام شد. امسال 
چهارمین سالی اســت که خالص تشکیل 
ســرمایه منفی شــده، به ایــن معنا که 
استهلاک بیشتر از ســرمایه گذاری بوده 

است. این همان ســناریویی است که در 
اتحاد جماهیر شوروی ســابق رخ داد و ما 

نیز متأسفانه آن را اجرا کرده ایم.«
این اقتصاددان با اشــاره به تجربیات سایر 
کشــورها گفــت: »بیش از ۱۸۰ کشــور 
جهان توانسته اند تورم را کنترل کنند، اما 
سیاست های ایران دقیقاً عکس روش های 
موفق بوده است. دولت می توانست از 5۰۰ 
شــرکت صنعتی تعهد بگیرد که در قبال 
آزادسازی قیمت ها، سرمایه گذاری کنند، 
تولیدات خود را افزایش دهند یا بخشی از 

تولید مازاد خود را صادر کنند.«
وی هشــدار داد: »حتی اگر از فردا دستور 
توقف این سیاســت ها صادر شود، باز هم 
دیر اســت. اما دولت ها همچنان این رویه 
را ادامه می دهند و نتیجه آن بحران جدی 
در آینــده خواهد بود. امنیــت اقتصادی 
ایران به واســطه این سیاست ها به مراتب 

وخیم تر از گذشته شده است.«
ســعدوندی تأکیــد کــرد: »دولتمردان 
باید از سرنوشــت اتحاد جماهیر شوروی 
سوسیالیســتی درس بگیرنــد و هرچه 
سریع تر این سیاست ها را متوقف کنند. در 
غیر این صــورت، وضعیت اقتصادی ایران 

روزبه روز غمبارتر خواهد شد.«

قیمت گذاری دستوری راهگشای 
همیشگی نیست

عبدالوحیــد فیاضــی نماینــده مجلس 
شورای اسلامی، در گفتگو با خبرنگار مهر 
در رابطه با ارتباط قیمت گذاری دستوری 
و رانت اظهار کرد: قیمت گذاری دستوری 
نشــان می دهد که به همه وجوه مختلف 
معادلات اقتصادی توجه نشــده اســت. 
معادلات اقتصادی وجوه متعددی دارد و 
هر وجه آن نیــاز به طراحی خاص خودش 
دارد. یک دســتوری صادر می شــود و آن 
دســتور در مقام اجرا متوقف می شود چرا 

که وجوه مختلف در آن دیده نشده است.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی 
تأکیــد کــرد: در یــک تصمیم گیــری 
اقتصادی باید متغیرهای بیرونی، درونی 
و متغیرهــای غیرقابــل کنتــرل مورد 
توجه قرار گیــرد. رانت همیشــه معلول 
قیمت گذاری دســتوری نیست اما قیمت 
گذاری دستوری می تواند یکی از راه های 
منتهی به رانت باشد. اگر کنترل و نظارت 
صحیح نباشــد، نظام دستور راهکار کافی 
و مشــخصی برای اصلاح امــور اقتصادی 
نیســت بلکه ممکن اســت به رانت ختم 

شود.
وی تصریح کرد: دستور یعنی غیرعقلانی 
بودن سیســتم. وقتی دســتور برداشته 
می شود مؤلفه های دیگر مورد توجه قرار 
می گیــرد و تصمیم گیری هــا عقلانی تر 
می شوند. ما باید این واقعیت را بپذیریم که 
نرخ بازار در ارز وجود دارد. نگاه سیستمی 
به مدیریت بازار ارز و ســرمایه باید وجود 
داشته باشــد. همیشه دســتور راهگشا 
نیست. دســتور جایی مفید است که نیاز 
به قدرت مدیریتــی دارد. قیمت گذاری 
دستوری شاید به صورت مقطعی اثرگذار 

باشد اما راهگشای همیشگی نیست.
آنچه در ســخنان این کارشناسان مطرح 
است لزوم حذف قیمت گذاری دستوری 
است اما در شــرایطی که جامعه و شرایط 
روانــی آن برای اجــرای این سیاســت، 

آمادگی داشته باشد.

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون 

تعیین تکلیف 
شناسه آگهی:1859386

برابر آراء صادره هیئت محترم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه حمید حسن 
قاسمی بشماره شناسنامه 14۶ و شماره ملی 4979302221 صادره از آق قلا فرزند 
حیدر قلی متقاضی کلاسه پرونده 1403114412480001149 در ششدانگ عرصه و 
اعیان یک قطعه زمین مزروعی بمساحت 7772 متر مربع از پلاک شماره 228 اصلی 
واقع در اراضی حیدر آباد بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت 
از تصرفات متقاضی دارد لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده 
روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره 
پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم 

دادخواست را به این اداره ارائه نمایند. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/19  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403.11.0۶

  حجت الله تجری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان
  از طرف محمد فندرسکی

شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
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شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه درنظر دارد پروژه های آبرسانی  خود را طبق جدول زیر ازطریق مناقصه  خرید عمومی و مناقصه  ارزیابی کیفی    توسط اشخاص حقیقی و حقوقی تعیین صلاحیت شده به اجرا بگذارد. لذا متقاضیان می توانند برای اخذ اسناد مناقصه از تاریخ 
درج نوبت دوم آگهی به مدت 8 روز با شماره مناقصه های ذیل به سامانه ستاد مراجعه و یا جهت کسب اطلاعات بیشتر به استثنا روزهای تعطیل با شماره تلفن 8254930-0833 تماس حاصل نمایند. درضمن  آگهی مذکور در سایت ملی مناقصات کشور و سایت شرکت آب و فاضلاب 

استان کرمانشاه )www.abfaksh.ir( منعکس می گردد.  

عنوان
مناقصه/
تجديد

حجم موضوع عمليات
شهرستانواحدعمليات

مبلغ برآورد اوليه
)ريال(

مبلغ تضمين شركت در 
مناقصه
)ريال(

محل تامين شماره مناقصه سامانه ستادحداقل رتبه مورد نياز
اعتبار

تجديد ارزيابی آبرسانی
5 آب يا تاسيسات) گواهی شركت مهندسی 128.294.796.5546.414.739.827كرمانشاهاصلاح و بازسازی بهره برداری و نگهداری تاسيسات ابنيه و آب شرب روستاهای شهرستان كرمانشاه بخش مركزیكيفی

طرح عمرانی2003007008000109الزاميست( 

تجديد ارزيابی آبرسانی
كيفی

اصلاح و بازسازی بهره برداری و نگهداری تاسيسات ابنيه و آب شرب روستاهای شهرستان كرمانشاه بخش كوزران و 
5 آب يا تاسيسات )گواهی شركت مهندسی 77.869.539.0683.893.476.953كرمانشاهماهيدشت

طرح عمرانی2003007008000110الزاميست(

تجديد ارزيابی آبرسانی
كيفی

اصلاح و بازسازی بهره برداری و نگهداری تاسيسات ابنيه و آب شرب روستاهای شهرستان كرمانشاه بخش سرفيروز آباد و 
5 آب  يا تاسيسات)گواهی شركت مهندسی 89.471.378.8824.473.568.944كرمانشاهبيلوار

طرح عمرانی2003007008000111الزاميست(

طرح عمرانی52003007008000112 آب92.736.546.5034.636.827.325قصر شيريناجرای بخشهايی از شبكه فاضلاب شهر خسرویمناقصهآبرسانی

انجام فعاليتهای اپراتوری -  پشتيبانی و خدماتی شركت آب و فاضلاب استان كرمانشاه)سود مديريتی()صورتهای مالی مناقصهآبرسانی
جاری2003007008000113شركتهای خدماتی415.208.018.55016.656.240.556سطح استانحسابرسی شده(

طرح عمرانی52003007008000114 آب يا 5 تاسيسات و تجهيزات179.467.503.4278.973.375.171سنقرعمليات تكميلی تصفيه خانه فاضلاب روستای فارسينج مناقصهآبرسانی

وزارت نیرو
شركت آب و فاضلاب استان کرمانشاه

وزارت نیرو
شركت آب و فاضلاب استان کرمانشاه
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مشاور وزیر ارتباطات:
 وزارت ارتباطات به اینترنت طبقاتی

 اعتقادی ندارد
 مشــاور وزیر و رئیس مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات گفت: همانطور که وزیــر ارتباطات بارها تاکید کرده 

است، این وزارتخانه اعتقادی به اینترنت طبقاتی ندارد.
روز )ســه شــنبه( خبری به نقل از وزیر علوم با این محتوا منتشــر شد 
که »کاربری یوتیوب عمدتاً آموزشی اســت. ما یک گزارش مستدل و 
مفصلی را از ســهم یوتیوب در تحقیق، پژوهش و آموزش تهیه کرده  و 
به کمیته تعیین مصادیق مجرمانه ارسال کرده ایم، خیلی امیدواریم با 
توجه به مذاکراتی که انجام داده ایم حداقل برای اســاتید و دانشجویان 
آموزش عالی از یوتیوب رفع مســدودی شــود.«وزیر علوم همچنین 
تاکید کرد: »با وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات صحبت کرده ایم و 
خوشبختانه استقبال شــد که اینترنت تا حدی رایگان و با حجم خیلی 

بالا در اختیار دانشجویان تحصیلات تکمیلی قرار گیرد.«
در ایــن زمینه، »علیرضــا عبدالهی نــژاد« رئیس مرکــز ارتباطات و 
اطلاع رســانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات به خبرنگاران گفت: 
این موضوع یــک توافق بیــن وزارت علوم و دادســتانی مبتنی بر یک 
آیین نامه کارگروه تعیین مصادیق اســت و ارتباطی با وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات نــدارد.وی افزود: تــا آنجایی که اطــلاع دارم این 

دسترسی مخصوص محیط های دانشگاهی و مراکز پژوهشی است.
عبدالهی نژاد تصریح کــرد: احتمالا منظور دکتر »ســیمایی صراف« 
وزیر علوم از بردن نــام وزارت ارتباطات، بحث رایــگان کردن اینترنت 
در دانشگاه ها است.وی خاطرنشــان کرد: نظر وزارتخانه را پیشتر آقای 
هاشمی، وزیر ارتباطات بیان و تاکید کرده اســت که وزارت ارتباطات 

اعتقادی به اینترنت طبقاتی ندارد.

وزیر صمت در جشنواره ملی فولاد ایران مطرح کرد
ناترازی انرژی؛ بزرگ ترین تهدید صنعت فولاد

وزیر صنعت، معــدن و تجارت گفت: امروز صنعت فــولاد ایران جایگاه 
دهم دنیا را به خود اختصاص داده اســت اما این جایــگاه با تهدیدات 
مختلفی در داخل و خارج روبروست. در داخل کشور بزرگترین تهدید، 

مشکل ناترازی انرژی و کمبود برق و گاز است.
 ششمین دوره جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران، صبح سه شنبه ۱۸ 
دی ماه در برج میلاد تهران، با حضور وزیــر صمت و رئیس هیات عامل 

ایمیدرو و فعالان صنعت فولاد کشور آغاز به کار کرد.  
این رویداد مهم، با هدف ایجاد بســتری مناســب برای تبادل دانش، 
تجربیات و آخرین دســتاوردهای صنعت فولاد، به مدت سه روز ادامه 
خواهد داشــت. همچنین این رویــداد، فرصتی بی نظیر بــرای ایجاد 
همکاری های مشــترک بین شــرکت های دانش بنیان، دانشــگاه ها 
و صنایع فولادی کشور فراهم می ســازد. اتابک، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در ابتــدای برنامه گفت: صنعت فولاد کشــور یکی از افتخارات 
مهم کشور به شمار می رود. صنعت فولاد صنعت پیشرو در کشور است 

که موفق به تحقق اهداف پیش بینی شده در سند ۱4۰4 شده است. 
وی افزود: امروز صنعت فولاد ایران جایگاه دهم دنیا را به خود اختصاص 
داده اســت که این موفقیت بزرگی برای کشوری اســت که در ابتدای 
انقلاب، تولید فــولاد آن کمتر از ۱.5 میلیون تن بــوده؛ اما این جایگاه 
با تهدیــدات مختلفی در داخل و خارج روبروســت. در داخل کشــور 
بزرگترین تهدید، مشکل ناترازی انرژی و کمبود برق و گاز  است که این 
روزها صنایع مختلف درگیر آن هستند. وی تاکید کرد: به همین دلیل، 
بارها در جلســات مختلف، از جمله در هیئت دولــت، موضوع کمبود 
انرژی برای صنایع را مطرح کرده ام و خوشــبختانه، ریاســت محترم 
جمهوری نیز از ضرورت تأمین پایدار انرژی بــرای واحدهای تولیدی 
حمایت کرده انــد.  وزیر صمت گفت: در حال حاضــر، وزارت صمت در 
حال تدوین بسته ای حمایتی برای رفع مشکل ناترازی انرژی و حمایت 
از تولیدکنندگان در صنایع اســت که با همکاری بخش خصوصی تهیه 

شده و امیدواریم به زودی در هیئت دولت به تصویب برسد. 

وی ادامه داد: ما در صنعت باید تلاش کنیم تا مشکل ناترازی به حداقل 
برسد. نکته دیگر این است که با ظهور پدیده هایی مثل هوش مصنوعی 
و ارتقای تکنولوژی در سطح جهان مزیت نســبی ما در تولید می تواند 
مورد تهدید واقع شــود . در کشــور لازم اســت از طریق بومی سازی و 
همکاری شــرکت های دانش بنیان و اســتفاده از تمــام ظرفیت های 
موجود نســبت به ارتقاء دانش و تکنولوژی تلاش شــود تا جایگاه خود 
را در جهان ارتقا بخشــیم. اتابک ادامه داد: خوشبختانه صنعت فولاد به 
درجه ای رسیده است که شاهد هستیم که اعتماد به این صنعت روز به 
روز افزایش می یابد. اعتماد عمومی به این صنعت به معنای این اســت 
که ظرفیت کافی برای جذب مشارکت مردم در این صنعت وجود دارد 

که باید از آن به خوبی استفاده شود.
اتابک اظهار داشت: در وزارت صنعت، معدن و تجارت در تلاش هستیم 
تا با ایجاد ستاد فولاد و مشــارکت بخش خصوصی، به رفع چالش های 
موجود در ایــن صنعت بپردازیــم و از این طریق، به بهبــود عملکرد و 

توسعه صنعت فولاد کشور کمک کنیم.
وی بیان کرد: در برنامه هفتم توســعه، با بهره گیری از مشــارکت فعال 
مردم در بخش صنعت، بــه ویژه صنعت فولاد، به دنبــال جلوگیری از 
خام فروشی و ارتقای ســطح فناوری در تمامی صنایع هستیم؛  تشکیل 
کارگروه های تخصصی برای تحقق این هدف در دستور کار قرار دارد و 
امیدواریم با اجرای این برنامه ها، شاهد توسعه روزافزون بخش صنعت 

و افزایش ارزش افزوده در زنجیره تولید فولاد باشیم.
رویکرد انجمن فولاد بــرای معرفی تولید کننــدگان و فعالان زنجیره 

تولید بسیار ارزشمند است که جا دارد از آن به سهم خود تقدیر کنم.
آقاجانلو رئیس هیات عامل ایمیدرو و معاون وزیر صمت در ادامه مراسم 
بیان کرد: در ســال های اخیر، تمرکز ما از واردات قطعات و تجهیزات به 
سمت بومی ســازی و توســعه دانش فنی داخلی معطوف شده است. با 
این رویکرد، نه تنها به کاهش وابســتگی به خارج دست یافته ایم، بلکه 
به ارتقای توانمندی های مهندســی کشــور نیز کمک کرده ایم. علاوه 
بر این، کاهش آلودگی محیط زیســت و ســرمایه گذاری متناســب با 

توانمندی های داخلی از دیگر اولویت های ما بوده است.
وی افزود: خوشبختانه، بر اســاس آخرین آمار، بیش از ۲7 هزار قطعه 
بومی سازی شده و ۳۰۰ قطعه دیگر نیز برای بومی سازی شناسایی شده 
است. وی بیان کرد: ایجاد ســامانه کارلینگ ارتباطی بین سازندگان و 
مصرف کنندگان، گامی مهم در جهت تســهیل این فرآیند بوده است و 

امیدواریم با ارتقای این پلتفرم، شاهد بهبود بیشتر این ارتباط باشیم.
وی اظهار داشــت: با تلاش های صــورت گرفته، تاکنــون بیش از ۲.5 
میلیارد دلار صرفه جویی ارزی داشــته ایم و هدف گذاری ما برای سال 
جاری نیز ۸۰۰ میلیون دلار اســت کــه امیدواریم با تــداوم این روند، 
بتوانیم ارزبری صنعت فــولاد را کاهش داده و ابعاد بومی ســازی را در 

حوزه تجهیزات و فناوری ها گسترش دهیم.

توسعه

خریدار   در چهار دهه گذشته، تحریم ها، 
ضربات ســنگینی به صنعت خودروسازی 
ایــران وارد کرده انــد؛ صنعتی کــه پس از 
نفــت و گاز، یکی از مهمتریــن بخش های 
اقتصادی کشور اســت. با چشم انداز احیای 
گفت وگوها، روزنه های امید برای بازگشت 
ســرمایه گذاران خارجــی، تقویت زنجیره 
تأمین و ورود به عرصــه خودروهای برقی و 

هوشمند باز خواهد شد.
تحریم ها در دنیای امروز بــه عنوان یکی از 
ابزارهای اصلــی قدرت های بــزرگ برای 
اعمال فشــار و ســلطه بر دیگر کشــورها 
شــناخته می شــوند. ایــن اقدامــات که 
معمولاً شــامل محدودیت های سیاســی، 
اقتصــادی و گاه نظامــی هســتند، به طور 
ویژه توسط کشــورهای غربی و به خصوص 
ایالات متحــده علیه کشــورهای مخالف 
سیاســت های آنها به کار گرفته می شــود. 
در حقیقــت، تحریم هــا نمایانگــر تغییر 
شــیوه های ســلطه گری از حملات نظامی 
مســتقیم در قرن های نوزدهم و بیستم به 
شیوه های غیرمستقیم و پیچیده تر در قرن 

بیست ویکم هستند.
یکــی از کشــورهایی که طی چهــار دهه 
گذشته همواره هدف تحریم های گسترده 
قرار گرفتــه، جمهــوری اســلامی ایران 
اســت. از زمان پیــروزی انقــلاب، ایران با 
انواع مختلفــی از تحریم هــای اقتصادی و 
غیراقتصــادی مواجه بوده کــه هر یک در 
مقاطع مختلــف، هزینه های ســنگینی را 
بر اقتصاد کشــور و روند توسعه آن تحمیل 
کرده اند امــا از ســال ۱۳۸4، با تشــدید 
فعالیت هــای هســته ای ایــران و ادعای 
کشــورهای غربی مبنی بــر تهدید امنیت 
و منافعشــان در منطقــه خاورمیانه، این 

تحریم ها وارد فاز جدید و گسترده تری شد.
با ارجاع پرونده هســته ای ایــران از آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به شــورای امنیت 
ســازمان ملل در ســال ۲۰۰۶ )۱۳۸4( ، 
تحریم های چندجانبه و یکجانبه با شــدتی 
بی سابقه اعمال شــدند. این تحریم ها که تا 
به امروز نیز ادامه دارنــد در تمام حوزه های 
گذاشــته اند.  قابل توجهــی  تاثیــرات 
در این میــان صنعــت خودروســازی به 
علت وابســتگی بــالا، اســتقلال پایین و 
آســیب پذیری حداکثری از نخســتین و 

اصلی ترین بخش های تحریمی بوده است.
در شــرایط کنونی بازار خــودرو در ایران و 

اعمال تحریم هــای بین المللی از ســوی 
برخی کشــورها و شــرکای تجاری صنایع 
خودروسازی، شــاهد افزایش غیر منتظره 
در قیمت خودرو بازار حال حاضر هســتیم. 
عوامل و دلایل مختلفــی در افزایش قیمت 
خودرو موثر بــوده و باعث ســیر صعودی 
قیمت می گردنــد، عواملی چون قیمت ارز، 
نرخ تورم، حقوق و عوارض گمرکی، افزایش 
نقدینگی در جامعه، تحریم نفت و سیستم 
بانکــی در افزایش قیمت ســهم عمده ای 

دارند.

چرا خودروسازی در اولویت تحریم 
قرار گرفت؟

صنعت خودروی ایــران، بزرگترین صنعت 
کشــور پس از نفت و گاز، یکی از اصلی ترین 
قربانیان تحریم های اقتصادی در سال های 
اخیر بوده است. این بخش که پس از توافق 
هســته ای برجام با خوش بینی بسیاری از 
سوی شرکت های خودروســازی خارجی 
مواجه شــد، در ســال ۲۰۱۸ )۱۳9۶( و با 
خروج دونالد ترامپ از برجام به نخســتین 
هدف تحریم های ســنگین آمریکا تبدیل 

شد.
قرار گرفتن صنعت خودرو در صدر فهرست 
تحریم ها، نشــان از شــناخت دقیق دولت 
ترامــپ از نقش اســتراتژیک این بخش در 
اقتصــاد ایران داشــت. این صنعت ســهم 

قابل توجهــی در تولیــد ناخالــص داخلی 
ایران داشــته و با ایجاد بیش از نیم میلیون 
فرصت شغلی، نقشــی کلیدی در اشتغال 
صنعتــی ایفــا می کند. افــزون بــر این، 
حساســیت اجتماعی نســبت به کمیت و 
کیفیــت خودروها، فرصتی بــود که دولت 
ترامپ با هدف ضربه بــه اقتصاد و تحریک 
نارضایتی های عمومــی در ایران از آن بهره 

گرفت.

خروج شرکای خارجی و زنجیره تامین 
قطع شده

امضــای برجــام، بــذر امیــد را در دل 
صنعت خودروســازی ایران کاشــته بود. 
شــرکت های بزرگ خارجی همچون پژو و 
رنو با قراردادهای میلیــون  دلاری پا به این 
صنعت گذاشــته بودند و حتی برنامه های 
گســترده ای برای افزایش تولیــد در ایران 
داشــتند اما این خوش بینــی دوام نیاورد. 
پژو قراردادهای 7۰۰ میلیون یورویی اش را 
لغو کرد و رنو برنامــه افزایش تولید به ۳5۰ 
هزار خودرو در ســال را کنار گذاشت. حتی 
برندهایی چــون بی وای دی کــه در حوزه 
خودروهای برقی فعالیت می کنند، ایران را 

ترک کردند.
ضربه دوم، قطع ارتباط خودروسازان ایرانی 
با تأمین کننــدگان بین المللــی قطعات و 
مواد اولیه بــود. تولید خودرو، هــم از نظر 

کمیت و هم کیفیت، سقوطی آزاد را تجربه 
کرد. به عنــوان نمونه، کیفیــت خودروها 
چه براســاس آمــار و چه براســاس تجربه 
مشــتریان، افت چشــمگیری پیــدا کرد. 
بنابراین کیفیت خودروها کــه از پیش هم 
جای انتقاد داشت، حالا بیش از پیش آماج 
اعتراض مشــتریان قرار گرفته و نمادی از 
تأثیــرات بی رحمانه تحریم هــا بر زندگی 

روزمره مردم شده است.

ضربه های اقتصادی به خودروسازی
 و پیامدهای آن

تحریم ها نه  تنهــا تولید را هــدف قرار داد، 
بلکه بخــش بزرگی از صنعت خــودرو، که 
ســهمی از تولیــد ناخالص داخلــی ایران 
را شــامل می شــود، از رونق انداخت. این 
صنعت که نقشی کلیدی در معیشت صدها 
هزار کارگر و خانوار داشــت، با چالش هایی 
بی سابقه مواجه شــد. بنابراین تحریم ها نه 
 تنها خودروها را از خیابان هــا، بلکه نان را از 

سفره های بسیاری ربودند.
دوره ریاســت  جمهوری جو بایدن، احیای 
برجام اتفاق نیافتاد و صنعت خودرو همچنان 
در تنگنا باقی ماند، هرچند روزنه هایی برای 
تنفس باز شــد. اکنون، با بازگشت ترامپ به 
قدرت، این پرســش اساســی مطرح است: 
سرنوشــت صنعت و بازار خــودروی ایران 
در چهار ســال آینــده چه خواهد شــد؟ آیا 

سیاست های ســختگیرانه پیشــین دوباره 
به اجرا گذاشــته خواهد شــد، یــا صنعت 
خودرو فرصتی بــرای بازیابی خواهد یافت؟ 
صنعت خــودروی ایــران در میانــه میدان 
کشمکش های سیاســی جهانی همچنان به 

آینده ای پرابهام چشم دوخته است.

احیای گفت وگوها چه خواهد کرد؟
اگر بــاب گفت وگــو بــاز شــود ، صنعت 
خودروســازی ایــران می تواند بــار دیگر 
وارد مســیر رشد و توسعه شــود. بازگشت 
شــرکت های خارجی و سرمایه گذاری های 
جدید، امکان بهبود زنجیره تأمین قطعات و 
دستیابی به فناوری های پیشرفته را فراهم 
خواهد کرد. این امر نه تنها به افزایش تولید 
و ارتقای کیفیت محصولات منجر می شود، 
بلکــه ظرفیــت صادراتی صنعــت خودرو 
را نیز تقویــت خواهد کــرد.در صورت رفع 
تحریم ها، صنعت خودروسازی می تواند به 
حوزه های نوینی ماننــد خودروهای برقی و 
هوشمند نیز وارد شــود، که می تواند ایران 

را در این عرصه رقابتی جهانی مطرح کند
در صــورت رفــع تحریم ها، ایــن صنعت 
می توانــد بــه حوزه هــای نوینــی مانند 
خودروهای برقی و هوشمند نیز وارد شود، 
که می تواند ایران را در ایــن عرصه رقابتی 
جهانی مطرح کند. افزایش اشتغال و بهبود 
معیشــت کارگران، در کنار تقویت جایگاه 
اقتصادی کشــور، از دیگر پیامدهای مثبت 

احتمالی خواهد بود.
این موضــوع می تواند چــراغ امیدی برای 
صنعت خودروسازی ایران باشد و این بخش 
را از رکود به رونق بازگردانــد اما تحقق این 
چشــم انداز، نیازمنــد ثبات در سیاســت 
خارجی، جــذب ســرمایه گذاری و اصلاح 
ســاختارهای داخلی صنعت خودرو است. 
در نهایــت، آینــده صنعت خودروســازی 
ایران وابســته به تعامــلات دیپلماتیک و 
تصمیم های کلیدی در سیاســت داخلی و 

خارجی خواهد بود.
به هر حال، خودروســازی ایران هرچند با 
وجود تحریم های ســنگین دولت ترامپ، 
همچنان نفس می کشــد و بحران خاصی از 
منظر اشتغال و تعطیلی کارخانه ها را تجربه 
نکرده اما ســال ها از جهان خودرو دور شد 
و در حال حاضر محصولاتی عرضه می کند 
که مشــتریان داخلی نیز نسبت به قیمت و 

کیفیت این خودروها شاکی هستند.

فاطمه امیر احمدی  دبیر ستاد هماهنگی امنیت غذایی 
با بیان اینکه هیچ زیرساختی در تولید روغن خوراکی از 
کشور خارج نشده و همه ظرفیت ها در داخل به قوت خود 
باقی اســت، گفت: هیچ مشــکلی در تأمین روغن داخل 

وجود ندارد.
 اخباری مبنی بر خروج ســرمایه گذار عربستان سعودی 
از بازار صنایع غذایی ایــران نگرانی هایی را در بدو امر در 
تأمین بازار روغــن نباتی و مایع به وجــود آورد؛ اما بنا بر 
تاکید مدیــران این بازار، دغدغه ای در این راســتا وجود 

ندارد و تولید بدون وقفه ادامه دارد.
ایران در تأمین بازار روغــن خوراکی )مایع و نیمه جامد( 
وابستگی بیش از 9۰ درصدی به واردات دانه های روغنی 
مانند ســویا، آفتابگردان و… دارد؛ البته روغن خام نیز 

بخشی از این واردات را به خود اختصاص می دهد.
روغن از دانه های روغنی به دســت می آید که ســالانه 
حدود ۳ میلیون تن دانه وارد کشــور می شود. از این آمار 
حدود 54۰ هزار تــن روغن اســتحصال و روغن خام به 
دســت می آید. روغن خام در کارخانه ها، تصفیه و بسته 
بندی شــده و به عنوان انواع روغن خوراکــی وارد بازار 
می شود.گفتنی است، نیاز کشور سالانه به روغن بین ۱.5 

تا ۱.۶ میلیون تن است.

حاشیه سود منجر به خروج سرمایه گذار 
خارجی شد

چند ســالی اســت که در بازار روغن، برخــی برندها با 
ســرمایه گذاری خارجی حضور داشــتند؛ امــا تغییر 
اســتراتژیک این شــرکت ســرمایه گذار عربســتان 
سعودی در ســبد تجاری خود منجر به خروج آن از بازار 
صنایع غذایی شد.شــرکت صافولا، یکــی از بزرگ ترین 
شــرکت های صنعتی در عربســتان ســعودی، در سال 
۱979 میلادی با ســرمایه ای معــادل 4۰ میلیون ریال 
ســعودی تأســیس شــد. این شــرکت در زمینه های 
مختلفــی از جملــه صنایع غذایــی، خرده فروشــی و 

سرمایه گذاری های متنوع فعالیت می کند.
این شــرکت با هــدف تولیــد روغن هــای خوراکی و 
چربی های گیاهی آغاز به کار کرد. با گذشــت زمان، این 
شرکت دامنه فعالیت های خود را گسترش داد و به یکی 
از بزرگ تریــن تولیدکنندگان مواد غذایــی در منطقه 

تبدیل شد.
تولیــد محصولاتی ماننــد روغن های خوراکی، شــکر، 
ماکارونی، مواد غذایــی منجمد، محصــولات دریایی، 
نان های صنعتــی، آجیل، ادویه جــات، حبوبات، خرما، 
میوه های خشک و شــیرینی جات از دامنه فعالیت این 

شرکت بین المللی در کشورهای مختلف بود.
در ســال های اخیر، صافولا تغییرات مهمی در ســاختار 
ســرمایه خود ایجاد کرده به طوری که در ســال ۲۰۲4 
این شرکت افزایش ســرمایه ای به میزان ۱۱۲.4 درصد 

از طریق عرضه حق تقدم بــه ارزش ۶ میلیارد ریال انجام 
داد که دومین افزایش سرمایه بزرگ در تاریخ بازار سهام 

عربستان محسوب می شد.
همچنین، این شرکت اقدام به بازخرید و لغو صکوک های 
خود به ارزش های مختلف کرد تا ســاختار سرمایه خود 
را بهبود ببخشد و هزینه های مالی را کاهش دهد.برخی 
علت خروج صافــولا را مربوط به تغییر اســتراتژیک این 
هلدینگ دانســته که برای حضور در بورس آمریکا ناچار 

به خروج از نه تنها ایران بلکه سایر کشورها شده است.
به گفته برخی کارشناســان بازار سرمایه، البته نمی توان 
نرخ تورم در ایران و کاهش ارزش ســهام این شــرکت را 
نادیده گرفت؛ علاوه بر اینکه در بازار جهانی حاشیه سود 

صنایع غذایی نسبت به صنایع معدنی پایین است.
هلدینگ صافولای عربســتان ســعودی که سهمش از 
بازار روغن خوراکی در ایــران ۱9.۸ درصد تخمین زده 
می شود، برای نخستین بار در ســال ۱۳۸۳ خورشیدی 
به عنوان بخشــی از اســتراتژی و برنامه توسعه خود در 
آن زمان وارد بازار ایران شــد. در این راستا 49 درصد از 
گروه صنعتی بهشــهر در زمینه روغن های خوراکی را با 
هزینه ای بالغ بر ۲9۰ میلیون ریــال خریداری کرد. نام 

شرکت به صافولا بهشهر تغییر کرد.
بــازار نفت در آن ســال شــاهد جنگ قیمتــی بود که 
شــرکت های اصلی صنعتــی در ایران بــا هدف کاهش 
هزینه های تولید و افزایش ســودآوری تجمیع شــدند، 
صافولا بهشهر پس از اتخاذ مجموعه ای از اقدامات برای 
کاهش تولید و هزینه های اداری، توانســت ســودآوری 

خود را افزایش دهد.
جنگ قیمتی در ســال ۱۳۸9 دوباره دردسرساز شده و 
منجر به کاهش حاشیه سود شــرکت های صنعتی شد، 
اما این شرکت توانست تا پایان همان سال ۲۰۰ میلیون 

ریال سود خالص را ثبت کند.
سهم این گروه در صافولا بهشــهر که دارای سه کارخانه 
روغن خوراکی در ایران اســت در ســال ۱۳۸۸ از طریق 
شــرکت های تابعه، شــرکت صنعتی بهشــهر، شرکت 
تولیدی مارگارین و شرکت بهشــهر اروند به ۸۰ درصد 
رســید. طبق گزارش هیئت مدیره وقت، این شرکت در 
ســال ۲۰۲4، 79.9 درصد از ســهام خود را در شرکت 
تولید مارگارین با هدف بهبود کارایی و کاهش مشکلات 

عملیاتی فروخت.

سهام به نام شرکت اماراتی ثبت می شود
ریال ایران به دلیل تحریم ها 9۰ درصد از ارزش خود را از 
دســت داد و این امر نرخ تورم را تشدید کرد که بر اساس 
داده های بانک جهانی تا پایان ســال ۲۰۲۳ به عدد 45 
درصد رسید و ایران را به هشــتمین کشور برتر جهان از 
نظر تورم تبدیل کرد. این موضوع باعث افزایش ریســک 

نرخ ارز برای شرکت های سرمایه گذار خارجی شد.

در نهایت اینکه صافولا یک هلدینــگ بین المللی تولید 
مواد غذایی عربستان ســعودی با زیر مجموعه هایی در 
کشــورهای خاورمیانه و شــمال آفریقا بود که سهام آن 

توسط یک سرمایه گذار ایرانی خریداری شد.
بر اساس اطلاعات کدال، شرکت صافولا فود اینترنشنال 
در کشــور امارات متحده عربی ثبت شــد کــه در ادامه 

اطلاعات کامل تر قابل مشاهده است.
گفتنی اســت، این ســرمایه گذار ایرانی و فعال در بازار 
روغن کــه ۲۰ درصد بازار را تأمیــن می کند و دارای ۱۲ 
شرکت زیرمجموعه است، شرکت صافولا بهشهر )مالک 
برند لادن( را به ارزش ۲۰۰ میلیون دلار خریداری کرده 
است.البته اطلاعات واگذاری ســهام در حال گذراندن 
مراحل حقوقی اســت و هنوز در روزنامه رسمی به ثبت 

نرسیده است.
در ادامه پیگیــری چگونگی واگذاری ســهام و جزئیات 
بیشتر از ســوی خبرنگار مهر با مدیرعامل گروه صنعتی 
بهشــهر )ســهامی عام( تماس گرفته شــد اما پاسخی 

دریافت نشد.

بیانیه صافولا چه می گوید
همان طور که آمد، صافولا عربستان نه تنها از بازار ایران 
که از سایر کشــورها نیز خارج شــد و مبادرت به فروش 

سهام خود کرده است.
بر اساس بیانیه ای که گروه صافولا چهارشنبه ۱۲ دی ماه 
منتشــر کرد، توقف فعالیت صافولا در ایران »در راستای 
اســتراتژی گروه برای خروج به موقــع از بازارهای غیر 
اصلی انجام بــوده« و این گروه پیش از این نیز در ســال 
۲۰۲۳ از سرمایه گذاری های خود در کشورهای مراکش 

و عراق انصراف و سهام خود را واگذار کرده بود.
در حالی که برخی، این اقدام هلدینگ عربســتانی را به 
آمــدن ترامپ و افزایش فشــارهای منطقــه ای ارتباط 
داده اند، اما واقعیت این اســت که با توجــه به ضررهای 
مالی و نیاز به نقدینگی، صافولا شــروع بــه فروش تمام 
دارایی های خارج از کشــور خود کرده و قرار است سبد 

تجاری خود را تغییر دهد.

بازار روغن تأمین است
در پاســخ به نگرانی های موجود در بازار روغن کشــور، 
اکبر فتحی، معاون وزارت جهاد کشــاورزی و دبیر ستاد 
هماهنگی امنیت غذایی با بیان اینکه هیچ زیرســاختی 
از کشور خارج نشــده و همه ظرفیت ها در داخل به قوت 
خود باقی اســت، تاکید کرد که هیچ مشــکلی در تأمین 
روغن داخل وجود ندارد و همه مســائل بــازار، تأمین و 
تولید قابل رصد بوده و برنامه ریزی کامل در این خصوص 

انجام شده است.
معاون برنامه ریزی و امــور اقتصادی در خصوص افزایش 
قیمــت روغن همزمان با مســاله فروش ســهام صافولا 

و نگرانی ایجاد شــده در بازار داخل هــم توضیح داد که 
افزایش اخیر قیمــت روغن مربوط به بــالا رفتن قیمت 
جهانی این محصول بوده و ارتباطی به واگذاری سهام این 
شرکت ندارد.بنا بر تاکید معاون وزیر جهاد کشاورزی، با 
توجه به سرمایه گذاری های بســیار خوبی که در روغن و 
روغن کشی کشور شده اســت و همچنین وارداتی که از 
قبل به میزان کافی انجام شده مشــکلی در بازار نداریم؛ 
ضمن اینکه ثبت ســفارش ها بــدون موانع و محدودیت 

ادامه دارد.
فتحی با اشاره به ذخایر استراتژیک عنوان کرد که ذخایر 

داخلی به حد کافی است.
این مســئول دولتی در خصوص احتمال ســودجویی 
برخی یــادآور شــد، پــس از افزایش قیمــت روغن به 
دلیل بالا رفتن قیمت جهانی برخــی تولیدکنندگان یا 
واردکنندگان محصول خود را به بــازار عرضه نکردند و 
برخی اتحادیه ها از کمبود و بالا رفتن قیمت ها می گفتند 
در حالی که مشــکلی از نظر تأمین وجود نداشــت و این 
مساله بعد از اعلام رسمی نرخ توســط ستاد تنظیم بازار 

رفع شد.

فروش سهام به دلیل تغییر سبد تجاری
تیمور محمدی، عضو هیئت مدیره انجمن صنفی صنایع 
روغن نباتی ایران در این خصوص هم بــه خبرنگار مهر 
گفت، هنوز اطلاعات قطعی مبنی بر خروج این شــرکت 
عربستان سعودی در بورس کالا ننشسته است؛ اما کارها 

برای ثبت انتقال سهام در حال پیگیری است.
این عضو هیئت مدیره انجمن صنفی صنایع روغن نباتی 
درباره بازار روغن در شــرایط فعلی تصریح کرد که پیش 
بینی می شود وضعیت بهتر شده و مشکلی در تأمین بازار 
و قیمت ها نخواهیم داشــت؛ زیرا توانمندی شرکت های 
تولیــدی داخلی در حــوزه روغن کشــی و تولید روغن 

خوراکی بالا است.
محمدی درباره علت خروج این ســرمایه گذار خارجی 
عنوان کرد، ســخنان حاکی از تغییر ســبد تجاری این 
شــرکت بوده چرا که صنایع غذایی دارای حاشــیه سود 
صنایعی چون سیمان و فولاد نیست؛ از این رو این شرکت 
به دنبال ســرمایه گذاری در صنایع جدید با حاشیه سود 
بالاتر است. این سرمایه گذار عربستان سعودی قرار است 
با رویکرد جدید در صنایعی ســرمایه گــذاری کند که 

حاشیه سود بیشتری برای خود به ثبت رساند.



در نشست خبری اعلام شد
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نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه: 
اعتماد به بازار سرمایه بازگشته است

 نایب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اســلامی، 
عملکرد بــورس را در دوره جدید مثبــت ارزیابی کــرد و گفت: ورود 
نقدینگی و بــالا رفتن ارزش معامــلات در دوره جدید نشــان دهنده 

اعتماد دوباره مردم به بازار سرمایه است.
مهرداد لاهوتی در ارزیابی عملکرد اقتصــادی دولت چهاردهم گفت: 
با توجه بــه اینکه که حدود 4 مــاه از عمر دولــت چهاردهم می گذرد، 

نمی توان درباره عملکرد اقتصادی کشور اظهارنظر دقیقی داشت.
وی یادآور شــد: شــروع دولت با تحولات منطقه مصادف شــد که کل 
وضعیت اقتصادی منطقه را برهم زد و ایران هم مستثنی از این شرایط 
نبود به طوری که تراز تجاری منفی شد و صادرات نفتی هم با مشکلاتی 
مواجه شــد.نایب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلــس با بیان 
اینکه وزیر اقتصاد تنها متولی وضعیت اقتصادی کشــور نیست، گفت: 
موضوعاتی همچون ارز و نقدینگی در حوزه کاری بانک مرکزی اســت؛ 
با وجودی که رئیس بانک مرکزی را وزیر اقتصاد منصوب می کند اما در 
مجموع وزیر اقتصاد نقشــی ندارد و وزیر اقتصاد متولی بحث گمرک و 
مالیات و خزانه اســت.لاهوتی بیان کرد: در این مدت شرایط حاکم بر 
منطقه بر عملکرد وزارت اقتصاد اثرگذار بوده اســت لذا انتظار می رود 
در آینده با آرامش ایجاد شــده بتوان شــاهد اقدامات مثبتی در عرصه 
اقتصادی بود.وی همچنین با اشــاره به عملکرد رئیس سازمان بورس 
گفت: بورس عملکرد خوبی داشته و آرامش لازم را ایجاد کرده و در این 
ایام حدود 4۰ درصد میزان ارزش ســهام افزایش پیدا کرد و ارزیابی از 

بورس مثبت است.
لاهوتی در پایان با بیان اینکه طبق آمارها آرامش در بورس ایجاد شده 
اســت، گفت: ورود نقدینگی و بالا رفتن ارزش معاملات در دوره جدید 

نشان دهنده اعتماد دوباره مردم به بازار سرمایه است.
 

طلای آب شده، تله ای برای خریداران ناآگاه
در بازار پرنوســان طلا، ســودجویان با ترفندهای گوناگــون، اعتماد 
خریداران را نشــانه گرفته اند. یکی از شــیوه های رایج، فروش طلای 
تقلبی به جای طلای اصل است.در بازار پرنوسان طلا، جایی که اعتماد 
خریداران ســرمایه اصلی است، ســودجویان با ترفندهای گوناگون به 
دنبال کسب سودهای کلان هســتند. آنها از آلیاژهای دیگری به جای 
طلا استفاده می کنند و درصد ناخالصی را افزایش می دهند که موجب 

تغییر وزن طلای خالص می شود.

در همیــن رابطه نادر بذرافشــان، رئیس اتحادیه صنــف طلا و جواهر 
تهران در گفتگو با خبرنگار مهر به بررسی ابهامات و چالش های موجود 
در بازار طلا و ســکه، به ویژه در زمینه خریدوفروش در فضای مجازی و 

همچنین نظارت بر این معاملات در بازار پرداخته است..
بذرافشان با اشاره به شایعات مبنی بر ممنوعیت فروش سکه در فضای 
مجازی، اظهار داشت: ممنوعیتی که مطرح شــده، بیشتر شایعه بوده 
و اتحادیه کســب وکارهای مجازی مجوزهایی را بــرای فعالیت در این 
فضا صادر کرده است. این اتحادیه که زیرمجموعه وزارت صمت است، 

نظارت و کنترل های لازم را انجام می دهد.
وی افزود: البته صحبت هایــی در مورد کنترل و وضــع قوانین جدید 
مطرح شــده، اما ممنوعیت قطعی در این زمینه وجــود ندارد.رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به سابقه طولانی خریدوفروش سکه 
در بازار، به این نکته اشــاره کرد که نظارت و کنترل بر واحدهای صنفی 
توسط اتحادیه متبوعش انجام می شود. وی گفت: »این واحدها پس از 
گذراندن فیلترهای امنیتی و کنترلی، مجوز فعالیت دریافت می کنند و 
بازرسی های دوره ای از آن ها صورت می گیرد.وی همچنین تأکید کرد 
که کنترل عیار و نظارت بر واحدهای صنفی، هم در سطح بازار و هم در 

سطح شهر، به طور مستمر انجام می شود.

افزایش نظارت بر بازار طلا و جواهر
بذرافشان در ادامه به مواردی از تخلفات اشاره کرد و گفت: گاهی اوقات 
مراجعاتی مبنی بر مشکلات عیار یا فروش سکه های غیربانکی، به ویژه 
در فضاهای مجازی و توســط افرادی که سابقه عضویت در اتحادیه ها را 

ندارند، گزارش می شود.
بااین حال، وی تأکید کرد که در مقایســه با ۱۰ تا ۱5 ســال گذشــته، 
کنترل و کیفیت ها به طــور قابل توجهی افزایش یافته اســت. به گفته 
وی، استاندارد ســالی چند بار از واحدهای صنفی کنترل عیار را انجام 
می دهد و بازرسین اتحادیه نیز به صورت دوره ای و هفتگی از واحدهای 

تولیدی، بنکداری و خرده فروشی بازرسی می کنند.
در بخش دیگری از این مصاحبه، به موضوع صدور فاکتور برای ســکه 
پرداخته شد. بذرافشان در این خصوص توضیح داد: »طبق قانون نظام 
صنفی، واحدهای صنفی موظف به ارائــه فاکتور برای خریدهای بالای 

۱۰ هزار تومان هستند، به شرطی که مشتری درخواست کند.
وی افزود: مردم باید توجه داشته باشــند که طلا و سکه به دلیل ارزش 

بالایی که دارند، نیازمند دقت و توجه بیشتری در خرید هستند.
وی توصیه کرد که ســکه فقط از واحدهای دارای مجوز فروش ســکه 
خریداری شود و مشــتریان باید قبل از خرید، جواز کسب واحد صنفی 
را بررسی کنند.رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران همچنین تأکید کرد 
که واحدهای صنفی باید سکه ها را با کارت وکیوم و هولوگرام اتحادیه به 
فروش برسانند.وی گفت: مشتریان باید از فروشنده درخواست فاکتور 
کنند و در فاکتور باید قید شود که ســکه با وکیوم و هولوگرام اتحادیه 

ارائه شده است.

ویترین

خریدار   مدیرعامــل مرکز مبادلــه ارز و 
طلای ایران گفــت: تاکنون 994 واردکننده 
و 5۸ صادرکننده در بازار ارز تجاری فعالیت 
خود را آغاز کرده اند و ۲4 بانک نیز به عنوان 
کارگزار ســفارش های مربوط بــه خرید و 
فروش بازرگانــان را از طریق شــعب ارزی 
انجام می دهند. علی ســعیدی در نشســت 
خبری اظهار داشــت: چندی است که بازار 
ارز تجاری را راه اندازی کرده ایم و گروههای 
مختلف بــه آن ملحق می شــوند و از ۲۳ آذر 
برخی صنایع نیز به آن ملحق شــدند.وی با 
بیان اینکه از ۲4 آذر الزامی پیش آمد تا همه 
صادرکنندگان و واردکننــدگان به این بازار 
ملحق شــوند، افزود: از ۳ دی ماه فعالان بازار 
نیما امکان ورود به بازار ارز تجاری را داشتند.

سعیدی با بیان اینکه حرکت الحاق به بازار 
ارز تجاری تدریجی اســت تا بانک ها، مرکز 
مبادله و بانــک مرکزی بتواننــد آمادگی 
کامل را کســب کنند و عــوارض کمتری 
داشته باشند، خاطر نشان کرد: در این مدت 
با فعالان بازار و همچنین بانک ها جلســات 
متعددی داشــتیم و آموزش های لازم ارائه 
شده و باز هم نیاز است این جلسات آموزشی 
ادامــه یابد.مدیرعامل مرکــز مبادله ارز و 
طلای ایــران افزود: بعــد از اینکه معاملات 
نقدی  در این بــازار عمــق لازم را بگیرد و 
قیمت های نقدی کشــف شــود، آمادگی 
داریم قرادادهای مدت دار مانند سلف ارزی 
را در سامانه بارگذاری کنیم؛ البته کارهای 
اولیه آنها انجام شــده اما زمانــی رونمایی 
می شــود که بانک مرکزی به این اطمینان 

برسد که بازار آمادگی لازم را دارد.
ســعیدی با بیان اینکه هــم بانک مرکزی و 
هم مرکز مبادله در تلاش برای تامین مالی 
پتروشیمی ها هستند، افزود: مبالغ کمتر از 
5۰ میلیون یورو را بانک مرکزی تأمین مالی 
می کند و بالاتــر از آن از طریق عرضه اوراق 
اســت که یک میلیارد و  7۰۰ میلیون یورو 

مجموع درخواست های ارزی ما است.
وی حجم روزانــه این بــازار را اکنون معال 
45 میلیون یــورو بــرآورد کــرد و گفت: 
این رقــم روز به روز در حال افزایش اســت 
که افزایش حجم معامــلات به معنی عمق 
بخشی به بازار است.مدیرعامل مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران با بیــان اینکه از اول بهمن 
ماه میزبــان معاملات ارزی بــه طور کامل 
خواهیم بود و مجموعه ارزهــای نیمایی و 
اشخاص متمرکز خواهد بود، اظهار داشت: 
در گام بعدی ارز خدماتی به این بازار اضافه 

می شــود.وی خاطر نشــان کرد: تا کنون 
994 واردکننــده و  5۸ صادرکننده فعالان 
این بازارند و ۲4 بانک هم کارگزار هســتند 
و ســفارش های مربوط به خریــد و فروش 
بازرگانــان را از طریق شــعب ارزی انجام 
می دهند بقیه بانک ها هم منــوط به اینکه 
مشــتری بازرگان داشــته باشــند، امکان 

الحاق به بازار را دارند.
به گفته ســعیدی تا به امروز 5۱5 میلیون 
دلار معادل ۳۳ هزار میلیــارد تومان ارزش 
معاملات در بازار تجاری است و علت اینکه 
رقــم قابل توجهی نیســت، این اســت که 
در گام هــای اولیه آزمایــش فضای جدید 

معاملات پیگیری شده است.
وی حجــم روزانه معاملات در بــازار جدید 
را 45 میلیون یورو برآورد کرد.ســعیدی با 
اشاره به اینکه از دیروز عرضه ارز پتروشیمی 
در مرکز مبادله آغاز شــد، اظهار داشت: در 
جلســه اول معاملاتی امروز قرار داریم ولی 
اینکه عرضه های چه مقدار به معامله منجر 
شود، بستگی به قیمت دارد؛ در حال حاضر 
صادرکننده هــا و واردکننده هــا در حال 
پیدا کردن هم هســتند ما هیچ دخالتی در 

سفارش گذاری و تعیین قیمت ها نداریم.
مدیرعامــل مرکــز مبادلــه ارز و طلا بیان 
داشت: در روزهای آینده ســایر صنایع که 
عرضه کننده های اصلی ارز هستند به بازار 

ارز تجاری ملحق می شوند.
وی با بیان اینکــه بازار نیمــا همچنین به 

قوت خــود باقی اســت تا بــازار ارز تجاری 
را پشــتیبانی کنــد، اظهــار داشــت: در 
بــازار ارز تجاری امــکان پاســخگویی به 
عرضه کنندگان خرد هم هســت و کمترین 
معامله ای که داشــتیم ۱5 هــزار دلار بوده 
است.ســعیدی با بیان اینکــه ۱.۱ میلیارد 
دلار برای ارز خدماتی که شامل ۶۳ خدمت 
می شود در نظر گفته شده است، افزود: این 
ارز در مرکز مبادله و با نــرخ توافقی تأمین 
مالی می شود ولی در سامانه متفاوتی است 

و در بازار ارز تجاری نیست.

با ارز نیمایی، کالای ارزان به دست 
مردم نمی رسید

احمــد مهدوی دبیــر کل انجمــن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشــیمی نیز در این 
نشست به خبرنگاران گفت: در بازار ارز نیما 
نرخ هــا توافقی نبود و بســیاری ارز ارزان را 
می خواستند تا از فاصله قیمتی ارز نیمایی 

با آزاد سوءاستفاده کنند.
وی با تاکید بــر اینکه یارانــه ارز نیمایی به 
سفره مردم نمی رســید، اظهار داشت: این 
فرایند نیاز به اصلاح داشت اما امکان ورود و 
اصلاح فوری وجود نداشت و به همین دلیل 

به تدریج دارد ارز تجاری شدیم.

600 میلیون دلار ارز پتروشیمی با نرخ 
توافقی وارد بازار شده است

وی با بیان اینکه تا ابتــدای این هفته ۶۰۰ 

میلیون دلار ارز پتروشــیمی با نرخ توافقی 
وارد بازار شده است، افزود: خودمان مطابق 
فرمولی بــا هلدینگ ها به رقم مشــخصی 
رسیدیم که کاری نشــود دلار گران شود و 

انصاف را در نظر داشتیم.
دبیر کل انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پتروشیمی خاطر نشان کرد: پتروشیمی  ها 
وحدت رویه داشــتند و اینطور نبود که هر 
شرکت ســاز خود را بزند تا نه تولیدکننده 
ضرر کند و نه ســفره مردم آســیب ببیند و 
بنابرایــن ظــرف ۱۶ روز ۶۰۰ میلیون دلار 
ارز عرضــه کردیم آن هم در شــرایطی که 
کار ما قطع است و ۱۲ پتروشــیمی از مدار 
صادرات خــارج شــده اند.مهدوی ابهری 
از پتروشــیمی ها بــه عنــوان بزرگترین 
صادرکننده غیر نفتی یاد کــرد و گفت: در 
ســال آینده پروژه های زیادی به مدار تولید 
وارد مــی کنیم که همگی بــه صادرات می 
پیوندند برخی هم مربوط به هلدینگ خلیج 
فارس است و به عنوان مثال از واردات مواد 

اولیه لاستیک بی نیاز می شویم.

 صادرات پتروشیمی در برنامه هفتم
 از ۲۵ میلیارد دلار فراتر خواهد رفت

وی بــا بیــان اینکــه ۲4 میلیــارد دلار 
سرمایه گذاری 49 میلیارد دلار طرح تولید 
پتروشــیمی تا پایان برنامه هفتــم افتتاح 
می شــود، اظهار داشــت: در ایــن صورت 
صادرات ما فراتر از ۲5 میلیارد دلار خواهد 

بود.این مقام صنفی افزود: امســال 5 درصد 
افزایش صــادرات و 7 درصد افزایش عرضه 
ارز داشــته ایم از ابتدای امسال تا کنون ۸.5 
میلیارد دلار به ســامانه های نیما و تجاری 
ارز داده ایم؛ تا پایان سال ۱۰ میلیارد دلار به 

سامانه ارز خواهیم داد
مهدوی ابهری با بیان اینکه از دیروز عرضه 
ارز هلدینگ های پتروشیمی در سامانه ارز 
تجاری آغاز شــده اســت، افزود: معامله ای 
که در ســامانه ارز تجاری صورت می گیرد، 
متناســب بــا تقاضاهاســت، نزدیکترین 
تقاضای ما در ســامانه مچینگ می شــود و 
کاملا شفاف اســت.وی در ادامه با اشاره به 
اینکه برخی صادرکنندگان نمی خواستند، 
ارز خــود را در نیما عرضه کننــد ولی با ارز 
تجاری می توانند با هر قیمتی عرضه کنند، 
افزود: اگر برای نــرخ صادرکننده خریداری 
پیدا نشــود، مجبور اســت قیمت را کاهش 

دهد بنابراین کاملا رقابتی است.
وی دربــاره اینکــه بــا افزایــش درآمــد 
پتروشــیمی ها چه اتفاقــی در این صنعت 
رخ خواهــد داد، گفــت: ما با ایــن پول ها 
خوراک پتروشــیمی می خریم و ســالانه 
بیش از ۱۰ میلیارد دلار پول خرید خوراک 
پتروشیمی می دهیم اما در کل این حرکت 
برای تولیدکننده بســیار خوب اســت و در 
بازار تعادل ایجــاد خواهد شــد.این مقام 
صنفی افــزود: از این پس دیگــر نرخ خرید 
ارز پتروشیمی ها، دســتوری نخواهد بود و 
بانک مرکزی هیچ دخالتی در قیمت گذاری 
و ســفارش گذاری ها ندارد ولــی باید بقیه 
صادرکنندگان هم به این بــازار بیایند.وی 
با یادآوری اینکه پتروشــیمی ها ۳۰ درصد 
درآمدهای ارزی غیرنفتی کشــور را تامین 
می کننــد و باید ســایر صادرکنندگان هم 
به این بازار ملحق شــوند، اظهار داشــت: 
این فرایند بــازار تجاری بــه صادرکننده 
اطمینان می دهد که ارز او به قیمت مناسب 

خریداری شود.
مهدوی ابهری خاطر نشان کرد: با راه اندازی 
بازار جدید، ارز ترجیحی سر جای خود باقی 
می ماند و کالاهای اساسی با آن نرخ وارد می 
شود زیرا معیشــت مردم به آن وابسته است 
اما چرا واردکننده موبایل باید ارز پتروشیمی 
را ارزان بخرد و بعد گوشی موبایل وارد کند و 
با هر قیمتی که دلش بخواهد، بفروشد؟ ما با 
مکافات ارز به کشــور می آوریم و بعد باید به 
عده ای بدهیم که کالای غیر ضرور وارد کنند 

و با ارز آزاد بفروشند.

 رشد بازار سرمایه ادامه خواهد داشت؟

۸ موتور جهش بورس
 فرزاد حسن زاده  بازار سرمایه از آبان ماه روند صعودی 
خود را آغاز کرده و با عبور از سقف تاریخی، در کانال ۲.۸ 
میلیون واحدی قرار گرفته است. سیاست های حمایتی 
تیم اقتصادی دولت چهاردهم، کاهش نرخ بهره، اصلاح 
قیمت هــا در حوزه های مختلف و کاهش ریســک های 

سیاسی از مهم ترین عوامل این رشد به شمار می روند.
 روند صعــودی بازار ســرمایه از تاریخ 5 آبان آغاز شــد. 
شــاخص بازار ســرمایه در این مدت موفق شــد سقف 
تاریخی خودش را نیز بشــکند و در کانــال ۲ میلیون و 
۸۰۰ هزار واحــدی قرار بگیرد. مجموعــه ای از اقدامات 
تیم اقتصادی دولت چهاردهــم و اخبار مثبتی که از بازار 
سرمایه منتشر شد، توانست نقش مهمی در ایجاد اقبال 

مردم به سرمایه گذاری در بازار سرمایه ایفا کند.

سیگنال کاهش نرخ بهره گواهی خاص
یکی از این اخبار مثبــت صحبت های محمدرضا فرزین، 
رئیس کل بانــک مرکزی در تاریــخ ۲۱ آبان در خصوص 
کاهش نرخ بهره گواهی ســپرده خــاص از ۳۰ درصد به 
۲5 درصد بود. اعلام این سیاست، ســیگنالی مثبت را به 
سرمایه گذاران مخابره کرد که دولت قصد حمایت از بازار 
سرمایه را دارد. معمولا افزایش شــدید نرخ بهره اخزا ها 
باعث کاهش تقاضا برای ســرمایه گذاری در بازار سرمایه 
می شود. کارشناسان بازار ســرمایه اتخاذ این رویکرد از 

سوی بانک مرکزی را برای بازار سرمایه مثبت دانستند.

کاهش نرخ بهره حقیقی
اگرچه فعالان بازار ســرمایه همواره خواهان کاهش نرخ 
بهره اسمی هســتند اما در حقیقت این نرخ بهره حقیقی 
است که در رشد بازار ســرمایه تاثیرگذار است. نرخ بهره 
حقیقی از تفاضل نرخ بهره اســمی و نرخ تــورم انتظاری 
بدســت می آید. با توجه بــه افزایش نــرخ دلار و طلا در 
اواخر آذر و اوایل دی، ما شــاهد افزایش تــورم انتظاری و 
کاهش نرخ بهره حقیقی بودیم. بــه همین دلیل، با وجود 
ثابت ماندن نرخ بهره اســمی، بازار سرمایه از محل کاهش 
نرخ بهره حقیقی مورد استقبال قرار گرفت.در پایان آبان 
خودروســازان موفق شــدند بعد از ۱۸ ماه مجوز افزایش 
قیمت محصولات خود را دریافت کنند. البته درست است 
این افزایش قیمت ۳۰ درصــدی کفاف زیان های آن ها در 
ســال های اخیر را نمی دهد، اما همین مســئله باعث شد 
ســهام آن ها در بازار سرمایه با اســتقبال سرمایه گذاران 
روبه رو شود.دو غول خودروسازی کشــور باتوجه به زیان 
انباشته ای که به جا گذاشتند مشــمول ماده ۱4۱ قانون 
تجارت شده اند و برای خارج شــدن از این شرایط بحرانی 
آنان تصمیم به تجدید ارزیابــی دارایی های خود گرفتند.

در نتیجه ایران خودرو و ســایپا نامه هــای تجدید ارزیابی 
خود را به ترتیب در ۶ آذر و ۱۱ آذر منتشــر کردند. آخرین 
تجدیــد ارزیابی خودروســازان مربوط به 5 ســال پیش 
است که در آن زمان سبب بازدهی ۱۰۰۰ درصدی سهام 
خودروسازان شد.از ســوی دیگر در ابتدای هفته گذشته 
شــایعه  مخالفت با تجدید ارزیابی خودروســازان مطرح 
شد که ســهام خودروســازان را منفی کرد. مدتی بعد اما 
اسماعیل غلامی کارشناس رســمی دادگستری و مشاور 
تهیه گزارش های مالی این شــایعه را تکذیب کرد و اعلام 
نمود که مراحل تجدید ارزیابی خودروســازان در دست 
پیگیری است و همین باعث شد ســهام خودروسازان در 

روز های پایانی مجدداً در منطقه مثبت قرار گیرد. 
همچنین در تاریخ ۲۸ آذرماه، ایران خودرو اعلام کرد که 
با پذیرش محصول وانت آریســان در بورس کالا موافقت 
شــده که همین امر باعث علاقه مندی ســرمایه گذاران 

برای سرمایه گذاری در سهام خودرو می شود.

سامانه ارز توافقی
ســامانه ارز توافقی از تاریخ ۲4 آذر فعالیتش را آغاز کرد. 
بانک مرکزی اهداف این سامانه را ایجاد بازار آزاد رسمی 
و کشــف قیمت حقیقــی ارز معرفی کرد. هــدف بانک 
مرکزی از ایجاد این ســامانه این بود که واردکنندگان و 
صادرکنندگان، در این مرکز به مبادله آزادنه ارز بپردازند. 
مزیت های این سامانه برای شرکت های صادرات محوری 
که در بازار ســرمایه فعالیت دارند این است که آن ها ارز 
خود را بــا قیمت واقعی در این ســامانه عرضه کنند. این 
سیاســت جدید بانک مرکزی می تواند حاشــیه ســود 
شرکت های صادرات محور را بهبود ببخشد و سهام آن ها 
را برای فعالان بازار سرمایه جذاب کند و این شرکت ها نیز 

نقدینگی خوبی بدست آورند.

افزایش نرخ تسعیر ارز
بانک مرکزی در تاریخ ۳ آذر ۱4۰۳ نرخ تســعیر ارز برای 
دوره مالی منتهی به ۳۱ شهریور ۱4۰۳ را 45 هزار 7۰۰ 
تومان اعلام کرد. این نــرخ برای دوره مالــی منتهی به 
اســفند ۱4۰۲ مبلغ 4۰ هزار ۱۰۰ تومان بود که افزایش 

نرخی ۱۳.9 درصدی را نسبت به گذشته شاهد بودیم.
در دوره مالــی منتهی به اســفند ۱4۰۲ بانک های ملت 
و پاســارگاد به ترتیب با ۱5۲ هزار میلیــارد تومان و ۸4 
هزار میلیارد تومان بیشــترین ســود را بدست آوردند. 
بانک هایی کــه دارای بدهی های ارزی کمتری نســبت 
به دارایی های ارزی خود هســتند، از افزایش نرخ تسعیر 
بهره می برند. این امــر ترازنامه بانــک را تقویت کرده و 
نسبت کفایت سرمایه آن ها را بهبود می بخشد. با انتشار 

گزارش های مثبت مالی مرتبط با افزایش ســود تسعیر 
ارز، می تواند فعالان بازار ســرمایه را بــه خرید نماد های 

بانکی تشویق کند.

کاهش ریسک های سیاسی
ســال جاری برای بــازار ســرمایه پر از ریســک های 
سیاســی بود. از تداوم جنگ در نوار غزه، حمله اسرائیل 
به کنسولگری ایران در دمشــق گرفته تا عملیات وعده 
صادق یــک، انتخابــات زودهنگام ریاســت جمهوری 
به دلیل شــهادت آیــت الله رئیســی، ترور اســماعیل 
هنیه، ترور ســید حســن نصرالله، انجام عملیات وعده 
صــادق ۲ و حمله اســرائیل به ایران مجموعــه اتفاقات 
سیاســی بودند که تاثیری منفی در شاخص کل بورس 
گذاشت. شــاخص کل در هفته اول فروردین ۲ میلیون 
و ۱5۱ هزار واحد بود، به دلیل ریســک های سیاسی، در 
ابتدای آبان به ۱ میلیون و 9۱۲ هزار ۸۶5 واحد رســید 
که همین نشــان دهنده این اســت که شــاخص کل از 
فروردین تا ابتدای آبان در مجموع رشــدی نداشت و به 
مرور کاهش نیز پیدا کرد. با کاهش ریسک های سیاسی 
و فرصت پیداکــردن تیم اقتصادی دولــت جدید برای 
سیاست گذاری در اقتصاد، آرامش نسبی در بازار سرمایه 
ایجاد شد و شــاخص کل از ۱ میلیون و 9۱۲ هزار واحد 

امروز به بیش از ۲ میلیون ۸۰۰ هزار واحد رسید.
مذاکرات ایران با سه کشور اروپایی در تاریخ 9 آذر ۱4۰۳ 
سبب شد که سرمایه گذاران این مسئله را احساس کنند 
که ایران به میز مذاکرات برگشــته و همین سبب خواهد 
شد تا از ریسک های سیاسی کشور کاسته شود. در کنار 
این ها سیگنال هایی نیز در آذر ماه از طرف ایران به دولت 
آینده آمریکا ارسال می شد که ایران آماده حل اختلافات 
است و همین مسئله شــرایط را بیشتر از قبل فراهم کرد 

تا بازار سرمایه در آذرماه با آرامش کارش را دنبال کند.

بررسی مجدد لوایح CFT و پالرمو
شــاخص کل در روز ۱۱ دی ماه تا نیمه های بازار در حال 
کاهش بود اما بعد از انتشــار پیام وزیــر اقتصاد مبنی بر 
موافقت رهبری با بررســی مجدد لوایــح CFT و پالرمو، 
تقاضا در بیشتر ســهام و خصوصا نمادهای بانکی افزایش 
یافت و به ســرعت اثرش را بر روی بازار سرمایه گذاشت. 
حضور ایران در لیست کشور های پر ریسک باعث شده که 
نظام بانکی ایران بیشتر از بخش های دیگر اقتصاد ایران و 
به صورت مستقیم آسیب ببیند. در صورت خروج ایران از 
این لیســت امکان همکاری بانک های ایرانی با بانک های 
خارجی و تســهیل مبادلات تجاری افزایش می یابد که 

تاثیر آن بر کلیت بازار سرمایه مثبت خواهد بود.

اصلاح قیمت های دارویی
در ۱۲ دی ماه مهدی پیرصالحی رئیس ســازمان غذا و 
دارو اعلام کرد که اصلاح قیمت دارو هــای زیان ده و یا با 
حاشیه سود بسیار پایین که شرکت های داروسازی آن ها 
را از چرخه تولید کنار گذاشــته بودند شروع شده است. 
شــرکت هایی دارویی هرســال تقاضا برای افزایش نرخ 
محصولات خود را دارند و ســازمان غذا و دارو همیشــه 
7 ماه پس از تقاضــای آنها با افزایش نــرخ دارو موافقت 
می کند. با این اصلاح قیمت حاشــیه سود شرکت های 
دارویی بهبود می یابد و به سوددهی می رسند که همین 

باعث رشد سهام آن ها می شود. 
با نگاهی به حاشیه سود شــرکت های دارویی حاضر در 
بازار ســرمایه متوجه می شویم که ســود آن ها نسبت به 
ســال های اخیر کاهش یافته و آن ها نیاز دارند با حمایت 

سیاست گذار دست به اصلاح قیمت بزنند.

حرف آخر 
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به صعود شــاخص کل کمک کردند. یــا از نیمه اول آذر 
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نشان می دهد.
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سنندج-فاطمه ملایی  مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای استان کردستان با اشاره به اینکه 
ســند مالکیت برای اراضی حوضه هشت سد در 
استان صادر شده، یادآور شــد: انصافاً اداره ثبت 
اسناد و املاک اســتان در این خصوص همکاری 
و تعامل خوبی با مجموعه این شــرکت داشته و 
این جــای تقدیر دارد، چراکه اخذ این اســناد از 

دست اندازی به اموال دولت جلوگیری می کند.
آرش آریا نژاد ضمن قدردانــی از همّت و تلاش 
حــوزه حقوقــی و مدیــران ادارات منابــع آب 

شهرســتان ها، افزود: این حوزه ها در کنار سایر 
وظائف ســازمانی، بــا همّت و تــلاش پیگیرانه 
و مســتمر، موفّق به اخذ ســند برای اموال این 

شرکت، گردیدند. 
وی با اشــاره به عملکرد این شرکت در خصوص 
تثبیت مالکیت اراضی حریم و بستر رودخانه ها، 
گفت: اسناد مالکیت شــبکه آبیاری و زهکشی 
ســدهای گاران مریوان، قشلاق سنندج، سنگ 
ســیاه قروه و ســندهای اراضی مخازن سدهای 
بانه و ســیازاخ دیواندره نیز در دست پیگیری و 

اقدام است که به زودی برای این اراضی نیز سند 
مالکیت صادر خواهد شد.

وی با بیان اینکه تاکنون ســابقه نداشــته که در 
یک 2 هــزار هکتار اراضی دولتــی رفع تصرف و 
سند مالکیت بنام دولت صادر گردد، یادآور شد: 
برای اولین بار اســت که شــرکت آب منطقه ای 
کردســتان با تلاش و کوشــش فراوان موفّق به 
رفع تصرف و اخذ سند مالکیت برای اراضی تحت 
مالکیت جمهوری اســلامی و بنــام وزارت نیرو 
گردیده و این به نوع خود رکوردی حائز اهمیت و 

قابل توجه در این زمینه است.
این مقام مسئول تأکید کرد: بر اساس نص صریح 
قانون، شــرکت آب منطقه ای کردستان متولی 
حریم و بســتر رودخانه های واقع در این استان 
اســت و هر شــخص حقیقــی و حقوقی جهت 
هرگونه بهره برداری از این اراضی باید مجوزهای 

لازم را از این دستگاه، اخذ نمایند.
آریانژادخاطرنشان کرد: توجه خاص قانون گذار 
به بستر رودخانه ها و ویژه انگاشــتن آن از سایر 
اراضی به سال 1347 و ماده )2( قانون آب و نحوه 
ملی شــدن آن برمی گردد که به صراحت نص، 
بســتر انهار طبیعی و رودخانه  ها را اعم از این که 

آب دائم یا فصلی داشــته باشند، متعلق به دولت 
اعلام نمــود و تعیین حد و حــدود و اجازه برای 
ایجاد هرگونــه اعیانــی در آن و اختیار پیگیری 
قضایــی در این باره را به وزارت آب و برق ســابق 

سپرد.
وی ادامه داد: پس از استقرار جمهوری اسلامی 
ایران، ماده )2( قانون توزیع عادلانه آب مصوب 
1361 نیــز متأثر از اصل )45( قانون اساســی، 
رویکرد تقریباً مشابهی را در پیش گرفت؛ با این 
تفاوت که بســتر رودخانه ها را جزو مشترکات و 
در اختیــار حکومت جمهوری اســلامی ایران 
محســوب کرد و علاوه بر ایجاد اعیانی، اجازه هر 
نوع حفاری و دخل و تصرف در بستر رودخانه ها 
را نیز در صلاحیت وزارت نیرو قرار داد و حتی در 
ماده )48( آن، صدور مجوز بهره برداری از شــن 
و ماســه و خاک رس بســتر و حریم رودخانه ها 
را منوط به کســب موافقت قبلــی وزارت نیرو 

دانست.
وی افزود: آشکار است که بســتر رودخانه ها، به 
تبع آبی که در آن وجود داشته یا دارد، اعتبار پیدا 
می کند و بدون توجه به آن، اساســاً فاقد معنی و 
به قول فقها، ســالبه به انتفاء موضوع خواهد بود. 

از این رو، هنگامی که قانونگــذار، تعیین حدود 
و ثغور بســتر رودخانه ها و اجــازه هرگونه دخل 
و تصــرف در آن را به وزارت نیــرو واگذار کرده و 
نماینده و ذی ســمت در حراست از بستر و حریم 
رودخانه ها برای اقامه دعوی قضایی که از شئون 
مالکان یا مدعیــان مالکیت یا نماینــده قانونی 
مالک به شمار می رود دانسته است، بدیهی است 
که مدیریت و اداره رودخانــه در حیطه وظایف 
و اختیارات وزارت نیرو اســت و به استناد قاعده 
فقهی »اذن در شــیء اذن در لوازم آن اســت« 
مدیریت و اداره بســتر آن نیز جــزو اختیارات و 

وظایف وزارت نیرو، قرار می گیرد.
آریانژاد تأکید کرد: صدور اســناد برای بســتر 
رودخانه ها به نام »دولت جمهوری اسلامی ایران 
به نمایندگی وزارت نیرو« باعث تثبیت وضعیت 
حقوقــی اراضی مذکــور به عنوان مشــترکات 
)مطلقاً غیرقابــل واگــذاری و غیرقابل فروش( 
می گردد و علاوه بر جلوگیری از تجاوز اشخاص 
به ایــن اراضی و پیشــگیری از پدیــده مذموم 
زمین خواری، از تبعات نامطلوب و تالی فاسدی 
که مبتلابــه اراضی ملی و منابع طبیعی اســت، 

جلوگیری به عمل می آورد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان اعلام کرد : 

ودخانه های کردستان اخذ سند مالکیت برای اراضی مخازن سدها و حریم و بستر ر

 اولویت نخست پالایشگاه اصفهان 
ح  RHU و  تأمین آب است  اجرای طر

اصفهان-مریم مومنی  پروژه احداث واحد گوگرد زدایــی از ته مانده برج 
های تقطیر )RHU( با هدف رفع ناترازی سوخت کشور مطابق با ماده 45 قانون 
برنامه هفتم توسعه از ســال 13۹8 آغاز شده  و به عنوان مهمترین پروژه شرکت 
پتروپالایش اصفهان با نهایت سرعت و کیفیت در حال اجراست. در مقطع کنونی 
پیشــرفت فیزیکی پروژه RHU به میزان 65 درصد واقعــی در برابر 68 درصد 
برنامه ای بوده است و پیش بینی می گردد شــروع راه اندازی بخش نخست این 
پروژه در نیمه اول سال 14۰5 محقق گردد. هرگونه خبر در خصوص توقف این 
پروژه ناصحیح  اســت و این پروژه  به دلیل اهمیت زیست محیطی، رفع ناترازی 
سوخت و تأمین سوخت پاک حائز اهمیت و جزو اولویت بسیار بالای شرکت می 
باشد. بدیهی است به دلیل کاهش نقدینگی و درآمد و سود شرکت های پالایشی 
تحت تأثیر عوامل بین المللــی و عدم مدیریت مالی و اولویــت بندی پروژه ها و 
شروع بیشینه آنها بدون لحاظ نمودن اولویت و تداوم  پروژه ها در دوره قبل ، این 
شرکت درصدد است با اولویت بندی بر اساس میزان بودجه و همزمان  با پرداخت 
سود سهامداران عزیز و حقوق و مزایای کارکنان  وسایر هزینه های جاری، پروژه 
ها را بر حسب اولویت و به ترتیب راه اندازی نماید. تأکید میگردد اولویت نخست 
شــرکت پالایش نفت اصفهان  اجرای پروژه RHU به همراه تأمین آب اســت  
و گام بعدی پروژه RFCC  و ســایر پروژه های جانبی خواهد بود. این شــرکت 
طبق دیدگاه مدیریت جدید با کمک تیم نخبگان و شــورای راهبردی خود که 
به تازگی  ایجاد شــده،  با رویکرد ضرورت ســاماندهی و اولویت بندی پروژه ها 
مطابق با مجوزهای أخذ شده و نتایج گزارشات مطالعات اقتصادی)به روز شده( 
با تأمل بیشــتری، برنامه ریزی ها را انجام خواهد داد. در این راستا ادامه پروژه ها 
در جهت اولویت های رفع نا ترازی سوخت ،بهبود شاخص های زیست محیطی، 
مســئولیت های اجتماعی و تداوم تولید با نگاه ویژه به جریان نقدینگی و تامین 

منابع مالی، در دستور کار قرار خواهد گرفت.

معاون دادگستری استان یزد :

مردم در برابرکلاهبرداری شرکت های پانزی مراقبت باشند

یزد –ســمیه شــرف دینی  معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم 
دادگستری یزد با بیان اینکه مردم مراقب شــرکت های نوظهور با وعده سودهای 
بالا باشند، گفت: شرکت های"پانزی" با وعده سودهای بالا سرمایه های مردم را 
جذب و کلاهبرداری می کنند محمدحســین رحیمی زاده با هشدار در خصوص 
مراقبت در برابر شرکت های پانزی اظهار داشــت: وعده های فریبنده و پرداخت 
سودهای نجومی، شیوه کلاهبردارانی است که به اصطلاح طرح های پانزی داشته 
و بدون فعالیت اقتصادی واقعی، سودهای پرداختی به سرمایه گذاران را از طریق 
پول های ورودی افراد جدید تأمین می کنند. این مقــام قضایی با بیان اینکه این 
طرح ها دیر یا زود با فروپاشــی روبرو شده و ســرمایه گذاران متحمل ضرر و زیان 
هنگفتی خواهند شــد، افزود: مردم نباید فریب وعده های پوچ و وسوسه انگیز این 
شرکت ها را بخوردند و قبل از هرگونه سرمایه گذاری، حتماً در مورد صحت و اعتبار 
آنها تحقیق و بررســی کنند. وی در ادامه به برخی از نشــانه های بارز شرکت های 
پانزی اشاره کرد و گفت: این شرکت ها سودهای بسیار بالایی را به سرمایه گذاران 
خود وعده می دهند که در هیچ فعالیت اقتصادی واقعی قابل حصول نیست. معاون 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگســتری استان تصریح کرد: شرکت های 
پانزی معمولاً اطلاعات روشنی در مورد نحوه فعالیت خود ارائه نمی دهند و از ارائه 
اسناد و مدارک معتبر به ســرمایه گذاران خودداری می کنند. وی با اشاره به اینکه 
این شرکت ها مجوز فعالیت قانونی از مراجع ذیصلاح را ندارند، افزود: آنها معمولاً 
ســرمایه گذاران خود را تحت فشــار قرار می دهند تا افراد جدید را به این طرح ها 
جذب کنند. رحیمی زاده بر گزارش فعالیت های مشکوک در این زمینه به مراجع 
ذیصلاح انتظامی، قضایی و امنیتی تأکید کرد و گفت: انتظار اســت مردم قبل از 
هرگونه سرمایه گذاری ضمن بررسی اســناد و مدارک کامل شرکت، استعلام از 

مبادی مرتبط را هم در دستور کار داشته باشند.

 تکذیب شایعه اعطای کارت عضویت 
با عنوان UN برای آزادگان

 UN گرگان-مهنازمحمدزمانی  شــایعه اعطــای کارت عضویت با عنوان 
برای آزادگان تکذیب شد. اداره کل روابط عمومی، اطلاع رسانی و امور بین الملل 
بنیاد شهید و امور ایثارگران شایعه منتشر شده در فضای مجازی مبنی بر صدور 
کارتی از ســوی ســازمان ملل UN برای آزادگان را تکذیب کرد.تکذیب شایعه 
اعطای کارت عضویت با عنوان UN برای آزادگان بــه گزارش »ایثار«، اداره کل 
روابط عمومی، اطلاع رســانی و امور بین الملل بنیاد شــهید و امور ایثارگران با 
انتشــار توضیحاتی متذکر شــد: اعطای کارتی با عنوان UN برای آزادگان و در 
اختیار قراردادن کارت موصوف به بنیاد شــهید و امور ایثارگران صحت ندارد.بر 
پایه این توضیح مطالب منتشر شده در فضای مجازی در این زمینه نادرست بوده 
و تکذیب می شود.بر این اساس اداره کل روابط عمومی ، اطلاع رسانی و امور بین 
الملل بنیاد از جامعه ایثارگری و رســانه ها درخواست کرد که اخبار و موضوعات 

مرتبط را صرفا از مجرای رسانه های رسمی بنیاد پیگیری کنند

از ابتدای سال جاری تا پایان آذر انجام شد؛ 

احداث ۶۰ کیلومتر شبکه گاز در استان البرز

کرج-ترنم مظفری   سرپرست شرکت گاز استان البرز از احداث 6۰ کیلومتر 
شبکه از ابتدای سال تا انتهای آذر در استان البرز خبر داد. سیدرضا غفاریان گفت: 
در این بازده زمانی 53 کیلومتر در مناطق شهری و 7 کیلومتر در مناطق روستایی 
شبکه گذاری انجام داده است. وی افزود: مجموع شبکه گذاری گاز در استان البرز 
به 7 هزار و 5۰۰ کیلومتر رســیده که 5 هزار و 423 کیلومتر در مناطق شــهری و 
2 هزار و 77 کیلومتر در مناطق روســتایی اجرا شده اســت. غفاریان در خصوص 
گازرسانی به روستاهای البرز خاطرنشــان کرد: بخش قابل توجهی از روستاهای 
اســتان البرز در محور کرج به کندوان و طالقان به تازگی گازدار شده اند و ضرورت 
دارد تا آنان مســائل ایمنی و بهینه مصرف گاز را رعایت کنند تا دچار حوادث گاز 
گرفتگی نشوند. همچنین وی در خصوص آموزش های لازم در حوزه مصرف بهینه 
گاز بیان کرد: شرکت گاز اســتان البرز تلاش کرده تا با نصب بنر و پوستر در سطح 
روستاهای استان البرز مسائل ایمنی و آموزش های لازم را به شهروندان ارائه دهد 
و آموزش های ایمنی محیطی بخش مهم مســئولیت اجتماعی این شرکت برای 
ارائه آموزش های ارائه شده به شهروندان است که در دستور کار قرار دارد. غفاریان 
در پایان یادآور شد: مشــترکان با رعایت پیام های ایمنی زمســتانی گرم و بدون 
حادثه تجربه کنند و با پیوستن به پویش کاهش دو درجه دمای منازل در استمرار 

جریان گاز به همه مشترکان نقش اساسی ایفا کنند.

شهر

اهواز –محمد مجدم  مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران 
گفت: حضور پررنگ دانش بنیان ها در پانزدهمین نمایشــگاه 
تخصصی ســاخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان نقطه قوت 
این رویداد مهم اقتصادی در قیاس با نمایشــگاه های پیشین 
اســت.  مهران مکوندی  گفت: مشــارکت فعال شــرکت های 
دانش بنیان به همراه ســازندگان و تولید کنندگان دارای نشان 
تجاری در حوزه ســاخت قطعات و تجهیزات نمایشگاه امسال 
را متمایز نموده و انتظار می رود دستاوردهای ارزشمندی برای 
صنعت نفت داشته باشــد. وی اظهار کرد: از سوی شرکت ملی 
حفاری ایران چند تیم تخصصی متشــکل نمایندگان مدیریت 
های امور مهندســی، پژوهش، فناوری و مهندســی ساخت، 
تدارکات و امــور کالا در مــدت برپایی نمایشــگاه در بازدید و 
نشست با مدیران و نمایندگان شرکت های حاضر در نمایشگاه 
زمینه هم افزایی و همکاری های فی مابین را بررســی تا پس از 
جمع بندی و طرح در جلســات فنی و تخصصی فرصت بیش از 

پیش اســتفاده حداکثری از منابع تولید داخلی در بخش های 
مرتبط با دســتگاه های حفاری و تجهیزات کاربردی در صنعت 
حفاری فراهم گردد. مکوندی با اشــاره به اهمیت و ویژگی های 
نمایشگاه تخصصی ســاخت تجهیزات صنعت نفت در استان 
خوزســتان به عنوان دومین رویداد نمایشــگاهی و اقتصادی 
صنعت نفت پس از نمایشــگاه بین المللی نفــت تهران، گفت: 
نمایشگاه ها در جهان امروز مناســب ترین فرصت ها برای ارائه 
دستاوردها و پیشــرفت های علمی و صنعتی به شمار می آید 
که می توانــد در جهت ارتباط تنگاتنگ با مخاطبان و توســعه 
کسب و کار نقش بارزی ایفا نمایند و نمایشــگاه پانزدهم نفت 
در اهواز از این موضوع مستثنی نیست. مدیرعامل شرکت ملی 
حفاری ایران، ماهیت صنعت حفــاری و حجم بالای قطعات و 
تجهیزات کاربردی در ایــن صنعت به عنوان پیشــران تولید 
نفت وگاز را از نکات مهمی برشــمرد که با توجه به محدودیت 
ها ، ضرورت اســتفاده از تولیــدات داخلی را بــا در نظر گرفتن 

کیفیــت و کمیت و لحــاظ نمــودن اســتانداردهای صنعت 
نفت فراهم می ســازد. وی با قدردانی از دســت اندرکاران، به 
شعار نمایشگاه امســال که "خوداتکایی در ســاخت، پایداری 
در تولید" نامگذاری شــده است ، اشــاره کرد و افزود: این نگاه 
بیانگر اهمیت و ضــرورت خودکفایی و خوداتکایی صنعت نفت 
و حفاری در ساخت و تأمین قطعات و تجهیزات است که در این 
راستا متخصصان شــرکت ملی حفاری ایران در تعامل مستمر 
و موثر با ســازندگان و صنعتگران داخلی و دانش بنیان ها سال 
ها است که تلاش مضاعف و موفق داشــته و توانسته اند بخش 
قابل توجهی از نیازهای خود را بومی ســازی و زمینه ساز رشد 
بهره وری ســازمان باشــند. پانزدهمین نمایشــگاه تخصصی 
ساخت تجهیزات صنعت نفت خوزســتان روز شنبه 22 تا سه 
شــنبه 25 دی  ماه جاری در محل نمایشــگاه های بین المللی 
این استان در اهواز برگزار و از ساعت ۹ تا 17 برای بازدید عموم 
دایر است. در این نمایشــگاه علاوه بر شرکت های زیر مجموعه 

شرکت ملی نفت ایران در استان خوزســتان و صدها شرکت و 
مجموعه بزرگ صنعتی فعال بخش خصوصی در حوزه ساخت 
قطعات و تجهیزات مورد اســتفاده در صنعت نفت از خوزستان 
و سایر استان های کشور، تازه  ترین دستاوردهای شرکت های 

دانش  بنیان و سازندگان داخلی معرفی خواهد شد.

خوزستان
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران:

حضور پررنگ دانش بنیان ها نقطه قوت  نمایشگاه ساخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان است

کرمانشاه-حســنا فخارزاده  سرپرســت اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه گفت: طی ۹ 
ماهه سال جاری، ۹ میلیون و 813 هزار تن کالا توسط ناوگان 

حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه جابجا شده است.
 یزدان خسروی سرپرســت اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای اســتان کرمانشــاه گفت: طی ۹ ماهه سال جاری، 
۹ میلیون و 813 هزار تن کالا توســط نــاوگان حمل و نقل 
جاده ای استان کرمانشاه به اقصی نقاط کشور جابجا شده که 

نسبت به سال گذشته افزایش 5 درصدی داشته است.
وی گفت: از ابتدای ســال جاری، 584 هزار تن مواد معدنی با 
بارنامه توسط ناوگان حمل و نقل جابجا شده که در مقایسه با 

سال گذشته، 26 درصد افزایش جابجایی داشته است.
خسروی افزود: ساماندهی ناوگان وانت باری از اقداماتی است 
که انجام شده و در استان کرمانشاه، 22 هزار ناوگان وانت باری 
فعال وجود دارد که میزان بار جابجا شــده توسط این ناوگان 

بیش از 4 هزار تن است.
وی عنوان کرد: به منظور افزایــش ایمنی، کاهش تصادفات، 
کاهش میزان تخلفات ناشی از اضافه بار، حفظ تعادل وسایل 
نقلیه سنگین باری، جلوگیری از تخریب بستر راه های کشور، 
کنترل تخلفات اضافه بار گشت های کنترل اضافه بار ناوگان 

حمل و نقل کالا در محورهای مواصلاتی استان فعال است.
سرپرســت اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 

کرمانشاه درباره پاســخ به شــکایات واصله گفت: از ابتدای 
سال جاری به 778 مورد شــکایت پاســخ داده شده و 122 
بار مراکز عمده بار و پایانه  بار اســتان مورد بازدید و بازرســی 

میدانی قرار گرفته است.
یزدان خســروی در پایان گفت: رســیدگی به تخلفات حوزه 
حمل و نقل کالا در قالب کمیســیون های ماده 11، 12 و 14 
با نظارت ویژه بر عملکرد شرکت های حمل و نقل توسط اداره 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه انجام 
می شــود و هموطنان، رانندگان و صاحبــان کالا می توانند 
هرگونه شــکایات خود را از طریق سامانه 141 مرکز مدیریت 

راه ها جهت رسیدگی به این اداره کل اطلاع دهند.

کرمانشاه
طی 9 ماه سال جاری ثبت شد؛

جابجایی بیش از ۹ میلیون تن کالا از استان کرمانشاه 

بوشــهر –هادی مینایی پور  مدیرکل راه و شهرســازی 
استان بوشــهر گفت : بیش از ســه هزار 234 واحد مسکونی در 
بافت های فرسوده استان بوشهر نوسازی شده است. به گزارش 
اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی استان بوشهر سید 
محمود دستغیبی مدیر کل راه و شهرســازی استان بوشهر در 
جلسه شورای تامین مسکن استان بوشهر اظهار کرد: در استان 
بوشــهر بیش از۹1 هزار متقاضی برای طرح نهضت ملی مسکن 
ثبت نام کرده اند، که از این تعداد 7۰هزار و163 متقاضی شرایط 
دریافت مسکن را دارند. دستغیبی با اشاره به تخصیص مسکن 
به 1۰هزار و 51۹ متقاضی بیان کــرد: 1۰هزار و 484 متقاضی 
نســبت به پرداخت مبلغ اولیه اقدام کرده انــد. وی اضافه کرد: 
در شهر جدید عالی شــهر نیز تاکنون تعداد 1۹ هزار و 182 نفر 

ثبت نام کرده اند. مدیرکل راه و شهرســازی استان بوشهر خاطر 
نشان کرد: از ۹1 هزار و 624 متقاضی ثبت نام شده در شهرهای 
استان، تاکنون بیش ازهفت هزار و ۹77 مورد آن تعیین تکلیف 
شــده و 5۰ هزار و836 واحــد زمین برای ســاخت واحدهای 
مسکونی تامین شده است. دستغیبی در ادامه گفت: در نهضت 
ملی مسکن نیز بیش از 2 هزار هکتار زمین تأمین شده که از این 
میان بیش از هزار و 7۰۰ هکتار اراضی به شــهر ها و بیش از هزار 
هکتار در چند سال اخیر به روستا ها الحاق شده است. وی با بیان 
اینکه در حوزه شهری بیش از 13 هزار و 6۰۰ واحد مسکونی در 
قالب زمین وارد قرارداد شده اســت، افزود: از این تعداد بیش از 
3 هزار واحد در بحث جوانی جمعیت، بیــش از پنج هزار و 7۰۰ 
واحد واگذاری به افراد به صورت ویلایــی و گروهی، بالغ بر چهار 

هزار و 8۰۰ واحد مسکونی در قالب طرح در سطح استان، توسط 
اداره  کل راه و شهرسازی، بنیاد مسکن و شرکت عمران در حال 
ساخت اســت. دســتغیبی ادامه داد: موضوع خودمالکی یعنی 
افرادی که زمین داشــتند و بانک ها در قالب نهضت ملی مسکن 
به آنها تسهیلات پرداخت کرده، حدود سه هزار و 522 واحد بوده 
است.وی با اشاره به نوسازی بافت فرسوده بیان کرد: طی سه سال 
اخیر بیش از سه هزار و 234 واحد مسکونی در محدوده بافت های 
فرسوده شهری استان نوسازی شده اند؛ بدین معنا که این افراد 
از شهرداری ها پروانه ســاختمانی گرفته و واحد قدیمی خود را 
تخریب کرده و واحد جدید ساخته اند.مدیرکل راه و شهرسازی 
استان بوشهر اضافه کرد: از سه هزار و 234 واحد مسکونی، 275 

واحد، تسهیلات مختص بافت فرسوده دریافت کرده اند.

بوشهر
مدیرکل راه و شهرسازی استان  اعلام کرد : 

نوسازی 3 هزار و 234 واحد مسکونی در محدوده بافت های فرسوده بوشهر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کرج-ترنم مظفری  رئیس سازمان ســیما، منظر و فضای 
سبز شهری شــهرداری کرج از رونمایی سردیس استاد شهید 
مطهری همزمان با 16 دی مــاه در کرج خبر داد. علیرضا عاقلی 
در حاشیه مراسم رونمایی از سردیس شهید مطهری، این شهید 
را نماد مجاهدت بی وقفه در عرصه تعلیم و تربیت دانست و اظهار 
کرد: نصب سردیس مفاخر نه تنها زنده نگه داشتن نام و یاد آنان 
است، بلکه فرصتی برای شهروندان است که با دیدن این آثار در 
سطح شــهر از هنر، تاریخ و وجود مفاخر بزرگ کشورمان لذت 
ببرند و باید در گوشه گوشه این شــهر داستان این شخصیت ها 
را بــرای نســل های آینده روایــت کنیم. وی افزود: مؤسســه 
فرهنگــی هنری نگاره آفاق ماهســتان، ســازنده این تندیس 

با متریال بتن گلاسه در ارتفاع یک متر اســت. رئیس سازمان 
ســیما، منظر و فضای سبز شهری شــهرداری کرج با تأکید بر 
اینکه المِان و نمادهای شهری بخشــی از عناصر هویت بخش 
فضاهای جمعی محسوب می شــود، گفت: سرمایه های اصلی 
یک کشــور چهره های ماندگار، هنرمندان و شهدا هستند که 
یک فرهنگ را شــکل می دهند و الِمان های شــهری به تدریج 
می توانند هویت منطقــه ای و بومی هرمنطقه را شــکل داده و 
به ویژه در حافظه شــهروندان و زندگی روزمره آنان باقی بماند. 
عاقلی، ضمن قدردانی از فعالیت های ســازمان ســیما، منظر و 
فضای سبز شهری شهرداری کرج، بیان داشت: تندیس جهان 
پهلوان ابراهیم جوادی پور در مقابل ورودی مجموعه ورزشــی 

تنیس باغ فاتح، سردیس شهید محمدحسین ناصربخت در بلوار 
همنام این شهید والامقام، و تندیس نوجوان شهید رضا پناهی 
در محله مصباح زینت بخش شــهر کرج شده است.شایان ذکر 
اســت همزمان با 16 دی ماه، طی مراسمی با حضور مادر شهید 
والامقام بشارتی از شــهدای معلم و علی حجرگشت مدیرکل 
آموزش و پرورش استان البرز، حسین سعیدی سیرایی رئیس 
کمیســیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای اسلامی شهر 
کرج و علیرضا عاقلی رئیس ســازمان سیما، منظر و فضای سبز 
شهری شــهرداری کرج، از سردیس استاد شــهید مطهری در 
خیابان شهید مطهری مقابل اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

استان البرز رونمایی شد.

به منظور شناخت مشاهیر کشور؛

ونمایی شد ج ر سردیس استاد شهید مطهری در کر

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان اردبیل :

۲۰ درصد برق دستگاههای اجرایی باید از طریق پنل خورشیدی تامین شود
 اردبیل-افسون جبارزاده  مدیرعامل شرکت توزیع برق 
اســتان اردبیل در جلسه شورای اداری اســتان گفت: به استناد 
ماده 8 مصوبه شــورای عالی انرژی کلیه دســتگاه های اجرایی 
مشمول ماده 5 قانون خدمات کشــوری مکلف هستند سالیانه 
5 درصد انرژی الکتریکی خود را تا رســیدن به سهم 2۰ درصد 
از طریق انرژی های تجدید پذیر تامین نمایند.  حسین قدیمی 
در جلسه شــورای اداری اســتان اردبیل  بر متکی بودن عمده 
مصرف به سوخت های فسیلی و عدم پاسخگویی تقاضا در تامین 
انرژی توسط این منابع اشــاره کرده افزود :   طبق پیش بینی ها 

و گفته کارشناســان این حوزه ذخایر نفتی حدود 6۰ سال دیگر 
تمام می شود. مدیر عامل توزیع برق اســتان اردبیل بر اهمیت 
اســتفاده از انرژی های تجدید پذیر تاکید نمود و اظهار داشت 
: بر اساس دســتورالعمل وزارتی جهت ترویج انرژی خورشیدی 
باید 2۰ درصد از بــرق مصرفی ادارات و دســتگاه های اجرایی  
اســتان از طریق انرژی خورشیدی تامین شــود. وی با اشاره به 
مقایسه نمودار پیک تقاضا طی 11 ســاله شبکه سراسری برق 
عنوان کرد : در حالیکه طی 1۰ ســال اخیر متوسط رشد اوج بار 
سالانه 4.7 درصد بوده است ، در سالجاری رشــد اوج بار به 8.7 

درصد رسیده است . قدیمی تاکید کرد: در صورت عدم تامین 2۰ 
درصد انرژی از محل منبع خورشــیدی، قیمت برق برای ادارات 
بر اساس قیمت تابلو برق محاسبه خواهد شــد. وی بیان کرد: با 
مشارکت برخی از دستگاههای اجرایی اســتان حدود  2/217 
کیلووات برق با استفاده از نصب پنل خورشیدی تولید می شود 
که لازم است با همکاری ســایر ادارات و نهادهای استان علاوه بر 
نصب نیروگاههای خورشیدی این تولید افزایش یابد.  مدیر عامل 
شرکت توزیع برق استان اردبیل در ادامه به تدوین برنامه احداث 

نیروگاه های خورشیدی استان به میزان 15۰ مگاوات اشاره کرد

چهار شنبه      19  دی 1۴۰3    شماره 1777



از سوی دبیر شورای عالی بیمه عنوان شد

چند و چون نظام نامه شورای عالی بیمه

بانک و بیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 وظیفه اصلی بانک   ها، بانکداری است
 نه بنگاه   داری

دکتر ابوالفضل نجــارزاده  قدرت خلــق پول یکــی از ویژگی   های 
انحصاری بانک   ها در مقایسه با سایر نهادهای اقتصادی به شمار می   آید، 
علاوه بر این مهم   ترین مزیــت ذاتی بانک   ها امــکان پذیرش بدهی به 
عنوان وسیله    مبادله اســت، ویژگی انحصاری و مزیت ذاتی که در ازای 
آن بانک وظیفه تامین مالــی بنگاه و خانوار را برای رونق و شــکوفایی 
اقتصادی یک جامعه برعهده می   گیرد. بر همین اســاس بانک با اعطای 
تســهیلات، زمینه رونق مبادلات اقتصادی را در بین خانــوار و بنگاه 
فراهم می   کند و انتقال درآمد در طول زمان را میان بخش   های مختلف 

اقتصاد ممکن می   سازد.
تامین مالی و تســهیل مبــادلات پولــی ارزش افــزوده بانک   ها برای 
اقتصادی به شــمار می   آیــد، و از پیامدهــای کلیــدی آن می   توان به 

نقش   آفرینی موثر بانک   ها در »بنگاه سازی« اشاره کرد.
تملــک بنگاه   ها بــا رای محاکــم قضایی، واگــذاری ســهام بنگاه   ها 
در مقابــل مطالبات بانک   هــا از یکســو، تمایل بانک   ها بــه مدیریت 
ســرمایه   گذاری   های مســتقیم خــود از طریــق ایجاد بنگاه   هــا و... 
زمینه   ساز خروج بانک   ها از مســیر صحیح »بنگاه   سازی« و ورود آنها به 
»بنــگاه   داری« را فراهم کرد. از بین بردن انگیــزه نکول، کاهش هزینه 
نظــارت و کنترل در اعطای تســهیلات زمینه ســاز آن شــد تا برخی 
صاحب   نظران  با طرح مســاله »بهینه   ســازی فرآینــد تامین مالی« از 
بنگاه   داری بانک   ها دفاع و به رشــد آن دامن بزنند، حــال آنکه مدیران 
شــبکه بانکی باید در مواجهه با این اســتدلال   ها با تکیه بر مزیت ذاتی 
بانک   ها و پیروی از اصول بانکــداری از جمله بازل بگویند: ما بانکداریم؛ 

نه بنگاه   دار!
بانک   ها برای پیمودن مســیر درســت و بهینه تامین مالی بنگاه   ها باید 
با طراحی مکانیســم   هایی زمینه انتخاب بهترین متقاضی تسهیلات را 
برای تامین مالی فراهــم کنند، یعنی اعتبــار را در اختیار بنگاهی قرار 
دهند که ضمن بازپرداخت آن، بیشــترین ارزش افزوده را برای اقتصاد 
کشــور ایجاد کند، علاوه بر این پس از اعطای اعتبار با سازوکار نظارتی 
خود از انحراف او از مفاد قرارداد و ورود به فعالیت   های پر ریســک و کم 

بازده جلوگیری کنند. 
در مقابل این مسیر پر زحمت، اما بنگاه   داری بانک   ها و تخصیص اعتبار 
به بنگاه   های وابسته قرار دارد، مسیری که ارتباط مالکیتی بانک و بنگاه 
زمینه   ساز دسترسی آسان   تر بنگاه به تســهیلات را فراهم کرده است و 
در نتیجه آن پروژه   هایی تامین مالی شــود که بنگاه وابســته به  بانک 
پیشنهاد می   کند، در چنین شرایطی بنگاه زیرمجموعه بانک با خاطری 
آســوده از تامین مالی، نیازی به طراحی خلاقانــه پروژه   ها نمی   بیند و 
برای افزایش بهره      وری و ایجاد ارزش افزوده    بیشــتر تلاش نمی   کنند، 
این در حالــی رخ می   دهد که بنگاه   های خــلاق در بخش   های مختلف 
اقتصادی برای دسترســی به منابع مالی با موانع مختلفی دست و پنجه 
نرم می   کنند و پروژه   های بــا کارآیی بالا برای اقتصاد بــا کمبود منابع 

مواجه می   شوند.
 البته نبایــد از یاد ببریم که در کشــورمان بســیاری از ایــن بنگاه   ها 
با میل و اراده بانک   ها ایجاد نشــده   اند و رد دیون، یــا انتقال بنگاه   های 
ناکارآمد بابت پرداخت مطالبات شبکه بانکی از سوی دولت زمینه   ساز 
بنگاه   داری در بســیاری از بانک   های کشور شده اســت. از سوی دیگر 
تعیین دستوری نرخ بهره زمینه   ساز کاهش دسترسی بنگاه   های بخش 
خصوصی به تسهیلات بانکی و افزایش هزینه   های تامین مالی بنگاه   ها 
را فراهم کرده اســت و انگیزه بانک   ها برای تسهیلات دهی به بنگاه   های 

وابسته را دو چندان کرده است. 
بنــگاه   داری بانک   ها کج کارکردی   ها و آســیب   های بســیاری را برای 
شبکه بانکی به دنبال دارد؛ که بیشــتر این آسیب   ها ریشه در »تعارض 
منافع« دارد. تعارض منافع بانک   ها را در مرحله نخست با مساله وصول 
مطالبات از بنگاه   های وابســته مواجه می   کند، روابط مالکیتی ســبب 
می   شود تا بانک انگیزه کافی برای اعمال فشار و وصول مطالبات نداشته 
باشد، چراکه در برخی موارد اعمال فشار و وصول مطالبات می      تواند به 
ورشکستگی بنگاه منجر شود، این مساله برای بانک به عنوان سهامدار، 

زیان   آور است.
 در چنین شرایطی بانک ترجیح خواهد داد تسهیلات   دهی به شرکت را 
ادامه دهد تا بتواند از ورشکستگی و زیان خود جلوگیری کند، پدیده   ای 
که زمینه افزایش مطالبات غیرجاری و انجمــاد دارایی   های بانک   ها را 

فراهم ساخته است.
تاثیر منفی بنگاه   داری بانک   ها بر هیچ کس پوشــیده نیست؛ تاثیراتی 
که خود را درکاهش انگیزه ســایر بنگاه   ها، انحــراف بانک   ها در وصول 
مطالبات و ایفای تعهدات، افزایش نکول تســهیلات و ریسک اعتباری 
بانک   ها  نمایان ساخته است و فرآیند تامین مالی اقتصاد را دچار اختلال 
خواهد کرد. روندی که متاسفانه نشانه   های غیرقابل انکار آن در اقتصاد 
ایران قابل مشاهده است و با توجه به لزوم نقش   آفرینی بانک   ها در تامین 

مالی برای رونق اقتصاد ایران باید برای علاج آن چاره   اندیشی کرد. 
نرخ کفایت سرمایه نامطلوب، افزایش اضافه برداشت از بانک مرکزی و 
افزایش زیان انباشــته برخی بانک   ها از جمله موانع اصلی نقش آفرینی 
موثر شــبکه بانکی کشــور در تامین مالی جهش تولید و رونق اقتصاد 
ایران به شــمار می   روند، بر همین اســاس در کنار خــروج بانک   ها از 
بنگاه   داری، بازنگــری و اصلاح قوانین و مقررات برای تنوع بخشــی به 
تامین منابع و برطرف کردن ناتــرازی بانک   ها می   تواند به نقش   آفرینی 
موثر بانک   هــا در تامین مالــی بنگاه   ها، بهبــود روند عمــق مالی در 
کشــورو بازگشــت بانک   ها به »بنگاه ســازی« از طریق تامین مالی و 
اعطای اعتبارکمک شایانی داشته باشد.شــبکه بانکی کشور با خروج 
از»بنگاه داری« می   تواند منابع حاصــل از واگذاری دارایی   های منجمد 
خود در بنگاه   ها را در ترکیب با منابع مردم ضمن مشارکت در طرح   های 
توســعه   ای و ســرمایه   گذاری در پروژه   ها و صندوق   های نوآوری زمینه 
تنوع بخشــی به فرآیند تامین مالی را بــا اســتفاده از ابزارهای مالی 
همچون »انتشار اوراق گام«، »انتشار اوراق مرابحه ارزی و ریالی« و نیز 
اقدام برای ایجاد نهادهایی مالی همچون »صندوق پروژه« و ... را فراهم 
کنند. ما در بانک ملی ایران بــا باور به این مهم که نقــش ما در اقتصاد 
»بانکداری« اســت و باید به جای بنگاه داری از »بنگاه   سازی« حمایت 
کنیم؛ خروج از بنگاه داری و واگذاری سهام بانک ملی ایران در بنگاه   ها 
و شرکت   های وابســته رابه عنوان یک راهکار اجرایی اثر بخش در مسیر 
بهبود چابکی بانک ملی ایران پیگیری کرده   ایم، راهکاری که از ابتدای 
سال ۱4۰۲ تاکنون  زمینه   ساز خروج بانک ملی ایران از مدیریت هشت 
بنگاه وابسته به ارزش ۳5 هزار میلیارد تومان شــده است، ما با تکیه بر 
9۶ ســال تلاش و خدمت بانک ملی ایران برای آبادانی کشــور مصمم 
به ادامه این راه و خروج از بنگاه   داری به صورت کامل هســتیم تا از این 
طریق زمینه آزادســازی منابع و دارایی   های بانک را برای تامین مالی 
تولید و پشتیبانی از طرح   های توســعه کشور به   کار بگیریم و نقش خود 
را در حمایت از »بنگاه   ســازی« برای رونق اقتصاد ایران به بهترین نحو 
ایفا کنیم، برهمین اســاس با توجه به اجرایی شدن »قانون تامین مالی 
تولید و زیرســاخت   ها« و لزوم هم   افزایی برای اســتفاده از فرصت   های 
این قانون برای نقش   آفرینی موثر شــبکه بانکی در مســیر تامین مالی 
بنگاه   ها برنامه   ریزی برای برگزاری نخســتین همایــش »تامین مالی 
تولید؛ از بنگاه   داری به بنگاه   ســازی« با اســتفاده از دیدگاه   ها و نظرات 
صاحب   نظران، نخبــگان، کارآفرینان، صاحبــان بنگاه   های تولیدی، 
مدیران شــبکه بانکی و بخش   های مختلف اقتصادی کشور در دستور 
کار بانک ملی ایران قرار گرفته اســت، امیدوارم این اقدامات با همراهی 
و حمایت دولــت چهاردهم زمینه نقش   آفرینی مطلوب شــبکه بانکی 
کشور در تامین مالی بنگاه   ها، حمایت از توسعه زیرساخت   ها و خروج از 

بنگاه   داری را بیش از پیش فراهم سازد.

یادداشت

وزیر تعــاون،کار ورفــاه اجتماعــی در دومین کارگاه 
آموزشــی مدیران ســتادی و اســتانی بانک توسعه 
تعاون اعلام کرد: ایران مهد تعاونی ها بوده است اما در 
سال های گذشته نتوانسته ایم این سنت تاریخی را احیا 
کنیم.دکتر احمد میدری گفــت: ایجاد تعاونی مبتنی 
بر سیستم همکاری می تواند بســیاری از چالش های 

سیستم اداری را حل کند.
میدری بیان کرد: وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
به عنوان یک وزارتخانه بســیار بــزرگ وظایف مهم و 
فراگیری دارد که شــاید رفاه به منظور کاهش فقر در 

اولویت باشد.
وی اظهار کرد: کاهش فقر، افزایش رفاه از مســیر کار و 

تعاون فراهم می شود.
میدری به انتظارات از بانک توســعه تعاون اشاره کرد و 
گفت: توسعه کسب و کارهای کوچک و ماندگار و وصل 
کردن این شرکت ها با شرکت های بزرگ می تواند یکی 

از اولویت های عملیاتی بانک توسعه تعاون باشد.

وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی بیان کرد: 
میزان تشکیل ســرمایه لازم برای درآمد در 
آمریکا ۳تا5/۳، در چین 5/۱ اســت اما این 
شاخص در ایران به 5/5 می رسد که نشان از 

سهم بالای سرمایه در کشورمان دارد.
میدری در ریشه یابی نســبت بالای سرمایه 
در ایران گفت: گسســته بودن زنجیره های 

تولید و ارتباط نداشــتن با یکدیگر موجــب بروز این 
چالش شده است.

این اقتصــاددان بیان کــرد: برخی مواقع مشــاهده 
می شــود برخی صنایع همچون شــرکت های فولاد 
را وارد حوزه تولیــد برق کرده ایم کــه این امر موجب 
افزایش خواب ســرمایه و بــالا رفتن هزینــه تولید و 
گران شــدن آن می شــود.وی گفت:می توان با کمک 
بانک توســعه تعاون، تشــکیل ائتلاف های تجاری و 

کنسرسیوم ها را تسهیل کرد.
میدری با اشــاره بــه تجربــه موفق کشــورهای 

اسکاندیناوی در تشکیل کسب وکارهای 
تعاونی گفت: فعالیت بر اساس سنت های 
جامعه هدف در کنار کم ترین مقررات می 
تواند به تــداوم فعالیــت تعاونی ها کمک 

کند.
وزیر تعاون، کار ورفاه اجتماعی اعلام کرد: به 
منظور الگوســازی در ایران می توان مقررات 
را در جهت توسعه تعاونی ها تفســیر و تدوین کرد.وی 
ادامه داد: بانک توسعه تعاون می تواند تعامل حرفه ای 
با صندوق های قرض الحسنه خانوادگی و صنفی برقرار 
کند و در این مســیر این صندوق ها را به روز رســانی و 

مجهز به ابزارهای مالی مدرن کرد.
وی همچنین افتتاح ساختمان مرکزی بانک توسعه در 
آستانه ماه رجب را مبارک دانست و گفت: امیدواریم با 
افتتاح این ســاختمان خدمات بانک توسعه تعاون نیز 

افزایش پیدا کند.
دکتر سرزعیم نیز پیش از سخنان وزیر تعاون، کار ورفاه 

اجتماعی اعلام کرد: بانک توســعه تعاون به عنوان یک 
بانک کوچک توانسته است با اســتفاده از توان داخلی 
ســامانه بانکداری دیجیتال خود را با نام »بانکواره« که 

یک سوپر اپلیکیشن است، راه اندازی کند.
وی افزود: بانک توســعه تعاون، اولین بانک اســت که 
بیشــترین تاییده ها را درحوزه بانکــداری دیجیتال از 

بانک مرکزی گرفته است.
سرپرست بانک توســعه تعاون بیان کرد: می توانیم با 
اســتفاده از ابزارهای نوین تامین مالی مناسبی برای 

جامعه هدف داشته باشیم.
گفتنی اســت اوراق گواهی حق تقدم تعاون به عنوان 
جدیدترین محصول بانک توسعه تعاون با حضور وزیر 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی رونمایی شــد. این طرح 
امکان دسترســی سریع و بدون واســطه به تسهیلات 
مسکن اعم از ساخت، خرید و جعاله را فراهم می کند و 
با همکاری و هماهنگی نهادهای حاضر در بازار سرمایه 

از جمله فرابورس به اجرا در می آید.

توسعه تعاون

خریدار  سرپرست دبیرخانه شورای عالی 
بیمه گفــت: نظام نامه شــورای عالی بیمه 
با هدف مشــارکت حداکثــری ذی نفعان 
در فراینــد تصمیم ســازی در صنعت بیمه 

بازنگری شد.
 اخیرا در پانصدمین جلســه شــورای 
عالی بیمــه، با هدف تســهیل و تقویت 
تصمیم سازی، آگاهی شــورا از نظرات 
سایر گروه های ذیربط به ویژه ذی نفعان 
بیمــه و  و صاحب نظــران صنعــت 
مشــارکت بیش تــر و نظام مند کردن 
فرآیند تصمیم ســازی و تصمیم گیری 
در شورا، نظام نامه شــورای عالی بیمه 
بازنگری و به عنوان آیین نامه شــماره 
۱۰۸ مشــتمل بر ۶ ماده و ۱۱ تبصره به 

تصویب رسید.
در ایــن رابطــه، مهــدی نمن الحســینی  
سرپرست دبیرخانه شــورای عالی بیمه  در 
گفت وگو با ایســنا، گفت: یکی از تاکیدهای 
دولت چهاردهم از زمان آغاز بکار خود، این 
بود که کلیه ذی نفعان باید در فرایند تصمیم 
سازی مشارکت داشته باشند. شورای عالی 
بیمه به عنوان یک رکن سیاســت گذار در 
صنعت بیمه، در همین راســتا، اصلاحاتی 
در نظام نامه شــورای عالی بیمه انجام داد 
که بخشــی از آن بر مشــارکت حداکثری 
ذی نفعــان در فراینــد تصمیم ســازی در 

صنعت بیمه تاکید دارد.
وی افــزود: ایــن ذی نفعــان، از جملــه 
نمایندگان بیمه، کارگزاران رســمی بیمه 
و ارزیابــان خســارات بیمه ای بــه عنوان 
تشکل های صنفی، در راستای ارائه خدمات 
به مردم در صنعت بیمه مشغول به فعالیت 
هستند. بنابراین، در جهت تحقق مشارکت 
ذی نفعان صنعت بیمــه در فرایند تصمیم 
سازی، در جلسه اخیر شــورای عالی بیمه، 
برای نخســتین بــار نماینــدگان منتخب 
تشکل های حرفه ای یا صنفی صنعت بیمه، 
به عضویت کمیســیون تخصصی شــورای 

عالی بیمه درآمدند.
دبیر شــورای عالــی بیمه، خاطرنشــان 
کرد: این تشــکل های صنفی، وظیفه ارائه 
خدمــات بیمــه ای در صنعت بیمــه را بر 
عهده دارند و از این تاریخ به بعد در جلسات 
کمیســیون تخصصی شــورای عالی بیمه 

حضور داشــته و در فرایند تصمیم ســازی 
مشــارکت دارند. همچنین، در مورد اعمال 
دیگر اصلاحات در نظام نامــه بیمه، برخی 
ابهامــات در رابطــه با جایگاه کمیســیون 
تخصصی وجود داشــت و به عبارتی نقش و 
جایگاه کمیسیون تخصصی مورد بازنگری 

قرار گرفت و تقویت شد.

تقویت جایگاه کمیسیون تخصصی
نمن الحســینی تصریح کرد: کمیســیون 
تخصصی بازوی مشورتی شورای عالی بیمه 
اســت. در اصلاحات صــورت گرفته اخیر، 
نمایندگان اعضای شــورای عالی بیمه در 
کمیسیون تخصصی حضور خواهند داشت 
که پیش نویس مصوبــات جدید، بازنگری 
آیین نامه های بیمه ای و گزارشات نظارتی 
را به صورت کارشناســی و پیــش از مطرح 
شــدن در صحن شــورای عالی بیمه، مورد 
بررســی و ارزیابی قرار می دهند. به عبارتی 
پیش از مطرح شــدن موضوعات در شورای 
عالی بیمه، موضوع در کمیسیون تخصصی 

مطرح خواهد شد.
وی اظهار کــرد: در ابتدای امــر واحدهای 
ذیربط در بیمه مرکزی در جلســات داخلی 
خود، پیش نویس آیین نامه های مورد نظر 

را تهیه می کننــد، در مرحله بعد موضوع در 
هیأت عامل بیمه مرکزی نهایی می شــود و 
ســپس، پیش از آنکه موضوع در دستور کار 
شورای عالی بیمه قرار گیرد، در کمیسیون 
تخصصی مطرح و بررســی می شود. در این 
مرحله نظرات نمایندگان اعضای شــورای 
عالی بیمه جمع بندی و لحاظ می شــود و 
متعاقب آن به شــورای عالی بیمه می رود. 
بنابراین، ایــن اصلاح و بازنگــری در نقش 
و جایــگاه کمیســیون تخصصی شــورای 
عالی، می تواند در تســهیل فرایند تصویب 
مقررات جدیــد یا بازنگــری مقررات وضع 
شده و بررسی کارشناسی شده تر آنها نقش 

اثرگذاری ایفا کند.  

دستورالعمل پرداخت خسارت افت 
قیمت خودرو از اول دی ماه سالجاری 

لازم الاجرا است
دبیر شــورای عالی بیمه در ادامه با اشاره به 
دستورالعمل جدید پرداخت خسارت افت 
قیمت خودرو گفت: مصوبه شــورا در مورد 
پرداخت خســارات ناشــی از افــت قیمت 
وســایل نقلیه از ابتدای دی ماه سال جاری 
به صورت رسمی، لازم الاجرا شده است. در 
ماه های اخیر، جلساتی با ارزیابان خسارات 

بیمه ای و مدیــران اتومبیل شــرکت های 
بیمه ای، برگزار و دســتورالعمل مربوطه به 
تفصیل تشریح شــده و به ابهامات موجود 
پاسخ داده شده است. براین اساس، از تاریخ 
اول دی مــاه ۱4۰۳ شــرکت های بیمه ای 
ملزم به اجرای این دســتورالعمل هستند و 
در صورت اجرا نشدن یا تاخیر در اجرای آن 
از سوی شرکت های بیمه ای، بیمه مرکزی 
به عنوان نهاد ناظر، اقدامات نظارتی را انجام 

خواهد داد.
نمن الحســینی در رابطــه بــا مــازاد و بار 
هزینــه ای اجرای ایــن دســتورالعمل بر 
شــرکت های بیمه ای گفت: طبق تصویب 
نامه تاریخ ۲۳ خرداد ۱4۰۳ هیأت وزیران، 
»اخذ حق بیمه بابت پرداخت خسارت کسر 
قیمت وســیله نقلیه توســط شرکت های 
بیمه مجــاز نیســت«، که ایــن موضوع با 
توجه به بار هزینه ای و مــازاد هزینه اجرای 
این دســتورالعمل، از انتقادات شرکت های 
بیمه ای نسبت به آن اســت. در این زمینه، 
بیمه مرکزی پیگیر بازنگری و اصلاح مصوبه 
هیات وزیران اســت، اما هیچ کــدام از این 
مســائل، مانعی برای اجرای مصوبه هیأت 
وزیران و دستورالعمل شــورای عالی بیمه 

نیست.

وی خاطرنشــان کــرد: بی شــک، وظیفه 
و رســالت بیمــه مرکــزی، حمایــت از 
حقــوق بیمــه گــذاران و بیمه شــدگان 
اســت. بنابراین، در همین راســتا با وجود 
انتقادات شــرکت های بیمه، بیمه مرکزی 
دســتورالعمل پرداخت خســارات ناشی 
از افت قیمت وســایل نقلیه را با مشــارکت 
دستگاه های ذیربط و سندیکای بیمه گران 
ایران تهیه و در دســتور کار شــورای عالی 
بیمه قرار داد که در جلســه قبلی شــورا به 

تصویب رسید.
نمن الحســینی در پایــان گفــت: بر این 
اســاس، اگر هر شــرکت بیمه ای از تاریخ 
اول دی ماه ســال جاری کــه زمان لازم 
الاجرا شدن این دســتورالعمل است، آن 
را اجرا نکند، بیمه مرکــزی به عنوان نهاد 
ناظر بر اســاس گزارش زیــان دیدگان و 
بررســی های میدانی، اقدامــات لازم را 

انجام خواهد داد.
گفتنی است؛ اخیرا شورای عالی بیمه، پیرو 
مصوبه ۲۳ خــرداد ۱4۰۳ هیات وزیران در 
خصوص تحت پوشــش قــرار گرفتن افت 
قیمــت خــودرو در لایحه اجبــاری بیمه 
شــخص ثالــث، دســتورالعمل پرداخت 
خســارت افــت قیمت خــودرو توســط 

شرکت های بیمه را تصویب کرد.
این دستورالعمل توســط بیمه مرکزی و با 
همکاری پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا، 
کانون کارشناســان رســمی دادگستری و 
مرکز وکلا، کارشناســان رسمی و مشاوران 
خانواده قوه قضاییه و سندیکای بیمه گران 
ایران تدوین و برای تصویب نهائی به شورای 
عالی بیمه ارائه شــد. در این دستورالعمل، 
ضمن تعیین انواع خسارت های افت قیمت 
خودرو بر اساس شــدت و ضعف خسارت و 
قطعات آســیب دیده، نحــوه تعیین میزان 
خسارت بر اســاس سه عامل ســن، ارزش 
وســیله نقلیه و شــدت صدمه وارده به آن 
فرمول بنــدی شــده و میزان خســارت به 
وســیله نقلیه زیان دیده از بابت افت قیمت 

مشخص شده است.
دســتورالعمل مذکور، پس از 5۶ ســال از 
تصویــب قانون بیمه شــخص ثالــث برای 
اولین بار است به این ترتیب تهیه و در کشور 

اجرایی می شود.

دکتر میدری: بانک توسعه تعاون می تواند حلقه واسط بین کسب و کارهای کوچک و خانگی با شرکت های بزرگ باشد

خریــدار  معــاون برنامه ریــزی و امور 
اقتصــادی آبفا گفــت: اســتفاده بهینه از 
پساب تصفیه شــده می تواند به عنوان یک 
عامل کلیدی در کاهش شکاف میان عرضه 
و تقاضــای آب، به ویــژه در صنایع و بخش 

کشاورزی، مطرح شود.
 معــاون برنامه ریــزی و امــور اقتصــادی 
مســعود علویان صدر در همایش »پساب 
و فرصت هــای ســرمایه گذاری در بورس 

انرژی« با تاکید بر اهمیــت مدیریت پایدار 
و حکمرانی صحیح منابع آبی کشــور اظهار 
داشــت: برای حفاظت از منابــع آبی برای 
نســل های آینده، نیاز به برنامه ریزی جامع 
و مانع وجــود دارد. اگر منابــع محدود آبی 
به درســتی مدیریت نشــود، باخت بزرگی 

خواهیم داشت.
علویــان صدر با اشــاره به ســابقه تاریخی 
مدیریــت آب در ایــران، افزود: کشــور ما 

همواره با کمبود آب مواجه بوده اســت، اما 
تفکر مهندســی در طول تاریخ، مدل های 
مدیریتی مانند قنات را ایجاد کرده اســت 
که بهتریــن صرفه جویــی را در مصرف آب 
داشــته اند. این سیســتم که ثبت جهانی 
یونسکو شده اســت، نمادی از توانایی های 
مهندسی ایران در مدیریت منابع آبی است.

وی در ادامــه به فرصت هــای بهره برداری 
مجدد از منابع آبی اشاره کرد و گفت: پساب 
یــک حرکت نوآورانه اســت کــه می تواند 
از جریان آبی که پیش تر اســتفاده شــده، 
مجدداً بهره برداری کند. تنها در شــهرهای 
ایران، بیش از 5 میلیــارد مترمکعب آب در 
سال مصرف می شود که معادل ۳.۶ میلیارد 
مترمکعب آن به شــکل پساب بازمی گردد. 
این حجم قابل توجه می تواند در پیشــبرد 
برنامه های اقتصادی و مدیریت منابع بسیار 
مؤثر باشــد.معاون برنامه ریزی به اهمیت 
قوانین مرتبــط با اقتصاد آب اشــاره کرد و 
افزود: قوانینی که در برنامه هفتم توســعه 
و سایر اســناد بالادســتی تدوین شده اند، 
بایســتی تســهیل کننده جریان اقتصادی 
در حوزه آب های غیرمتعارف باشــند. اگر 
مفهوم پســاب و آب هــای غیرمتعارف در 

اقتصاد کشــور به درســتی تعریف نشود، 
نمی توان پیشــرفتی در این زمینه داشت. 
آب هــای غیرمتعــارف، ماننــد آب دریا یا 
پســاب تصفیه شــده، نیازمند فرایندهایی 
برای استفاده مجدد هســتند و این امر باید 

در قالب برنامه های اقتصادی جای گیرد.
علویان صــدر بــا تأکید بــر اهمیت نقش 
صنایع در اســتفاده از آب های غیرمتعارف 
گفت: به جــای مصرف آب هــای متعارف 
در صنعت، باید به سمت اســتفاده از منابع 
غیرمتعارف مانند آب های شــور و پســاب 
تصفیه شــده حرکــت کنیم. ایــن تغییر 
رویکرد، نه تنها منابــع آبی متعارف را حفظ 
می کند، بلکــه به ایجاد جریــان اقتصادی 
پایدار نیز کمک می کند.وی خاطرنشــان 
کرد: برای دســتیابی به حکمرانی صحیح 
آب، نیازمند هم پیوندی صحیح میان عناصر 
و اجزای مختلف مدیریت آب هستیم و همه 
کارگزاران باید در این راســتا نقش آفرینی 
کنند.به گفته وی، ایران دارای سه میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون متر مکعب پســاب اســت 
که بخش قابــل توجهی از آن هــم اکنون 
در حال اســتفاده توســط صنایع مختلف 
اســت. تاکنون ۳۱4 میلیــون متر مکعب 

از این پساب عرضه شــده است و به صورت 
قراردادی یا فروش مســتقیم بــه صنایع و 

کشاورزی منتقل می شود.
علویان تأکید کرد: صنایع برای بهره برداری 
از این منابع باید ســرمایه گذاری بلندمدت 
کننــد و ایــن قراردادها معمــولاً برای ۲۰ 
سال بسته می شــود تا بازده سرمایه گذاری 
تأمین شــود. در حال حاضر، یک میلیارد و 
5۰۰ میلیون متر مکعب پساب آماده عرضه 
به صنایع اســت و همچنیــن ظرفیت یک 
میلیــارد و ۶۰۰ میلیون متــر مکعب دیگر 
برای ســرمایه گذاری متقابل در نظر گرفته 

شده است.
این مقام مســئول همچنین به برنامه ریزی 
برای ایجاد نیروگاه های جدید اشــاره کرد 
و افزود: ۱۶ نیــروگاه در این زمینه در برنامه 
اســت. در این راســتا، علویــان از اهمیت 
استفاده صحیح از منابع آبی سخن گفت و به 
مدیریت بهینه منابع در صنعت و کشاورزی 
تأکید کرد.وی اظهار داشــت: در سال های 
اخیر ســرمایه گذاری در این بخش افزایش 
یافته و پیش بینی می شــود تا پایان برنامه 
هفتم توسعه، میزان سرمایه گذاری در این 

حوزه به 49 همت برسد.

پساب، عامل کلیدی در کاهش ناترازی منابع و نیاز آبی کشور
انرژی



»پنجاه سال عاشقی« به ملت رسید
جدیدترین نمایشگاه خوشنویسی فاتح عزت پور با عنوان »پنجاه سال 

عاشقی« در پردیس سینما گالری ملت افتتاح می شود.
 به نقل از روابط عمومی موسســه تصویر شــهر، نمایشــگاه انفرادی 
خوشنویسی آثار نســتعلیق »پنجاه سال عاشقی«، از ساعت ۱5 جمعه 
۲۱ دی ۱4۰۳ افتتاح می شــود و تا ۲۸ دی و هر روز از ساعت ۱5 تا ۲۰ 

دایر می شود.
علاقمندان به هنر خوشنویسی در این نمایشــگاه با مجموعه ای فاخر 
از آثار نستعلیق با اشــعاری ناب از شــاعران کرد و فارسی زبان مواجه 

خواهند شد که گویای فرهنگ و هنر اصیل ایرانی است.
فاتح عزت پور متولد ســال ۱۳۳7 در ســنندج و از خوشنویسان معتبر 
و دارنده مدرک استادی از انجمن خوشنویســان ایران است. عزت پور 
دارای نشان درجه یک هنری )دکترا( از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

و کارشناسی علوم اقتصادی از دانشگاه علامه طباطبایی است.
از این مدرس خوشنویســی تاکنون بیش از ۱4 جلد کتاب آموزشی و 
کتابت آثار بزرگ ادبی همچون رباعیات خیام، گلستان سعدی و دیوان 
حافظ، منتشــر شده اســت. همچنین عزت پور طی ســال ها بصورت 
انفرادی و گروهی، نمایشــگاه های متعددی در داخل و خارج از کشور 

برگزار کرده است.

 هواپیماهای ایرانی تنها امید مردم سوریه 
در محاصره بودند

مهدی شــامحمدی کارگردان مســتند »۱۸ هزارپا« گفــت که این 
مستند داستان هواپیماهایی است که از ارتفاع ۱۸ هزارپایی برای مردم 

بسته های غذایی ارسال می کردند.
 بــه نقل از روابــط عمومــی فیلم، مهــدی شــامحمدی کارگردان و 
تهیه کننده مســتند »۱۸ هزارپا« در حاشــیه یکی از اکران های سیار 
این فیلم گفت: گــروه پروازهای نظامــی ایرانی در ســوریه )هوابرد( 
رکوردهای بی نظیــری در زمان امدادرســانی هوایی بــه مردم فوعه 
و کفریا ســوریه از خود به جای گذاشــتند. آنها از ارتفاع ۱۸ هزارپایی 
بســته های غذا و ســوخت را برای مردمی که ســه ســال در محاصره 

مسلحین جبهه النصره بودند ارسال می کردند.
وی افزود: پرتاب بسته های غذا و سوخت به منطقه فوعه و کفریا باید با 
دقت بالایی انجام می شد تا این بسته ها به دست مسلحین جبهه النصره 
که در فاصله کمی از نیروی مقاومت مردمی قرار داشــتند، نیافتد. این 
کار در شرایطی انجام می شد که موشک های زیادی به سمت هواپیماها 
پرتاب می  شــد و خلبان های ایرانی را مجبور می کرد که در ارتفاع ۱۸ 

هزارپایی پرواز کنند.
ایــن کارگردان تاکیــد کــرد: خلبان های ایــران برای ثبــت رکورد 
و پروپاگاندا این کار را نکردند و تنها هدفشــان کمک بــه هزاران زن و 
کودکی بود که در محاصره ای مرگبار در سوریه گرفتار شده بودند ولی 

خوب است که این موضوعات هم در رسانه ها گفته شود.

شــامحمدی در پایان گفت: ناگفته های زیادی در مــورد حضور ایران 
در سوریه و کمک های انسان دوســتانه ایران به مردم سوریه در دوران 
حمله داعش به این کشور وجود دارد که هیچگاه رسانه ای نشده است. 
امیدوارم اکران »۱۸ هزارپا« فرصتی برای مطرح شدن این موضوعات 

و بازگویی واقعیت ها باشد.
مستند »۱۸ هزارپا« محصول مرکز گسترش ســینما مستند، تجربی 
و پویانمایی، بنیاد روایت فتح و مجموعه امروز فیلم اســت که توســط 
پخش بهمن سبز اکران سیار می شود. مســتند »۱۸ هزار پا« در بخش 
»شاخه های زیتون« سی و هشتمین جشــنواره جهانی فیلم فجر روی 
پرده رفت. »۱۸ هزار پــا« پیش از این تندیس طلایــی و دیپلم افتخار 
بخش شهید آوینی چهاردهمین جشــنواره »سینماحقیقت« و جایزه 

مستند برگزیده شبکه مستند سیما را دریافت کرده است.
در خلاصه داستان این اثر آمده اســت: »فوعه بیش از سه سال است که 
تحت حمله مسلحین جبهه النصره در محاصره قرار دارد و مردم شرایط 
بسیار ســختی را تجربه می کنند. تعصبات فرقه ای، شهری را که روزی 
در آن شیعه و ســنی در کنار هم زندگی می کردند درگیر آتشی مرگبار 
کرده است. هر روز کودکان بیشتری کشــته می شوند و تنها امید مردم 
به هواپیماهایی اســت که برای آنها بســته های آذوقه و سوخت پرتاب 

می کنند.«
 مخاطبان بــرای ثبت نام اکران ســیار ایــن اثر می توانند به ســایت

 esayar.ir مراجعه کنند.

امیلیو اچواریا بازیگر فیلم های ایناریتو درگذشت
امیلیو اچواریا بازیگر »عشــق ســگی« و »یک روز دیگر بمیر« در ۸۰ 

سالگی درگذشت.
 به نقل از هالیوود ریپورتر، امیلیو اچواریا، بازیگر برجســته مکزیکی که 
در نقش قاتل معروف به ال چیوو )بز( در »عشــق سگی« آلخاندرو جی 

ایناریتو بازی کرده بود، در ۸۰ سالگی از دنیا رفت.
آکادمی علوم و هنرهای سینمایی مکزیک اعلام کرد اچواریا روز شنبه 

درگذشت، اما جزئیات دیگری از فوت وی ارائه نشده است.
اچواریا نامزد ۳ جایــزه آریل بود و به جز »عشــق ســگی« در ۲ فیلم 
کلاسیک و مهم دیگر ســینمای مکزیک ظاهر شــده بود: »و مامانت 
هم همین طور« در ســال ۲۰۰۱ که یک فیلم جاده ای به کارگردانی و 
نویسندگی آلفونسو کوارون اســت و »بابل« ایناریتو در سال ۲۰۰۶ که 

نامزد بهترین فیلم اسکار شد.
اچواریا همچنیــن در نقش رائول مامــور بریتانیایی مرمــوز در فیلم 
»روزی دیگر بمیــر« از مجموعه جیمز باند در ســال ۲۰۰۲ بازی کرد. 
وی در این فیلم نقش مدیر کارخانه ســیگار برگ هاوانا را ایفا  کرد. وی 
همچنین در »آلمو« ســاخته جان لی هنکاک در سال ۲۰۰4 در نقش 

رئیس جمهوری مکزیک آنتونیو لوپز دسانتا آنا جلوی دوربین رفت.
این بازیگر در درام روان شناختی »عشق ســگی« که اولین کارگردانی 
ایناریتو را در ســال ۲۰۰۰ رقم زد در نقش ال چیوو به شــهرت رسید. 
وی در نقش یک مرد بی خانمان ظاهر شــد، در حالی که چریک سابقی 
بود که به قاتل بدل شــده بود. این فیلم برنده جایزه بفتای بهترین فیلم 
غیرانگلیسی زبان و نامزد دریافت جایزه اســکار به عنوان بهترین فیلم 

خارجی در سال ۲۰۰۰ شد.
اچواریا ۳ ژوئیه ۱944 در مکزیکوســیتی به دنیا آمد و در دانشگاه ملی 
مکزیک در رشته حســابداری تحصیل کرد و پس از مدتی کار کردن در 
رشته خودش، در اوایل ۳۰ ســالگی حرفه بازیگری در تئاتر را به عنوان 

شغل دنبال کرد.
وی بازیگر تلویزیون هم بود و نقش رئیس جمهوری کشــورش در طول 
انقلاب مکزیک را در مینی ســریال تاریخی تلویزیونی »طلسم عقاب« 
در ســال ۲۰۱۱ بازی کرد. وی همچنین درنقش استاد ایگناسیو ریورا، 
مربی شــخصیت گائل گارسیا برنال، در ســال های ۲۰۱5-۲۰۱۶ در 

سریال »موتزارت در جنگل« نقش آفرینی کرد.

آپارتمان شهید رئیسی موزه می شود؟
عضو شــورای شــهر تهران به توئیت عبدالرضــا داوری درباره قیمت 
آپارتمان شهید رئیسی واکنش نشان داد و گفت: قیمت آپارتمان شهید 

رئیسی به گردپای عددی که شما گفتید هم نمی رسد.
 بعد از توئیت عبدالرضا داوری که گفته بود خانه شــهید رئیسی 5۰۰ 
میلیارد تومان ارزش دارد، احمد علوی در جلســه شورای شهر تهران 
گفت: تمام دارایی شــهید رئیســی در زمان مســؤلیت قوه قضائیه و 

ریاست جمهوری ثبت و ضبط شده و قابل رصد است.
وی گفت: ایشان یک واحد آپارتمان داشــت که قیمتش به گرد پای آن 
چیزی که اعلام شد هم نمی رســد و چون محل زندگی خانواده ایشان 
اســت قابلیت تبدیل شــدن به موزه را ندارد و عــده ای نباید به خاطر 

دعواهای سیاسی، چهره خدمتگزاران کشور را مخدوش کنند.
علوی گفت: انتظار رعایت تقوا از برخی افراد خیلی ســنگین اســت اما 
انتظار رعایت انصاف درباره کســی که در این دنیا نیست، توقع زیادی 

نیست.

دستور ویژه رئیس جمهور برای خرید واگن های 
و از چین متر

رئیــس کمیته عمران شــورای اســلامی شــهر تهران گفــت: ورود 
رئیس جمهــور به موضوع قــرارداد چین خبــر خوبی بــرای تهران و 
کلانشــهرها برای تأمین واگن های مترو اســت، امیدواریم که شاهد 

تسهیل اتفاقات باشیم.
ســیدمحمد آقامیری رئیس کمیته عمران شورای اسلامی شهر تهران 
در دویست و نود و چهارمین جلسه شــورای اسلامی شهر تهران با بیان 
اینکه دیروز خبر امیدوارکننده  ای منتشر شــد که بر اساس آن رئیس 
جمهور بازدیدی از وزارت کشور داشت و روی موضوع خرید واگن های 
مترو دســتور ویژه داده بود، اظهار کرد: این دســتور داده شد که خرید 
79۱ واگن که از دولــت دوازدهــم روی زمین مانده بــود و در دولت 
سیزدهم با عنایت ویژه شهید رئیسی منعقد شــده بود، پیگیری شود؛ 
چراکه پس از آن حادثه اقدامات مربوط به آن متوقف شده بود اما رئیس 

جمهور پیگیری ویژه انجام داده که خرید انجام شود.
وی افزود: ورود رئیس جمهــور خبر خوبی برای تهران و کلانشــهرها 
برای تأمین واگن های مترو است. امیدواریم با این نگاه های ویژه بتوان 

فرصت های خوبی را شاهد باشیم که به تسهیل اتفاقات کمک کند.
آقامیری با بیان اینکه تأمین واگن ها برعهده دولت هاست، خاطرنشان 
کرد: در این دوره با پیگیری مدیریت شهری، خرید واگن ها تسریع شد 
اما نیاز به همراهی دولت داشــت که خوشــبختانه رئیس جمهور ورود 

کرده و خریدها انجام شده و به زودی واگن ها وارد کشور خواهد شد.
پرویز سروری نایب رئیس شورا نیز از رئیس جمهور تقدیر کرد و گفت: 
خوشــبختانه و منصفانه دولت چهاردهم هم همت خوبی در پیگیری 
خرید واگن های مترو داشــته و امیدواریم در موعــد مقرر واگن ها وارد 

تهران شود.
 

و در دی ماه ۱۴۰۳   اعمال قانون ۴۳ هزار خودر
به دلیل تخلفات پلاک

بررسی آمار و ارقام در روزهای ابتدایی زمستان ۱4۰۳ نشان از این دارد 
که 4۳ هزار خودرو تنها به دلیل تخلفات پــلاک در تهران اعمال قانون 
شــدند.فیروز کشــیر، معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور 
تهران بزرگ اظهارداشــت: پلاک به عنوان شناســنامه و سند رسمی 
وسیله نقلیه شناخته می شــود و هر گونه تخلف در این خصوص، اعم از 
پوشش، دستکاری و مخدوشی، با برخورد قانونی از سوی پلیس و مقام 

قضائی همراه خواهد بود.

سرهنگ کشــیر گفت: در ۱5 روز ابتدایی زمســتان ۱4۰۳ در رابطه با 
کلیه تخلفات مربوط به پلاک وسیله نقلیه، بیش از 4۳ هزار فقره اعمال 
قانون شده اند، بیش از ۳5 هزار به علت نداشــتن پلاک و ناخوانا بودن 
پلاک و نزدیک به ۶ هزار به دلیل پوشــش پلاک در شهر تهران جریمه 

شده اند.
معــاون اجتماعی پلیس راهور تهــران بزرگ خاطرنشــان کرد: مبلغ 
جریمه نداشتن پلاک جلو و عقب یا ناخوانا بودن آن 4۰۰ هزار تومان و 
برای پوشش پلاک و دســتکاری در اعداد پلاک مبلغ 7۰۰ هزار تومان 
در نظر گرفته شده اســت که در این خصوص قانونگذار علاوه بر جریمه 

نقدی به مجازات به حبس از ۶ ماه تا یک سال در نظر گرفته است.

 کاهش ۱۷ درصدی تصادفات منجر به فوت 
با رفع نقاط حادثه خیز

دادستان تهران گفت: با رفع نقاط حادثه خیز و وضع قوانین و مصوبات 
تصادفات منجر به فوت نســبت به مشابه ســال قبل ۱7 درصد کاهش 

یافته است.
 دادستانی تهران جلســه ای در راســتای تدوین برنامه عملیاتی برای 
دســتگاه های متولی در امر پیشــگیری و کاهش وقــوع تصادفات و 
بررسی عملکرد دستگاه ها از ابتدای ســال با مدیران و متولیان استان 
برگزار کرد. در این جلســه گــزارش عملکرد دســتگاه های متولی در 
امر پیشــگیری و کاهش تصادفات در ســطح اســتان تهران با حضور 
علی صالحی؛ دادســتان عمومی و انقلاب تهران و جمعــی از مدیران 

دستگاه های متولی مورد بررسی قرار گرفت.
دادستان تهران با تأکید بر ضرورت اهتمام نهاد ها بر اقداماتی همچون 
رفع نقاط حادثــه خیز، نصب تابلو های هشــداردهنده، نیوجرســی، 
گاردریل، تأمین روشــنایی بزرگراه ها، افزایــش دوربین های نظارتی 
و پایش های تصویــری و دوربینی، هوشمندســازی جاده ها به ویژه در 
مبادی ورودی و خروجی شهر و ســایر اقدامات پیشگیرانه در راستای 
کاهش تصادفات بالاخص تصادفات منجر بــه فوت مصوباتی را به کلیه 

دستگاه های متولی ابلاغ کرد.
صالحی تصریح کرد: برگزاری دوره های آموزشی برای رانندگان پرخطر 
با نگاه ارشــادی و انزاری باید مورد توجه پلیس قــرار گیرد و همچنین 
بر توسعه و بروزرســانی ســامانه های نظارت تصویری و سیستم های 
هوشــمند کنترل ســرعت، ثبت تخلفات جاده ای و تقویت بازرســی 
دوره ای از ســامانه های فوق و رفع نواقص احتمالی از آنها تأکید کرد و 
در این  خصوص دستوراتی به اداره کل راه و حمل و نقل جاده ای استان 

تهران، پلیس راهور و سایر دستگاه های متولی صادر کرد.
وی اظهار کرد: در حوزه رفع نقــاط حادثه خیز قوانین و مصوبات خوبی 
وضع و اتفاقات خوبی انجام شــده و شاهده این هســتیم که تصادفات 
منجر به فوت نسبت به مشابه ســال قبل ۱7 درصد کاهش یافته است 
و نســبت به پیگیری و تخصیص بودجه برای رفع و اصلاح نقاط حادثه 
خیز در راه ها و نقاط درون شــهری و اولویت دادن بــه این مقوله مهم 

تأکید کرد.
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رییس کل سازمان نظام پزشکی:

و به بیمار، جنایت است تزریق آب مقطر به جای دار

خریدار  رییس کل ســازمان نظام پزشــکی 
ضمن توضیح درباره آخرین وضعیت پرونده قتل 
پزشک یاســوجی، در عین حال به موضوع تزریق 
آب مقطر به جای دارو در بیمار سرطانی و خروج 
دارو از دو بیمارســتان که اخیرا خبرســاز شده، 
واکنش نشــان داد، آن را مصداق جنایت خواند 

و اشد مجازات برای عاملان آن را خواستار شد.
دکتر محمد رییس زاده دربــاره آخرین وضعیت 
پرونده قتل دکتر داوودی  پزشــک یاســوجی، 
ضمن اشــاره بــه پیگیری های صــورت گرفته 
از سوی ســازمان نظام پزشــکی، گفت: پس از 
حضورمان در یاســوج همزمان بــا روز حادثه و 
دیدار با خانــواده دکتر داوودی، جلســه ای در 
اســتانداری و شــورای تامین داشــتیم و پیگیر 
موضــوع شــدیم و نهایــت همکاری از ســوی 
مســوولان اســتان نیز صورت گرفــت. گزارش 
جامعی از شــرح ماوقــع و پیگیری هــا را نیز به 
رییس جمهور ارایه داده و درخواســت کردم که 
دکتر داوودی را به عنوان شــهید خدمت لحاظ 
کنند؛ رییس جمهور نیز در ایــن زمینه به بنیاد 
شهید دســتور پیگیری داد. همچنین مطالبات 
کادر بهداشت و درمان اســتان نیز پیگیری  شد و 
رییس جمهور در این زمینه نیز به سازمان برنامه 

و بودجه دستور مساعدت داد.
وی همچنیــن با اشــاره بــه طرح درخواســت 
نامگذاری خیابانی به نام دکتر داودی در یاسوج، 
ادامه داد: در این زمینه نیز اســتانداری، شورای 
شهر و شــهردار مساعدت داشــتند و خیابانی در 
مرکز شهر که مطب دکتر داوودی نیز در آنجا بود، 

به نام »دکتر مسعود داوودی« نامگذاری شد.

درخواست صدور حکم بازدارنده برای 
عامل قتل پزشک یاسوجی

رییس زاده دربــاره پیگیری مطالبــات مرحوم 
دکتر داوودی نیز به ایسنا گفت: در این زمینه نیز 
اقدامات لازم انجام شــده و دانشگاه علوم پزشکی 
مربوطه همکاری لازم را داشــته است. در تماس 
اخیرم با بــرادر مرحوم دکتــر داودی نیز موارد را 

جویا شــدم. در مجموع پرونده در جریان است و 
موارد در حــال پیگیری اســت. در همین زمینه 
از رییــس دادگســتری کهگیلویــه و بویراحمد 
درخواست دارم که پرونده ســریع تر به سرانجام 
برسد و هر چه زودتر احکام مورد لزوم طبق قانون 

صادر شود.
وی با تاکید بر اینکه با جدیــت پیگیر این پرونده 
هســتیم، مجددا تاکید کرد: از مسوولان قضایی 
اســتان انتظار داریم که در رونــد قضایی پرونده 
تســریع به عمل آید. ظاهــرا ۱۰ روز جهت رفع 
نقایص پرونده مهلت خواســته بودند که این ۱۰ 

روز نیز پایان یافته است.
 انتظار آن اســت که حکم بازدارنده ای صادر شود 
تا دیگر کسی به خود اجازه تعرض به کادر درمان 

را ندهد.
رییس کل ســازمان نظام پزشــکی همچنین با 
گلایه از یک شــرکت بیمه گر کــه دکتر داوودی 
در آنجا بیمــه عمر خریداری کــرده بوده، گفت: 
متاســفانه آن ســازمان بیمه گر به بهانه هایی از 
اجرای تعهداتش سر باز زده اســت. انتظار داریم 
این شــرکت بیمه گر به وظایف خود عمل کند و 

بهانه هایش قابل قبول نیست.

پیگیری پرونده فوت رزیدنت ارتوپدی 
در کرمانشاه

رییــس زاده همچنیــن در بخــش دیگــری از 
صحبت هایش بــه فوت دکتر فرشــاد درخش - 
رزیدنت ارتوپدی کرمانشاه اشاره کرد و گفت: در 
این زمینه نیز روز گذشــته با دکتر حبیبی  معاون 
فرهنگی و دانشــجویی وزارت بهداشت مذاکره 
تلفنی داشتم و هیاتی از ســوی وزارت بهداشت 
جهت بررســی و پیگیری موضوع به استان اعزام 
شــده اند. بررسی ها تقریبا به ســرانجام رسیده و 
معاونت فرهنگی و دانشــجویی وزارت بهداشت 
در حال انجام تمهیداتی اســت که سلسله مراتب 
رزیدنتی طبق آیین نامه باشد، از اعمال سلیقه ها 
توسط برخی رده های ســال بالا جلوگیری شود 
و فشــارهای غیرمنطقی به آنها وارد نشــود. در 

مجموع با خانواده مرحوم دکتــر درخش نیز در 
تماس هستم و پیگیر مطالبات شان هستیم.

لزوم برخورد قضایی سخت با عاملان
 این جنایت

رییس کل سازمان نظام پزشکی در بخش دیگری 
از صحبت هایــش همچنین به ماجــرای خروج 
داروی بیمــاران از دو مرکز درمانــی و تزریق آب 
مقطر به جای دارو در چند بیمار مبتلا به سرطان 
نیز واکنش نشان داد و گفت: این که داروی بیمار 
سرطانی که به شدت نیازمند درمان است، گرفته 
شده و به جای آن آب مقطر تزریق شود را مصداق 
جنایت می دانیم. جامعه پزشکی و کادر بهداشت 
و درمان کشور نیز از عاملان چنین حوادثی اعلام 

برائت می کنند.
وی گفت: باز هم تاکیــد می کنم تزریق آب مقطر 
و یا هر چیز دیگری به جــای دارو آن هم به بیمار 
رنجور ســرطانی تحت درمان و فــروش دارو در 
بازار سیاه دارویی، جنایت اســت. عاملین با این 
جنایت علاوه بر بازی با جان مریض و خانواده وی، 
امنیت روانی همه بیمــاران در جامعه را به خطر 
انداخته اند و شایســته برخورد قضایی ســخت 

هستند.
وی گفــت: هرچند که ایــن فاجعــه در محیط 
بهداشت و درمان کشور رخ داده اما کادر بهداشت 
و درمان کشــور که در رویدادهای مختلف نظیر 
جنگ تحمیلی و دوران کرونــا، ثابت کردند جان 
خود را فدای سلامت مردم می کنند؛ دامان شان از 
این جنایت ها مبرا است و از انسان های بی وجدان 
که چنیــن جنایاتی را مرتکب می شــوند، برائت 
کرده و خواســتار اشــد مجازات و برخوردهای 

قانونی با عاملان این حوادث هستند.
ریس کل ســازمان نظام پزشــکی تاکید کرد: از 
مسوولان قضایی درخواســت اشد مجازات برای 
عاملان حــوادث ایــن دو بیمارســتان را داریم. 
برخوردها نیز باید بازدارنده باشــد تا کسی جرات 
نکند ساحت مقدس کادر سلامت و درمان کشور 

را با جنایت های این چنینی محدوش کند.

پس از ابلاغ ســند ملی موســیقی که  خریدار 
یکی از مفــاد آن جلوگیــری از لغو خودســرانه 
کنسرت هاســت باز هم برخی نهادها و افراد پا را 
فراتر از قانون گذاشتند و خودسر جلوی برگزاری 
کنسرت ها را گرفتند، مســاله ای که پیامدهای 
آشکار و پنهان زیادی دارد که غفلت از آنها عواقب 

سنگینی در بردارد.
یکی از چالش  های اخیر موسیقی کشور، موضوع 
لغو کنســرت ها علیرغــم برخــورداری از مجوز 
وزارت ارشــاد بویژه در برخی شهرستان ها بوده 
اســت، که تقریبا به صورت ماهانه شــامل چند 
مورد از آن بوده ایم، این در حالی اســت که وقتی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی مجوزی را صادر 
می کند پیش از صدور مجوز از حراست وزارتخانه، 
حراست وزارتخانه از وزارت اطلاعات، اداره اماکن 
و پلیس امنیت اســتان تاییدیه می گیرد بنابراین 
وقتی مجوزی لغو می شــود، لغو مجوز توســط 
هیچ کــدام از مراجعی که نام برده شــد، صورت 
نگرفته اســت چراکــه این مراجع، پیــش از این 
تائیدیه های لازم را برای برگزاری کنسرت صادر 

کرده اند.
لغو خودســرانه کنســرت ها در حالی شکل می 
گیرد که در دوازدهم اسفندماه سال گذشته، سند 
ملی موســیقی تصویب و خیلی زود نیز به تمامی 
استان ها و مراکز ذی ربط ارجاع داده شد. بر مبنای 
این سند که مبتنی بر اندیشه، آرا و فتاوای فقهی 
امام راحــل )ره( و رهبر معظم انقلاب اســلامی 
تدویــن و بر ارتقــای فضای موســیقی انقلاب و 
پیراستن از آسیب های موجود استوار شده است، 
تنها نهاد تصمیم گیر در حوزه موســیقی، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی و دفاتر استانی این نهاد 
است. بنابراین وقتی یک کنســرت دارای مجوز 
رســمی و قانونی بوده، چرا گروهی می بایســت 
نص صریح قانون را زیر پا گذاشــته و هیچ توضیح 

متقنی راجع آن ارائه ندهد؟

محمدحسین ایمانی خوشــخو دبیر شورای 
هنر هم پس از تصویب ســند ملی موســیقی 
صراحتــا اعلام کرد: هیچ شــخصیت حقیقی 
و دســتگاه حقوقی حق و اجازه لغو کنســرت 
را ندارد و صدا و ســیما نیز باید همه سازهای 

موسیقی را نشان دهد.
 اما گویا باز هم این سند نتوانســت اهرم فشاری 
بــرای جلوگیــری از لغو بی مورد کنســرت های 
مجوزدار باشــد چراکــه ۲۳ آذر امســال باز هم 
اجرای یکی از گروه های موســیقی سنتی ساز و 
آواز که پیش از آن در فرهنگســرای ارســباران 
برگزار و با اســتقبال گســترده مردم مواجه شده 
بود در اجرای بعدی کــه در اصفهان بود به خاطر 

پوشش یکی از خانم های نوزانده کمانچه لغو شد.
حاکمیت در تمامــی ارکان از بالاتریــن مقام تا 
پایین ترین رده ها بی شــک تداعــی کننده یک 
پیکره و بــا نام یک دولت و حاکمیت اســت، پس 
آنچه مســلم اســت این ناهماهنگی هــا علاوه 
بر وجهــه ناخوشــایند عمومی در مــورد تعامل 
مدیران بالادســتی و نوعی خودزنی از سوی یک 
عضو از پیکره حاکمیت به عضوی دیگر، آســیب 
های آشــکار و پنهان زیادی به اذعان هنرمندان 
موسیقی دارد که در گفت وگوی ایرنا به برخی از 

آنها می پردازیم.
حمید خزاعی تهیه کننده و خواننده موســیقی 
اصیل ایرانــی درباره ســخنان وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اســلامی مبنی بر اینکه کســی اجازه لغو 
کنســرت ها را ندارد در گفت وگو با خبرنگار ایرنا 
اظهار داشت: قطعا ســخنان وزیر راهگشاست به 
شــرطی که تضمین اجرایی و پیگیــری قضایی 
وجود داشته باشد. معمولا وزرا تاکید می کنند که 
مرجع قانونی صدور مجوز برای برگزاری کنسرت 
ها وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی است، وقتی 
مجوزی صادر شــد همه باید به آن مجوز احترام 
بگذارند و اجرایی شــود چون جلوگیــری بعد از 

صدور مجوز غیرقانونی است.
وی با بیان اینکــه وزیر فرهنگ کامــلا قانونی و 
درســت می گوید که مرجع صدور مجوز وزارت 
متبوع اســت و کســی حق ندارد از آن سرپیچی 
کنــد، افزود: اگــر عوامل کنســرتی در یک جا با 
چالش مواجه شوند باید به وزارت فرهنگ مراجعه 
کنند و درخواست لغو مجوز را بدهند اگر اینگونه 
باشــد این مرجع اعتبار خود را از دست نمی دهد 
اما وقتی مجوزی صادر می شود و هر نهاد، ارگان 
و شــخصیت دیگری به راحتی آن مجــوز را لغو 
می کند وجاهت مجوزهای وزارت فرهنگ از بین 

می رود.
خزاعی در پاسخ به این پرسش که با لغو کنسرت 
های موسیقی گروه ها تا چه حد متضرر می شوند، 
توضیح داد: با لغو کنســرت فقط گــروه متضرر 
نمی شــود بلکه همه عواملی که در برگزاری این 
رویداد فرهنگی دخیل هستند آسیب می بینند. 
برگزاری کنسرت ها در ایران دچار مشکل است؛ 
به جز ســلبریتی ها و افراد صاحب نام که چرخه 
اقتصادی مشــخص دارند چرخه اقتصادی هنر 
بخصوص موسیقی پاپ بعد از کرونا معیوب شده 
و به ندرت هنرمندان موسیقی اصیل ایرانی و پاپ 
می توانند به صورت مســتقل سرپا بایستند چون 
هزینه های سالن ها و اجرا بالا رفته و در مقابل آن 

امکان بالا رفتن قیمت بلیت وجود ندارد.
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